
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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شب یلدا را مجازی برگزار کنیم
روحانی:

با گذشت بیش از سه هفته از اعمال طرح هوشمند جامع محدودیت های 
کرونایی وضعیت در اغلب شهرهای قرمز به رنگ نارنجی تغییر رنگ داده تا 
جایی که دکتر حســن روحانی  دیروز در جلسه ستاد ملی مقابله با بیماری 
کرونا گفت: با اجرای برنامه ها و اقداماتی که در آبان و آذر انجام گرفته است، 
امروز شاهدیم که روند این بیماری در اکثر استان ها به جز موارد معدودی، 

کاهشــی است و فقط ۱۲ شهرستان در وضعیت قرمز هستند.
 به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با 
کرونا با بیان اینکه همه این موفقیت ها در قدم اول مرهون مسئولیت پذیری 
و همچنین اعتماد مردم به تصمیمات ستاد ملی بود، اظهار داشت: خیلی ها 
خواستند در این زمینه با ایجاد اخلال، مردم را ناامید، مأیوس و دچار تردید 

کنند اما موفق نشدند.
اســاس امر اعتماد است و اگر مردم عزیز به ستاد ملی به عنوان مسئول 
این کار در کشور که این بار مسئولیت را بر دوش دارد اعتماد داشته باشند، 
کار بزرگی در این راســتا انجام خواهد شد و مشکلات غیرقابل حل و فصل 

نخواهیم داشت. 
دکتــر روحانی با تأکید بر ضرورت توجه همــگان به خطر عادی انگاری 
در موضوع کرونا گفت: یک موضوع بســیار مهم که باید همواره مورد تأکید 
صدا و ســیما و رسانه ها باشــد، خطر عادی انگاری است. هر زمانی که حس 
کنیم مســأله تمام شــده و مشــکل و خطری نیســت و از این کرونا عبور 
کرده ایــم، بلافاصلــه در هفته های بعد پیک بیماری و بعد از آن نیز افزایش 

آمار فوتی ها آغاز می شود.
 رئیــس جمهوری با بیــان اینکه انکار وجود و شــیوع بیماری کرونا در 
آغاز همه گیری جهانی آن ضربات و لطمات بزرگی به برخی کشــورها وارد 
کرد، گفت: خود این انکار بزرگ ترین ســنگ اندازی و مانع در برابر مواجهه 
صحیح و بموقع در برابر بیماری بود، اما جمهوری اســلامی ایران بلافاصله 
پس از شناسایی اولین موارد ابتلا با وجود آنکه در آستانه برگزاری انتخابات 
مجلس شورای اسلامی بودیم، موضوع را رسماً اعلام کرد و برای جلوگیری 

از ناهماهنگی در سیاست های مقابله ای نیز خیلی سریع با نظر مساعد مقام 
معظم رهبری، ستاد ملی مقابله با کرونا را تشکیل داد و همه توان مدیریتی 
و اجرایــی را از همان ابتدا پای کار مقابلــه و کنترل بیماری آورد. روحانی 
خواستار رعایت جدی تر پروتکل های بهداشتی در مراکزی مثل پادگان ها و 
سربازخانه ها شد که به طور طبیعی و ناگزیر تجمع افراد در آنها بیشتر است. 
روحانــی بــا تأکید بر رعایــت دســتورالعمل های بهداشــتی بویژه در 
فضاهای سربســته و دربســته تصریح کرد: مردم همچنــان به طور جدی 
همه دســتورالعمل های بهداشتی را اجرا کنند و خدای ناکرده به خاطر یک 
ســاعت دورهمی در شــب یلدا این همه زحمت و مجاهدت کادر درمانی را 

به هدر ندهیم. 
 روحانی با بیان اینکه همه نمودارهایی که داشــت به ســمت آســمان 
می رفت، ســربه زیر و متواضع شــدند، تصریح کرد: این به خاطر تلاش های 
همه متخصصین و ناظران و همراهی مردم بود که امروز ما شــاهد هستیم. 
خدای ناکرده یک شــب یلدایی می تواند این شــرایط خوب را برعکس کند 
و به هم بریزد خانواده ها دور هم جمع شــوند یک نفر آلوده باشد و همه را 
مبتلا کند و ما دو هفته بعد از شــب یلدا ممکن اســت شاهد موج جدید و 

موج مرگ  و میر باشــیم؛ لذا از همه مردم می خواهم مراعات کنند. 
 رئیس جمهوری گفت: دولت اقدامات لازم برای خرید واکسن را انجام داده 
و امیدوارم مردم تا زمان توزیع گســترده واکسن با رعایت دستورالعمل های 

بهداشتی مانع اوج گیری دوباره کرونا بشوند.
ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه هفته گذشته ۳۴ شهر 
در کشــور قرمز بودند و چهار استان اردبیل، گلستان، گیلان و مازندران نیز 
قرمز بودند، افزود: در این هفته و امروز بر اساس آخرین اطلاعات تنها استان 
های گیلان و مازندران در وضعیت قرمز قرار دارند. در همین راســتا از ۳۴ 
شهر قرمز، در حال حاضر فقط ۱۲ شهر قرمز هستند. دکتر علیرضا رئیسی 
درباره این ۱۲ شــهر قرمز گفت: از امروز شهرهایی که جزو این لیست ۱۲ 

تایی نیستند، از وضعیت قرمز خارج خواهند شد.

مسعود خوانساری

اصلاحات 
ساختاری

تحولات داخلی آمریکا معمولا بر روند اقتصاد جهانی اثرگذار است. حتی 
کشــورهای اروپایی که دارای اقتصادی قدرتمند هســتند هم از روند این 
تحولات اثر می پذیرند. نمونه آشــکار این اثرگذاری را می توان در تحولات 
پس از انتخاب ترامپ به عنوان رئیس جمهور طی چهار سال گذشته، مشاهده 
کرد. او توانست بسیاری از قواعد اقتصاد بین المللی را به چالش بکشد و برای 

اقتصاد جهانی هزینه های زیادی به بار آورد.
آمریکا بیش از۲۰درصد اقتصاد جهانی و ۶۲درصد نقل و انتقالات مالی 
جهان را در اختیار دارد. از این رو تمام کشورها و به خصوص آنها که توسعه 
یافته تر هستند و سهم قابل توجهی از بازارجهانی را در اختیار دارند، بیشتر 
تحت تاثیر قرار گرفته و وابسته تر می شوند. نمونه آشکار این وضعیت، چین 

است.
این کشور دومین اقتصاد بزرگ جهان به شمار می آید که طی چهار سال 
گذشته دائما در حال جدال اقتصادی و کشمکش دیپلماتیک با آمریکا بوده 
ولی با توجه به آمیختگی اقتصاد دو کشور و سرمایه گذاری های مشترکی 
که میانشان صورت پذیرفته، عملا هیچ موقع امکان قطع ارتباط شان وجود 
ندارد. در بســیاری از موارد چین، مجبور به تمکین از سیاست های آمریکا 
شده است. از جمله می توان به تحریم نفتی ایران اشاره کرد. اقتصاد ایران 
هم اگرچه ســهم کمتر از یک درصدی از اقتصاد دنیا را دارد اما بی تاثیر از 

تحولات جهانی نیست. 
نمونه آشــکار این اثرپذیری را می توان در نوسانات بازارهای مالی ایران 
بعد از انتخابات ریاست جمهوری آمریکا مشاهده کرد.نکته قابل تامل اینکه 
این میزان اثرپذیری اقتصاد ایران از آمریکا در شرایطی صورت می گیرد که 
عملا طی چهل سال گذشته ارتباط مالی و اقتصادی میان دو کشور به صورت 
مســتقیم وجود نداشته  است. درحالی که پیش از انقلاب، آمریکا در ایران 
سرمایه گذاری های محدودی داشت و در روند سیاست گذاری های داخلی 
ایران هم به شــدت موثر بود. پس از انقلاب اتفاقاتی مانند تسخیر سفارت 
آمریکا در تهران، افزایش تنش ها و تضادهای منطقه ای در جنگ هشت ساله، 
ســرنگونی هواپیمای مسافربری ایرانی و... عملا روابط میان دو کشور را به 
تخاصم کشاند. به خصوص اینکه آمریکا از طریق اعمال تحریم های سخت، 

سعی کرده اقتصاد ایران را زمین گیر کند.
اکنون سوال این است که با انتخاب جو بایدن چه تحولاتی در روابط دو 

کشور به خصوص در حوزه اقتصاد رخ خواهد داد؟
برخی براین باورند که روابط میان دو کشــور تا اندازه ای بهبود یافته و 
گشایش در اقتصاد به وجود می آید و از حجم تحریم ها کاسته می شود. در 
نتیجه این اقدامات پراکنده، برانتخابات ریاست جمهوری ایران هم تاثیرگذار 
خواهد بود. گروهی هم اعتقاد دارند که جابه جایی ریاست جمهوری در آمریکا، 
هیچ تاثیری در سیاست های کلی آنها نخواهد داشت و کماکان آمریکا دشمن 
اصلی ایران باقی می ماند. اکنون با مروری براقتصاد طی سه سال گذشته، 
یعنی از ســال ۹۷ تا پایان سال ۱۴۰۰ می توان به نتایج مشخصی رسید. 

رشد اقتصادی ایران طی این دوره منفی بوده است. 

یک مقام مســئول گفت: اعتبارات یارانه نهــاده ها، عوامل 
تولیــد و خرید تضمینی محصولات کشــاورزی به غیر از گندم 
در لایحه بودجه ســال آینده ۲۸۱.۵ درصد نسبت به سال ۹۹ 

رشد کرده است.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، مدیرکل دفتر برنامه و بودجه 
ایــن وزارتخانه افزود: دولت یارانه نهاده ها، عوامل تولید و خرید 
تضمینی محصولات کشاورزی به غیر از گندم از محل اعتبارات 
هزینه ای ملی وزارت جهاد کشاورزی در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ 

را ۲,۴۸۰ میلیارد تومان پیش بینی کرده است.
حســن قاسمی اظهار داشت: این رقم در بودجه سال ۹۹ در 

همین ردیف ۶۵۰ میلیارد تومان بود.
وی گفت: دولت برای خرید تضمینی گندم و یارانه نان نیز از 
محل دیگر یعنی از ردیف ۱۶ جدول تبصره )۱۴( لایحه بودجه 
۱۴۰۰ مبلغ ۲۲ هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده ضمن آنکه 
در ســال ۱۴۰۰ با تصمیمات هیأت وزیران علاوه بر اعتبار فوق، 
منابع لازم برای خرید گندم از محل تســهیلات بانکی و منابع 
داخلی شــرک بازرگانی دولتی ایران نیز تأمین خواهد شد.وی 
اظهار داشت: برای ساماندهی تولید و خرید تضمینی چای ۲۰۰ 
میلیارد تومان در جدول مصارف هدفمندسازی یارانه ها، موضوع 
تبصره )۱۴( از ســوی دولت در لایحه ۱۴۰۰ پیشنهاد شده که 
نسبت به رقم ۱۶۰ میلیارد تومان سال ۹۹ در همین ردیف ۲۵ 
درصد رشــد نشان می دهد.مدیرکل دفتر برنامه و بودجه وزارت 
جهاد کشاورزی درباره یارانه خرید واکسن و واکسیناسیون دام 
گفت: اعتبارات واکســن و واکسیناســیون دام در لایحه بودجه 
۱۴۰۰ در مجمــوع ۶۵۰ میلیارد تومان لحاظ شــده که حاکی 
از افزایش ۱۹۶.۴ درصدی نســبت به ســال ۹۹ است.وی ادامه 
داد: از مبلغ یاد شــده ۳۰۰ میلیارد تومان آن از محل اعتبارات 
هزینه ای ملی دامپزشــکی کشور و ۳۵۰ میلیارد تومان دیگر از 
محل ردیف ۲۰ جدول مصارف هدفمندسازی یارانه ها برای واکسن 
و واکسیناســیون پیش بینی شده است.قاسمی با بیان اینکه در 
بخش اعتبارات هزینه ای ملی برای نخستین بار ردیف جدیدی 
به عنوان یارانه سود تسهیلات تولید و صادرات زعفران در لایحه 
بودجه ســال آینده ایجاد شده اســت، اظهار داشت: یارانه سود 
تســهیلات تولید و صادرات زعفران در این لایحه از سوی دولت 

۳۰ میلیارد تومان لحاظ شد. ه است
وی همچنین از اختصاص اعتبارات هزینه ای به مبلغ ۶ میلیارد 
تومان برای پرداخت پرسنلی شرکت سهامی هواپیمایی خدمات 
ویژه در ذیل اعتبارات هزینه ای شــرکت مادر تخصصی خدمات 
برای نخستین بار در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ خبر داد.مدیرکل 
دفتر برنامه و بودجه وزارت جهاد کشاورزی به سهم ۲۱۲۰ میلیارد 
تومانی دولت در تقویت صندوق بیمه کشاورزی در لایحه بودجه 
۱۴۰۰ اشــاره کرد و اذعان داشت: این مبلغ به صورت نقدی یا 
اسناد خزانه اسلامی اختصاص می یابد.وی درباره اعتبارات تولید 
و اشــتغال گفت: در ردیف ۲۳ جدول تبصره )۱۴( مبلغ ۷ هزار 
میلیارد تومان بابت تولید و اشــتغال )بند الف تبصره ۱۸( برای 
کل کشور در لایحه بودجه سال آینده پیش بینی شده که سهم 
بخش کشاورزی پس از تصویب این لایحه از سوی سازمان برنامه 

و بودجه مشخص می شود.

افزایش ۲۸۱ درصدی یارانه 
تولید و خرید 

دیدار نمایندگان مردم استان 
گلستان با کارکنان شرکت 

ملی پخش فرآورده های نفتی 
به منظور بررسی مسایل سوخت بخشهای مختلف مصرف در 
حوزه انتخابیه، نشست مشترک مجمع نمایندگان استان گلستان 
و مسوولین شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان 
منطقه برگزارگردید. به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش 
فراورده های نفتی منطقه گلســتان، مدیر منطقه ضمن خوش 
آمد گویی به نمایندگان مردم مســتحق خدمت استان گلستان، 
فصل مشــترک دوقوه مقننه و مجریه ودستگاههای اجرایی را، 
تصویب و اجرای باکیفیت قانون و قانون مداری دانســته وتعامل 
سازنده وتعمیق روابط درچارچوب قوانین، مصالح ومنافع عمومی 
را ازهمگان خواستارشدند.عیســی افتخــاری با اذعان به قدمت 
وخدمت باکیفیت ۹۳ ساله شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
کشور و افتخارات سالهای اخیر منطقه گلستان، به بیان ظرفیت 
ها و عملکرد منطقه درعرصه تامین و توزیع فر آورده های نفتی، 
فعالیــت های مجاری عرضه، تقویت حمــل ونقل فرآورده های 
نفتی، سوختگیری هواپیمایی، سی ان جی، سامانه های هوشمند 
سوخت، تجارت آسان و نحوه تخصیص سهمیه، به طرحهای در 
دســت اجرای تخصیص نفت سفید، نفتگاز و گاز مایع برپایه زیر 
ساخت بانکی و الکترونیکی و همچنین اجرای رایگان دوگانه سوز 

نمودن   تاکسی ها و وانت های عمومی اشاره نمودند.
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 ماموریت دولت در انتخابات 1400؛ اصلاحات ساختاری

تحولات داخلی آمریکا معمولا بر روند اقتصاد جهانی اثرگذار اســت. حتی 
کشورهای اروپایی که دارای اقتصادی قدرتمند هستند هم از روند این تحولات 
اثر می پذیرند. نمونه آشکار این اثرگذاری را می توان در تحولات پس از انتخاب 
ترامپ به عنوان رئیس جمهور طی چهار سال گذشته، مشاهده کرد. او توانست 
بســیاری از قواعد اقتصاد بین المللی را به چالش بکشد و برای اقتصاد جهانی 

هزینه های زیادی به بار آورد.
آمریــکا بیش از۲۰درصد اقتصاد جهانــی و ۶۲درصد نقل و انتقالات مالی 
جهان را در اختیار دارد. از این رو تمام کشــورها و به خصوص آنها که توسعه 
یافته تر هســتند و ســهم قابل توجهی از بازارجهانی را در اختیار دارند، بیشتر 
تحت تاثیر قرار گرفته و وابسته تر می شوند. نمونه آشکار این وضعیت، چین است.

این کشــور دومین اقتصاد بزرگ جهان به شمار می آید که طی چهار سال 
گذشــته دائما در حال جدال اقتصادی و کشمکش دیپلماتیک با آمریکا بوده 
ولی با توجه به آمیختگی اقتصاد دو کشــور و سرمایه گذاری های مشترکی که 
میانشان صورت پذیرفته، عملا هیچ موقع امکان قطع ارتباط شان وجود ندارد. 
در بسیاری از موارد چین، مجبور به تمکین از سیاست های آمریکا شده است. 
از جمله می توان به تحریم نفتی ایران اشــاره کــرد. اقتصاد ایران هم اگرچه 
سهم کمتر از یک درصدی از اقتصاد دنیا را دارد اما بی تاثیر از تحولات جهانی 
نیست. نمونه آشکار این اثرپذیری را می توان در نوسانات بازارهای مالی ایران 

بعد از انتخابات ریاست جمهوری آمریکا مشاهده کرد.
نکتــه قابل تامــل اینکه این میــزان اثرپذیری اقتصاد ایــران از آمریکا در 
شــرایطی صورت می گیرد که عملا طی چهل ســال گذشــته ارتباط مالی و 
اقتصادی میان دو کشــور به صورت مســتقیم وجود نداشته  است. درحالی که 
پیش از انقلاب، آمریکا در ایران سرمایه گذاری های محدودی داشت و در روند 
سیاست گذاری های داخلی ایران هم به شدت موثر بود. پس از انقلاب اتفاقاتی 
مانند تســخیر سفارت آمریکا در تهران، افزایش تنش ها و تضادهای منطقه ای 
در جنگ هشت ساله، ســرنگونی هواپیمای مسافربری ایرانی و... عملا روابط 
میان دو کشــور را به تخاصم کشاند. به خصوص اینکه آمریکا از طریق اعمال 

تحریم های سخت، سعی کرده اقتصاد ایران را زمین گیر کند.
اکنون ســوال این اســت که با انتخاب جو بایدن چه تحولاتی در روابط دو 

کشور به خصوص در حوزه اقتصاد رخ خواهد داد؟
برخی براین باورند که روابط میان دو کشور تا اندازه ای بهبود یافته و گشایش 
در اقتصاد به وجود می آید و از حجم تحریم ها کاســته می شود. در نتیجه این 
اقدامات پراکنده، برانتخابات ریاست جمهوری ایران هم تاثیرگذار خواهد بود. 
گروهی هم اعتقاد دارند که جابه جایی ریاست جمهوری در آمریکا، هیچ تاثیری 
در سیاست های کلی آنها نخواهد داشت و کماکان آمریکا دشمن اصلی ایران 
باقی می ماند. اکنون با مروری براقتصاد طی ســه سال گذشته، یعنی از سال 
۹۷ تا پایان سال ۱۴۰۰ می توان به نتایج مشخصی رسید. رشد اقتصادی ایران 
طی این دوره منفی بوده است. در این سه سال ۲۰ درصد از حجم اقتصاد کم 
و به تبع آن از  قدرت خرید مردم هم ۲۰ درصد کاســته شده اســت. در واقع 
طی این مدت یکی از بزرگ ترین سقوط های بعد از جنگ ۸ ساله را در اقتصاد 
تجربه کرده ایم. با رعایت انصاف باید گفت، اگرچه بخش عمده ای از این سقوط 
به دلیل تحریم بوده  است، ولی نمی توان ضعف مدیریت و سیاست گذاری های 
غلط اقتصادی را در این وضعیت دخیل ندانست. البته کرونا و حواشی آنها نیز 

بر تشدید این وضعیت موثر بود.
البته پیش از این در سال ۱۳۹۰ بزرگترین درآمد تاریخی برای ایران رقم 
خورد ولی گشایشی در اقتصاد رخ نداد. در سال ۱۳۹۱ هم رشد اقتصادی منفی 
و مشکلات عمیق  و عمیق تر شد. یعنی با تحریم کمتر هم وضعیت اقتصاد ایران 
همین بوده است. شاید دلیل اصلی وضعیت پیش آمده این باشد که هیچ دولتی 
تلاش نمی کند و جرات آن را ندارد که ساختار اقتصادی درستی را پی ریزی کند. 
در تمام دولت های بعد از انقلاب، هیچ گاه درآمدها با هزینه تراز نبوده و همیشه 
دولت با کسری بودجه مواجه شده  که با چاپ اسکناس و دست اندازی به بانک 
مرکزی باعث تورم های بالای ۲۰ درصد و کاهش ارزش پول ملی شده اســت. 
بنابراین می توان نتیجه گرفت که بدون حل مشکلات ساختاری اقتصاد کشور، 

حتی با برداشته شدن تحریم ها راه به جایی نخواهیم برد.
در واقع تحریم ها تنها مشــکلات اقتصادی را عمق بخشیده اند. مانند اینکه 
صادرات محدود، هزینه های مالی زیادتر و تراکنش های مالی سخت  تر شده است. 
همزمان عدم شفافیت به ایجاد باندهای فساد و  رانت در معاملات و عمق یافتن 
مشــکلات منجر شده اســت.  اکنون با پذیرش اینکه حل مشکلات داخلی بر 
موضوعات اقتصادی و مناقشــات خارجی اولویت دارد، باید در مورد انتخابات 
۱۴۰۰ گمانه زنی کرد. نظرســنجی های معتبر نشان می دهد سرمایه اجتماعی 
دولــت روزبه روز کاهش یافته و ارتباط مردم و دولت به دلیل نارســایی های 
انتصابی،  معضلات اجتماعی و دخالت بیش از اندازه دولت در زندگی مردم به 
دلیل فقدان گفتمان صحیح قطع شده است. این درحالی است که امروز بیش از 
۱۵۰۰هزار میلیارد تومان یارانه نقدی و غیرنقدی در کل جامعه تزریق می  شود. 
یعنی هر ایرانی سالانه نزدیک به ۱۶ میلیون تومان یارانه دریافت می کند. اما 
در نتیجه مردم همه ناراضی باقی مانده اند؛ چه قشر مرفه و چه افراد کم درآمد.

در نتیجه هرکسی به نوعی نارضایتی خود را بروز می دهد و جوانان بسیاری 
نیز سودای مهاجرت به کشورهای خارجی را در سر دارند. تاسف بار اینکه سالانه 
بیش از ۱۰ میلیارد دلار خروج سرمایه در کشور رقم می خورد.  در اینجا نقش 
دولــت در انتخابات ۱۴۰۰ بر اقتصاد تاثیرگذار خواهد بود. دولتی که بتواند با 
گفتمان سازنده با مردم، اعتماد آنها را جلب کرده و با رای حداکثری کابینه ای 
از مدیران لایق و جوان تشــکیل دهد، قدرت عمل به اصلاحات ســاختاری را 
پیــدا می کند. تک نرخی کردن ارز،  هدفمندی یارانه ها، تنظیم بودجه ای بدون 
کســری،  رفع موانع تولید،  به حداقل رســاندن دخالت در تصدی گری، حذف 
امضاهای طلایی، تقویت دیپلماســی خارجی، اصلاح روابط با کشورهای دیگر 
با اولویت همســایگان و  خاتمه دادن به مناقشه های ۴۰ سال گذشته از جمله 

این اصلاحات ساختاری است.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران از کمیسیون اجتماعی و فراکسیون 
کارگری مجلس خواســت تا در راســتای 
تعیین دســتمزد عادلانه برای کارگران، در 
جهــت اصلاح ماده ۴۱ قانــون کار، تغییر 
ترکیب اعضای شــورای عالــی کار و الزام 
اعتبار امضای گروه کارگری در صورتجلسه 

دستمزد گام بردارند.
هادی ابوی با اشــاره بــه تاکید برخی 
نماینــدگان مجلس مبنی بــر افزایش ۴۰ 
درصــدی حقوق کارگران در ســال آینده 
اظهــار کرد: در شــرایطی که از تشــکیل 
جلســات شــورای عالــی کار و مذاکرات 
دســتمزد خبری شــنیده نمی شود مایه 
دلگرمی و امیدواری است که مجلس دغدغه 
 معیشــت کارگــران را دارد و نمایندگان

 افزایش حقوق جامعه کارگری را پیگیری 
می کنند.

وی ادامه داد: دســتمزد کارگران طبق 
قانون باید بر اساس نرخ تورم و سبد معیشت 
خانوار تعیین شود. امروز نه تنها هزینه های 
زندگی کارگران افزایش یافته بلکه برخی از 
مولفه ها و اقلام معیشتی کارگران چند برابر 
شده است لذا افزایش ۴۰ درصدی حقوق 
در ســال آینده با توجه به فاصله زیاد بین 

خط معیشت و نرخ تورم تکافو نمی کند.

 تعریف جایگاه کارگران و اصلاح 
ماده 41 قانون کار

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران با تاکید بر مشخص شدن جایگاه 
کارگــران در تعیین مــزد و فراهم کردن 
زیرســاختهای آن اظهار کــرد: برای آنکه 
مشکل تعیین دستمزد حل شود سه مساله 

باید در دســتور کار قرار گیرد و از مجلس 
می خواهیم قبل از ورود به رقم دســتمزد 
ما را در تحقق این ســه مقوله یاری دهد. 
اول اینکه ماده ۴۱ قانون کار اصلاح شود و 
 در حال حاضر این زمینه مســاعد است که

 نماینــدگان در قالب طرحی، دو بند ماده 
۴۱ را اصلاح کنند.

ابوی افزود: هر زمان که به دنبال اصلاح 
قانون کار هستیم یک هجمه عظیمی وارد 
مــی شــود در حالی که وقتی به مشــکل 
برخوردیم ناچاریم قانــون را اصلاح کنیم 
حتی بهتریــن قوانین هم بــه مرور زمان 
ممکن است مشمول اصلاح و رفع ایرادات 
شــوند لذا معتقدم ماده ۴۱ قانون کار باید 

اصلاح و ایرادات آن برطرف شود وکمیسیون 
اجتماعی مجلس می تواند از ظرفیت تشکل 
های کارگری برای اصلاح قانون استفاده و 
خلاهای این ماده قانونی را با قید دوفوریت 

برطرف کند.
وی دومین مســاله را ترکیب شــورای 
عالی کار دانست و گفت: ترکیب فعلی شورا 
عادلانه نیست و چون در قانون تغییری در 
ترکیب اعضا به وجود نیامده سالهای سال 
اســت که به همان رویه دنبال می شود در 
صورتی که حد نصــاب در ترکیب اعضای 

شورا باید رعایت شود.
تغییر ترکیب اعضای شــورای   

عالی کار

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران اضافه کرد: به عنوان یکی از ســه 
تشــکل بزرگ کارگری همواره از حضور و 
اسلامی  عالی شــوراهای  کانون  تلاشهای 
کار به عنــوان اعضای اصلی گروه کارگری 
در شورا حمایت کرده ایم و مشکلی با این 
مساله نداریم ولی وزن جامعه کارگری در 
شــورای عالی کار باید افزایش یابد. طبق 
قانون سه تشــکل مجمع عالی نمایندگان 
کارگران، کانــون عالی انجمن های صنفی 
کارگری و شوراهای اسلامی کار به رسمیت 
شناخته شده اند ولی تنها نمایندگان کانون 
شــوراهای اســلامی کار به عنوان اعضای 
رســمی حضور دارند و دو گــروه دیگر به 

اســم ناظر و مشاور در جلسات حضور می 
یابند لذا لازم است از هر سه تشکل رسمی 
کارگری در ترکیب شورا حضور داشته باشند 
تا هم حدنصاب اعضا به شکل عادلانه رعایت 
شود هم قدرت چانه زنی کارگران بالا برود.

این مقام مسئول کارگری در راستای اصلاح 
ترکیب اعضای شــورای عالی کار پیشنهاد 
کرد علاوه بر افزایش تعداد اعضای کارگری، 
یک یا دو نماینــده مجلس هم به ترکیب 
شورای عالی کار اضافه شوند و در جلسات 

تعیین دستمزد حضور یابند.

در  کارگری  گروه  امضای  اعتبار   
صورتجلسه دستمزد

وی در عین حال اعتباربخشی به امضای 
گروه کارگری در صورتجلسات دستمزد را 
خواســتار شــد و گفت: تاکید ما این است 
کــه امضا نمایندگان کارگــری حتما پای 
صورتجلسه دســتمزد گرفته شود. اینطور 
نباشــد که دو گروه دولت و کارفرما امضا 
کننــد و حضــور گروه کارگری نمایشــی 

قلمداد شود.
به گفتــه ابوی، مجلس می تواند قیدی 
تحــت عنوان الزام امضــای گروه کارگری 
در قانون بگنجاند کــه امضای نمایندگان 
کارگران در شورا دارای اعتبار باشد.دبیرکل 
کانون عالی انجمن های صنفی کارگران در 
پایان با اشاره به دغدغه نمایندگان مجلس 
در خصــوص وضع معیشــت و دســتمزد 
کارگران، گفــت: از نمایندگان مجلس می 
خواهیم در جهت برطرف شدن نقاط ضعف 
ماده ۴۱ قانون کار و تعریف و تثبیت جایگاه 
کارگران در شــورای عالــی کار و افزایش 

قدرت چانه زنی آنها گام بردارند.

 
 

 
 

 خبر
 پرتفوی صنعت بیمه 4۳ هزار میلیارد تومان اعلام شد

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: پرتفوی )ســبد سهام( صنعت بیمه در 
هفت ماهه فروردین تا پایان مهرماه ســال جاری به ۴۳ هزار میلیارد تومان 
رسید که نســبت به مدت مشابه سال گذشته، حدود دو برابر افزایش یافته 
است.به مجموعه سهام خریداری  شده توسط سرمایه گذار، پرتفو می گویند.

بــه گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولــت، فرهاد دژپســند در همایش 
ملــی بیمه و توســعه با عنوان »ریســک هــای نوظهــور در صنعت بیمه، 
فرصــت هــا و چالــش ها« افــزود: صنعت بیمه باید ریســک پذیر باشــد 
 و در بازارهایــی کــه ریســک و در عیــن حــال بازدهی بالاتــری دارند، 

سرمایه گذاری کند.
به گفته وی، بهترین و کارآمد ترین شرکت بیمه، شرکتی است که بتواند 
با اســتفاده از نوسازی و هوشمندســازی سیستم ها و تخصیص بهینه منابع 

حاصله، بیشــتر از سایرین، مشتری را راضی نگاه دارد
وزی افزود: پیمودن ســه مسیر » تعریف رشته فعالیت های بیمه ای جدید 
«، » هوشمندسازی صنعت بیمه به منظور کمک به توسعه خدمات بیمه ای 
و کارآتر کردن سیســتم « و » گشودن باب های جدید برای صنعت بیمه در 
تامین مالی اقتصاد«، متضمن ریسک پذیری و برداشتن گام های بلند صنعت 

بیمه با هدف نقش آفرینی در اقتصاد کشــور است.
وی اظهار داشت: صنعت بیمه در سال های اخیر، به لحاظ برنامه ریزی، 
سیاســت گذاری، مدیریت و عملکرد، دارای یــک روند رو به تکامل بوده و 

گام های بزرگی بر داشته است.

اموال متعلق به بانک مرکزی در لوکزامبورگ اصلی ترین دارایی بلوک 
شده توسط آمریکا محسوب می شود.

بــه گزارش دفتر خدمات مطالعاتی کنگره آمریکا، از زمان خروج دولت 
ترامپ از توافق هسته ای در سال ۲۰۱۸ کارزار فشار حداکثری علیه اقتصاد 
ایران اعمال شد که در نتیجه آن صادرات نفتی ایران کاهش محسوسی را 
تجربه کرد. از زمان شیوع کرونا انتقادات در رابطه با ادامه یافتن کارزار فشار 
حداکثری به ویژه در کنگره شدت یافته است؛ چرا که به عقیده مخالفان، 
تحریم ها باعث خواهد شد توانایی دولت ایران برای مقابله با کرونا به میزان 

زیادی تحت تاثیر قرار گیرد.
این دفتر با اســتناد به برخی از گزارشها در مشکلات پیش آمده برای 
تامین تجهیزات پزشــکی و اقلام دارویی مورد نیاز ایران در مقابله با کرونا 
می نویسد: مقامات آمریکایی صراحتا اعلام کرده اند که تجارت بشردوستانه 

و اقلام غذایی مشــمول تحریم ها قرار نمی گیرند. طبق تحریم ها، اکنون 
برخی از اموال و دارایی های ایران توسط آمریکا توقیف یا مصادره شده اند.

 اموال و دارایی های بلوکه شده ایران توسط آمریکا
به گفته این مرکز تاکنون بیش از ۴۷۰۰ مورد شــکایت از طرف اتباع 
آمریکایی علیه ایران تنظیم شده که به موجب آن دادگاه های این کشور 

حکم به پرداخت حدود ۲.۵ میلیارد دلار غرامت به آن ها داده اند.
در حال حاضر اصلی ترین دارایی های و اموال بلوکه شده ایران توسط 

آمریکا شامل موارد زیر است:
 ۱- حدود ۱.۹ میلیارد دلار از دارایی های متعلق به بانک مرکزی ایران که 
در حسابی در سیتی بانک از طرف صندوق بورسی کلیر استریم لوکزامبورگ 
سرمایه گذاری شده بود. به گفته مقامات آمریکایی، کلیراستریم متهم است 

اجازه دسترســی این منابع به نظام مالی آمریکا را داده است. حدود ۱.۶۷ 
میلیارد دلار از ان منابع توســط کلیراستریم به لوکزامبورگ منتقل شده 
است و برخی نهادهای قضایی لوکزامبورگی رسیدگی به آن ها را خارج از 

حیطه اختیارات آمریکا می دانند.
 ۲- برخی از اماکن  دیپلماتیک ایران در آمریکا نیز اکنون توقیف شده 
اند که ارزش آن ها حدود ۵۰ میلیون دلار برآورد می شود. از جمله آن ها 
می توان به سفارت سابق ایران در واشنگتن دی سی )در دوره محمدرضا 

شاه( و ۱۰ ملک دیگر اشاره کرد.
 ۳- املاک خیریه اعصا که در انگلیس به ثبت رســیده اســت به دلیل 
ارتباط با بنیاد علوی و با حکم دادستانی منطقه جنوبی نیویورک در سال 
۲۰۰۹ توقیف شــدند. طبق رای دادگاه در ژوین ۲۰۱۷ کنتل املاک این 

بنیاد در شهر نیویورک به آمریکا واگذار شد.

در لایحــه بودجــه ۱۴۰۰ واگذاری دارایی های مالی بــه عنوان جریان 
هدایت کننده منابع مالــی از بخش غیرمولد به بخش تولید و مولد اقتصاد 
شناخته شده  که دارای نقش حیاتی در رشد اقتصادی، اشتغال زایی، تثبیت 

متغیرهای پولی، مالی و در مجموع رفاه جامعه است.
ســازمان برنامه و بودجه کشور در گزارشی بازارهای مالی را از دو منظر 
توسعه بازار سرمایه در سال گذشته و تمهیدات پیش بینی شده در راستای 

توسعه بازار سرمایه برای سال آتی مورد بررسی قرار داده است.
براســاس این گــزارش، در ادبیات اقتصادی، بازارهــای مالی به عنوان 
جریان هــای هدایت کننده منابع مالــی از بخش غیرمولد به بخش تولید و 
مولد اقتصاد شناخته شده این بازارها دارای نقش حیاتی در رشد اقتصادی، 
اشتغال زایی، تثبیت متغیرهای پولی و مالی و در مجموع رفاه جامعه هستند.

این بازارهــا از طریق تأمین مالی بنگاه ها، تخصیص بهینه منابع، بهبود 
نقدشوندگی دارایی ها، بهبود راهبری شرکتی و افزایش شفافیت در اقتصاد 
نقش دارند. بسیاری از تحقیقات نشان می دهند که تأمین مالی  از بازار مالی 

و در نتیجه توسعه بازارهای مالی به رشد اقتصادی و تولید منتج می شوند.
میان اقتصاددانان این اجماع کلی وجود دارد که افزایش دسترسی به ابزارها 
و نهادهای مالی،   هزینه اطلاعات و مبادلات را در اقتصاد کاهش داده و باعث 

کاهش بهای تمام شده تولید کالاها و خدمات در جامعه می شود.
همچنین مطالعات تجربی انجام شــده در خصوص اثر افزایش شاخص 
توسعه بازار ســهام که از ترکیب سه شاخص، نسبت ارزش بازده شرکت ها 
به GDP، نســبت ارزش معاملات سهام به GDP و نسبت گردش معاملات بر 
تولید سرانه بر تولید سرانه واقعی، همگی مؤید رابطه مثبت و معنی دار میان 

افزایش شاخص توسعه بازار سهام و تولید سرانه واقعی است.
از آنجا که اقتصاد ایران به طور سنتی در تأمین منابع مالی خود به سیستم 
بانکی و استفاده از تسهیلات آن متکی است، باید بازار سرمایه با دو بازوی بازار 

سهام و بازار بدهی جایگاه خود را در تأمین مالی اقتصادی ملی تقویت کند.

 توسعه بازار سرمایه طی سال گذشته
ارزش بازار سهام در سال ۱۳۹۸ به طور چشمگیری افزایش یافت، به گونه ای 
که ارزش این بازار که در ابتدای سال تقریباً ۱۰۰۰ هزار میلیارد تومان بوده، در 
پایان سال به نزدیک ۲۶۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است که حاکی از رشد 
۱۶۰ درصدی این بازار است. از دلایل عمده افزایش ارزش بازار سهام می توان 
به افزایش سودآوری شرکت های صادرات محور به واسطه افزایش نرخ ارز در 
بازار و همچنین رشد نرخ ارز نیمایی اشاره کرد؛ این عامل سبب شد صنایعی 
همچون فلزات اساسی، پتروشیمی ها و پالایشی مستقیماً از افزایش نرخ ارز و 
افزایش قیمت محصولات شان در بورس کالا منتفع شوند و سطح سودسازی 
آن ها افزایش چشمگیری یابد. با توجه به اینکه این صنایع ارزش بازار بزرگی 
دارند تأثیر آن ها در شاخص کل بورس، بسیار بیشتر از شرکت های کوچک و 
متوسط بوده است. یکی دیگر از عوامل رشد بازار در سال ۱۳۹۸ مباحث مربوط 
به تجدید ارزیابی داراییهای شرکت هاست، به دلیل تورم ایجاد شده ناشی از 
نقدینگی و همچنین شرایط تحریمی کشور، ارزش دارایی های شرکت ها )از 
قبیل زمین، تجهیزات و ماشین آلات( افزایش یافته بود، و در چنین شرایطی 
که احداث واحدهای تولیدی جدید با همان ظرفیت، کیفیت و نوع محصول  
بسیار دشوار و هزینه بر شده است، توجه فعالان بازار سرمایه، بیش از پیش به 
ارزش جایگزینی شرکت ها جلب شد و این عامل افزایش تقاضا برای سهامی که 
با ارزشهای جایگزین پایینتر از حد واقعی قیمت گذاری شده بودند را موجب 
شد.همچنین ورود شرکت های جدید به بازار سهام تحت عنوان عرضه های 
اولیه، ورود افراد جدید به این بازار و به دنبال آن افزایش تقاضا برای سهام از 

دلایل دیگر افزایش ارزش بازار سهام طی سال ۱۳۹۸ است.
لذا با توجه به اهمیت و ضرورت حرکت به سمت تأمین مالی از بازارهای 

سرمایه و نقش مؤثر و فزاینده آن در رشد اقتصادی و افزایش تولید و اشتغال 
کشور و در اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون اساسی، از سال گذشته 
با تمهیدات اتخاذشــده توســط وزارت امور اقتصادی و دارایی و اجازه های 
کسب شــده در خصوص استفاده از شــیوه های متنوع در واگذاری سهام و 
دارایی های مالی متعلق به دولت، روند تأمین مالی دولت از بازار سرمایه در 
قالب واگذاری های مالی سرعت گرفته، به گونه ای که عملکرد واگذاری ها در 
ســال گذشته حدود ۳۵۰۰ میلیارد تومان بوده و این رقم طی هشت ماهه 

ابتدای سال جاری بالغ بر ۳۴ هزار میلیارد تومان است
تمهیدات پیش بینی شده در راستای توسعه بازار سرمایه برای سال آینده

در ســال آینده، برای افزایش مشــارکت عامه مردم در اقتصاد و اجرای 
کوچک سازی دولت، در قالب مفاد بند )الف( تبصره )۲( لایحه بودجه ۱۴۰۰ 
کل کشــور نیز به وزارت امور اقتصادی و دارایی اجازه داده شده است تمام 
یا بخشــی از سهام دارایی های دولتی دستگاه های زیرمجموعه قوه مجریه و 
باقیمانده سهام دولت و شرکت های دولتی در بنگاه های مشمول واگذاری را 
مطابق روش های مندرج در قانون اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون 
اساســی با اصلاحات و الحاقات بعدی واگذار کند. علاوه بر روش های فوق، 
 )ETF( واگذاری سهام در قالب صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله در بورس
مشروط به اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی برای بلندمدت نباشد 
و یا عرضه ســهام به روش ثبت سفارش مجاز است.در منابع لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۰ در بخش واگذاری دارایی های مالی پیش بینی شده است که 
۱۱ درصد از کل منابع بودجه به میزان ۹۵ هزار میلیارد تومان از محل این 
واگذاری ها محقق شود؛ در صورتی که این واگذاری ها منجر به تعمیق بازار 
ســرمایه و هدایت نقدینگی و پس اندازهای خرد به سمت تولید شود، قطعاً 
در چابک سازی دولت، خروج فعالیت های اقتصادی از رکود، افزایش تولید و 

اشتغال و ثبات بازارهای مالی موازی بسیار مؤثر خواهد بود.

دبیر میز محصولات شــیمیایی و ســلولزی سازمان 
توســعه تجارت ایران، گفت: آمارهــا حاکی از صادرات 
۱۸۵ هزار تن محصولات شــوینده به ارزش ۷۶ میلیون 
دلار در هشــت ماهه امسال اســت که نسبت به مدت 
مشــابه پارسال رشد هفت درصدی وزنی و ۱۴ درصدی 

در ارزش نشان می دهد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، »ندا عطایی« 
افزود: شناسایی مقاصد صادراتی در بازارهای بین المللی 
و کشورهای منطقه در حوزه محصولات بهداشتی نقش 
تعیین کننده ای در توســعه صادرات این محصولات در 

دوران فراگیری ویروس کرونا دارد.
وی بیان داشت: توان بالای تولید این محصولات سبب 
شــده ایران در زمره یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
محصولات شــوینده در منطقه قــرار گیرد و با توجه به 
ظرفیت تولیدی و همچنین تنوع محصولات، بدون شک 

تحقق اهداف صادراتی آن امکان پذیر است.
عطایی اظهار داشت: بر اساس آمار گمرک ایران، در 
هشت ماهه امســال محصولات شوینده از جمله پودر، 
مایع گرانول برای شست وشو و پاکیزگی شامل دستی و 
ماشینی، دترجنت، قرص، ژل، کنسانتره برای شست وشو، 
الکیل بنزن سولفونه، پاک کننده های صنعتی، دستشویی 
و انواع صابون شامل )مایع، پودر، بچه، طبی، رختشویی( 

صادر شده است.
وی ادامــه داد: در این مدت، بیشــترین صادرات به 
کشــورهای عراق، افغانستان، پاکســتان، ترکمنستان، 
آذربایجان، چین، ازبکستان، ترکیه، قزاقستان و هند بوده 
است به طوری که در مجموع نزدیک به ۹۷ درصد از کل 

صادرات این بخش به این کشورها بوده است.

دبیر میز محصولات شــیمیایی و ســلولزی سازمان 
توســعه تجارت گفت: با توجه به بررســی آماری انجام 
شده طی سنوات گذشته در صنعت شوینده ایران، عمده 
محصولات صادر شده، محصولات نهایی و عمده کالاهای 
وارداتی محصولات واسطه ای از جمله انواع اسانس های 
مورد اســتفاده در صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی و 

پاک کننده های صنعتی و موم های مصنوعی بوده است 
که در فرآیند تولید مصرف می شود.

وی افزود: براســاس گزارش های اعلام شده مبنی بر 
تامین مواد شــوینده و ضدعفونی کننده در بازار داخل 
در شرایط کرونا که نتیجه همکاری بخش های مختلف 
و همچنیــن توان بالا و تنوع محصولات تولیدی صنایع 
بهداشتی در کشور بوده است و با توجه به اینکه ظرفیت 
تولیدی مورد نیاز در کشور بیش از نیاز کنونی است، در 
صورت تمدید مجوز صادرات این گروه محصولات می توان 
به ۸۰ هزار تن انواع پودر شوینده و ۶۵ هزار تن صابون 

و انواع مایعات در سه ماهه پایانی امسال امیدوار بود.
عطایی گفت: بــا توجه به تقاضای رو به افزایش این 
محصولات در کشــورهای منطقه ضروری است از همه 
ظرفیت هــای این صنعت بزرگ هم در راســتای تامین 
تقاضــای نیاز داخلی و هــم در حوزه صادرات غیرنفتی 

استفاده شود.
از نیمه شــهریور ماه با اعلام دفتر مقررات صادرات و 
واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت ممنوعیت صادرات 

اقلام سلامت محور رفع شد.
بر همین اساس، صادرکنندگان تا پایان آذر ماه مهلت 
دارند نسبت به صادرات محصولات بهداشتی، صابون و 

آب ژاول اقدام کنند.

نگاهی به اموال و دارایی های بلوکه شده ایران توسط آمریکا

افزایش تولید و خروج  از رکود در بودجه ۱۴۰۰ با واگذاری دارایی های مالی

رشد ۱۴ درصدی ارزش صادرات محصولات شوینده در ۸ ماه

سه اقدام اساسی برای تعیین دستمزد عادلانه کارگران
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در جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی 
دولت، گــزارش وزارت خانــه های جهاد 
کشــاورزی و صنعت، معــدن و تجارت از 
نحوه تامین و توزیع کالاهای اساســی در 

سال آینده ارائه شد.
پــس از ارائه این گزارش ها، ســازوکار 
پیشــنهادی دولت در خصوص نحوه تامین 
و توزیع کالاهای اساسی، با ملاحظه پیش 
بینی درآمدهای ارزی و شــرایط اقتصادی 
کشور در ســال آینده با تاکید بر مقابله با 
رانت و فســاد در فراینــد تامین تا مصرف 

کالا تشریح و ارزیابی شد. 
رئیس جمهور  در این جلســه گفت: در 
شــرایط جنگ اقتصادی همه تلاش دولت 
بر این بوده که برغم فشــارهای تحریمی، 
مشــکلات معیشــتی مردم کاهش یابد و 
اولویت دولت، تامین کالاهای اساســی در 
جهت افزایش رفاه عمومی و حمایت از اقشار 

آسیب پذیر جامعه بوده است .
حجت الاســلام والمســلمین حســن 
روحانی، کنترل نوســانات بــازار داخلی و 
جلوگیری از افزایش قیمت نسبی کالاهای 
اساسی، نرخ تورم درکشور و همچنین ایجاد 

رفاه نسبی در جامعه را از مهمترین اهداف 
دولت عنوان و تاکید کرد: سیاســت کلان 
تامین و تخصیص ارز کالاهای اساسی نباید 

زمینه ای برای رانت جویی و فساد شود.
روحانی افــزود: در همان حال که برای 

بهینه سازی سیاست کلان ارزی و تجاری 
کشور باید تلاش کرد، همزمان، وزارتخانه 
های صمــت، جهاد کشــاورزی و ســایر 
دســتگاه های ذیربط موظف شــده اند در 
چارچوب یــک برنامه دقیق و با هماهنگی 

یکدیگر نظام توزیع و نظارت بر قیمت کالاها 
را به شکل دقیق کنترل و مدیریت کنند.

رئیــس جمهور ادامه داد: در ســازوکار 
پیشــنهادی دولت در ســال آینده، تامین 
کالاهای اساســی با محوریت افزایش رفاه 

عمومی محور اصلی است و باید با تخصیص 
منابع ارزی لازم، در یک حرکت نظام مند 
تامین، تولید و توزیع در کشور، اجرایی شود.

روحانــی تاکید کرد: در این ســاز وکار 
پیشــنهادی، مبارزه با رانت و فساد و ایجاد 
شــفافیت در فرایند تامین تا مصرف کالا، 
مورد توجه قرار گرفته است و در عین حال 
تداوم سیاســت های خود اتکایی در تولید 
کالاهای اساسی همچنان هدف قطعی دولت 

خواهد بود.
رئیــس جمهــور در ادامه بــر ضرورت 
حضور میدانی ناظران و ایجاد شفافیت در 
قالب یک ســامانه فراگیر در حوزه توزیع و 
قیمت گذاری برای کنترل قیمت ها تاکید 
کرد و گفت: در این زمینه گام های بزرگی 
برداشته شده است و دولت مصمم است با 
تکمیل سامانه جامع تجارت، تامین شفافیت 
در سراسر مسیر تامین و توزیع ، زمینه های 

رانت و فساد را از بین ببرد .
روحانی همکاری و هماهنگی دســتگاه 
قضایی و اتحادیه های صنفی در این مسیر 
برای کنتــرل قیمت هــا را  حائز اهمیت 

دانست .

 مدیریت اطلاعات در عصر کرونادلار
شواهد نشان می دهد محدودیت های وضع شده برای مدیریت کرونا موفقیت 
نسبی داشــته اند اما مهم ادامه دادن روند کاهش تعداد مرگ و میر و خسارت 
های کروناســت. ما نباید از یاد ببریم که ماه های اولیه شــیوع کرونا و بالاخص 
در ایام نوروز و مدتی پس از آن شــاهد مدیریت بهتری بر کرونا بودیم و پس از 
آن وضــع به وخامت گرایید. این بــار نیز چنین آینده ای پیش روی ایام بعد از 
محدودیت هاســت یا امکان دارد خســتگی اجتماعی و عواقب پیش بینی  نشده 
محدودیت هــا، وضع را بدتر کنند. مدیریت کرونا شــامل یک راه حل فناورانه و 
ســخت افزاری یا همان ساختن و تزریق گســترده واکسن است؛ و گزینه های 
نرم افزاری زیادی را هم شــامل می شود که جوهره همه آنها قطع شدن زنجیره 

انتقال است. رعایت
بایدهای بهداشتی نظیر زدن ماســک، شستن مرتب دست ها، حفظ فاصله 
اجتماعــی و معیارهای حضور ایمن در مکان ها همگی برای قطع کردن زنجیره 
انتقال است. راه حل فناورانه دشواری علمی و فنی دارد اما راه خودش را می رود 
و شواهد نشان می دهد بالاخره این واکسن در حال تولید است و برخی کشورها 
هم یا تزریق آن را آغاز کرده و یا برای تزریق گسترده آن آماده می شوند. راه حل 
اجتماعی اما فناوری مشــخصی ندارد و همین ســبب می شود مسأله از سطح 
دشواری به سطح پیچیدگی منتقل شود. غلبه بر پیچیدگی این مسأله - ناشی 
از ضرورت رعایت بایدهای بهداشــتی توسط ده ها میلیون انسان که نمی توانند 
یا نمی خواهند آنها را رعایت کنند - امری اجتماعی است. متقاعد کردن افرادی 
که حوصله شان سر رفته و دیگر نمی خواهند در خانه بمانند به اینکه کماکان در 
خانه بمانند، تا حمایت اقتصادی- اجتماعی از کسانی که بیشترین آسیب ها را 
از کرونا متحمل شده اند، همه امور اجتماعی است. مطالعات گسترده اجتماعی 
در قریب یک ســال گذشــته از زمان بروز بیماری کرونا درباره عوامل مؤثر بر 
رفتار مردم در قبال این بیماری انجام شــده اســت و این امکان برای ما وجود 
دارد که از آنها برای مدیریت بیماری استفاده کنیم. برخی محققان به صراحت 
معتقدند مدیریت اجتماعی بیماری کرونا »مسأله مدیریت اطلاعات است.« برخی 
از اطلاعاتی که برای مدیریت بیماری لازم است عبارتند از: اطلاعات مربوط به 
افراد مبتلا )که برای مثال از راه تست کرونا به دست می آید(، اطلاعات رفت و 
آمد و ارتباطات افراد مبتلا )که از راه رصد ارتباطات یا Contact tracing( حاصل 
می شود، اطلاعات قابل انتقال به مردم برای جلب اعتماد و مشارکت )اطلاعات 
مبتلایــان، مرگ و میر، اقدامات دولــت و...(، اطلاعات اقتصادی )اطلاعاتی که 
دربــاره اقدامات اقتصادی و مالــی دولت برای حفاظت مردم در برابر بیماری و 
مدیریت پیامدها تولید می شــوند(، اطلاعات آموزشی و بهداشتی )اطلاعاتی که 
به مردم منتقل می شــود تا خود را در برابــر بیماری حفاظت کنند(، اطلاعات 
بین سازمانی )مجموعه اطلاعاتی که سازمان های دولتی و مدنی باید با یکدیگر 
به اشتراک بگذارند تا بتوانند شناخت های لازم برای مدیریت مسأله را به دست 
آورنــد(. متغیر دومی که در مطالعات اجتماعــی درباره مدیریت بیماری کرونا 
بشدت بر آن تأکید می شود، اعتماد اجتماعی است. جلب مشارکت عمومی برای 
مدیریت بیماری کرونا مستلزم جلب مشارکت عمومی است. اعتماد دستاوردی 
نیســت که به یکباره خلق شــود بلکه محصول عملکرد نهادی حکومت هاست. 
حکومت هایی که با سطح بالاتری از اعتماد شهروندان به ایشان با کرونا مواجه 
شدند، کار راحت تری برای جلب مشارکت مردم داشتند، اما خود کرونا فرصتی 
تلخ برای خلق اعتماد اســت. نظرســنجی ها در اوایل شروع کرونا نشان می داد 
که میزان اعتماد به دولت و عملکرد آن بالاتر رفته بود و این از موفقیت نسبی 
اولیه نشأت می گرفت. سؤال مهم این است که دولت ها چگونه می توانند اعتماد 
خلق کنند؟ اعتماد تا اندازه زیادی محصول شفافیت داده ها، پاسخ گویی درست 
به مطالبات، ارتباط  گیری مناسب و ارائه بهترین عملکرد ممکن است. اگر آمار 
مرگ و میر بدرســتی ارائه نشوند یا ابهام های مردم درخصوص آمار پاسخ داده 
نشود، اعتماد خدشه  بردار می شود. توجه به تجربه کره جنوبی در این خصوص 
درس آموز است. کره جنوبی در جریان شیوع بیماری )مِرس MERS( ۱۸۶مبتلا 
را شناســایی کرد و ۳۸ نفر از این تعداد مردند. دولت برای جلوگیری از توسعه 
ترس در جامعه عامدانه نسبت به ارائه اطلاعات پنهانکاری کرد. تحقیقات بعدی 
نشــان داد این پنهانکاری بر شدت مسأله و ظرفیت جلب مشارکت عمومی اثر 
منفی داشته است. این کشــور در جریان شیوع کرونا شفافیت اطلاعاتی را در 
دســتور کار قرار داد و هر گونه پنهانکاری را کنار گذاشــت. دولت با سیاســت 
توأمان مدیریت اطلاعات و شــفافیت، حتی دوربین های مداربســته در سطح 
شــهرها را برای ردیابی مسیرهایی که افراد مبتلا طی کرده بودند به کار گرفت 
و فناوری هوش مصنوعی و تحلیل داده های کلان برای این منظور به کار گرفته 
شد. همین شفافیت اطلاع رسانی و مدیریت اطلاعات، جلب مشارکت عمومی از 
مسیر اعتمادسازی را تسهیل کرد. »جائه مون« استاد اداره عمومی در دانشگاه 
یونسی کره جنوبی معتقد است شفافیت دولت در ارتباط  گیری با مردم بر محور 
ریســک کرونا و جلب مشارکت ایشــان، دو عامل بسیار مهم مدیریت کرونا در 

این کشور بوده است.
 راهبردی هم که امروز به غیر از استفاده از فناوری واکسن - که ممکن است 
تا مدت ها در دسترس ایران نباشد - پیش روی ایران است، به غیر از هر عامل 
دیگری، باید بر پایه شــفافیت اطلاعاتی، مدیریت اطلاعات و توسعه ارتباطات 
ریسک با مردم بنا شود. به کار بستن مدیریت مناسب اطلاعات و تولید شفافیت 
منجر به اعتمادسازی است که زمینه مساعدتری برای برخوردهای بازدارنده تر 
با کسانی که از محدودیت ها یا باید های مدیریت کرونا تخطی می کنند، فراهم 
می آورد. کاربســت سختگیرانه محدودیت ها و برخورد با عدول کنندگان از آنها 
در شرایط فقدان اعتمادسازی در اکثریت جامعه، نتیجه معکوس خواهد داشت.

 
 

برررسی میزان تسهیلات و سپرده های بانکی در شش ماهه اول سال جاری 
بیانگر این است که بانک ها در شهریور ماه بیشترین میزان سپرده و تسهیلات را 

داشته اند که به تربیت معادل ۸۶.۶ و ۸۶ درصد افزایش یافته  است.
سپرده ها و تسهیلات بانکی از انواع خدمات مهم شبکه بانکی و مورد علاقه 
تمام اقشار جامعه هســتند و سپرده های بانکی موتور تولید وام و تسهیلات 
بانکی است؛ به عبارت دیگر، هر چه بر میزان سپرده های بانکی افزوده شود به 
همان میزان بر قدرت تسهیلات دهی شبکه بانکی کشور هم افزوده می شود.

در این راستا، افزایش نرخ سود سپرده های بانکی عاملی خوانده می شود که 
مشتریان را به سپرده گذاری در بانک ها تشویق و ترغیب می کند اما آخرین 
اظهار نظر رئیس کل بانک مرکزی درباره نرخ سود سپرده های بانکی حاکی از 
آن است که بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار برنامه ای برای افزایش سود 
سپرده های بانکی ندارند و از روش های دیگری برای کنترل نقدینگی و تورم 

استفاده می کنند.
بنابراین، طبق آخرین مصوبه شــورای پــول و اعتبار درباره وضعیت نرخ 
ســود بانکی، در حال حاضر نرخ سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت عادی ۱۰ 
درصد، نرخ ســود ســرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه سه ماهه ۱۲ درصد، نرخ 
ســود سرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه شش ماهه ۱۴ درصد، نرخ سود سپرده 
ســرمایه گذاری با سررسید یک سال ۱۶ درصد و نرخ سپرده سرمایه گذاری با 

سررسید دو سال ۱۸ درصد است.

 فروردین ماه دارای کمترین میزان تسهیلات و سپرده ها 
در این بین، نگاهی به آمارهای بانک مرکزی از اوضاع مانده ســپرده ها و 
تسهیلات ریالی و ارزی بانک ها و مؤسسات اعتباری بیانگر آن است که میزان 
ســپرده ها در ماه های فروردین، اردیبهشت و خرداد به ترتیب ۲۷۷۶ هزار و 
۶۰۰ میلیارد تومان، ۲۸۵۷ هزار و ۶۰۰ میلیارد و حدود ۲۹۰۰ میلیارد تومان 
بوده است که در سه ماهه اول سال، خرداد و فروردین به ترتیب بیشترین و 

کمترین میزان سپرده های بانکی را به خود اختصاص داده اند.
همچنین، در ماه های فروردین، اردیبهشــت و خرداد میزان تسهیلات به 
ترتیب ۱۹۵۶ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان، ۱۹۹۵ هزار و ۳۰۰ میلیارد و بیش 

از ۲۰۰۰ میلیارد تومان بوده است که در سه ماهه اول سال خرداد و فروردین به 
ترتیب بیشترین و کمترین میزان تسهیلات بانکی را به خود اختصاص داده اند.

علاوه براین، میزان ســپرده های شبکه بانکی کشور در سه ماهه دوم سال 
۱۳۹۹ نیز در هر یک از ماه های تیر، مرداد و شهریور به ترتیب بیش از ۲۹۳۲ 
هزار میلیارد تومان، ۳۰۹۴ هزار و ۴۰۰ میلیارد و ۳۱۹۵ هزار و ۴۰۰ میلیارد 
تومان بوده که تیر و شهریور کمترین و بیشترین میزان سپرده های بانکی را 

به خود اختصاص داده اند.

 بیشترین میزان تسهیلات و سپرده در شهریور ماه
همچنین، در این ســه ماه تیر و شــهریور ماه نیز با  داشتن حدود ۲۱۲۴ 
هزار میلیارد تومان و ۲۲۷۵ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان به ترتیب کمترین و 

بیشترین میزان تسهیلات شبکه بانکی کشور را دارا بوده اند.
با این تفاسیر، روند سپرده ها و تسهیلات بانکی از فروردین تا شهریور ماه 
تصاعدی بوده و میزان ســپرده و تســهیلات در شهریور ماه به بیشترین حد 
خود رسیده اند؛ به گونه ای که میزان سپرده ها و تسهیلات بانک ها از فروردین 
تا شــهریور به ترتیب معادل ۸۶.۸ و ۸۶ درصد رشــد کرده اند که در صورت 
تغییراتی در نرخ سود سپرده های بانکی بر این روند تصاعدی افزوده می شود و 
به اعتقاد کارشناسان اقتصادی مانع از آن می شود که پول های در دست مردم 

در بازارهای مختلف سرگردان باشند و به تورم دامن بزنند.

مردم چقدر در بانک ها سپرده گذاری کردند؟ 

 خبر
 افزایش تعاملات تجاری- اقتصادی، هدف برگزاری همایش تجاری 

ایران و اروپا
مشاور امور بین الملل و توافقنامه های تجاری سازمان توسعه تجارت ایران گفت: 
ایجاد زمینه برای افزایش تعاملات تجاری- اقتصادی، هدف برگزاری همایش بزرگ 
ایران و اروپا اســت.به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، »میرهادی سیدی« 
افزود: در همایش بزرگ ایران و اروپا، نشســت های تجاری بین شرکت های دو 
طرف برگزار می شــود و در سه روز همایش یعنی روزهای ۲۴، ۲۵ و ۲۶ آذرماه 

بیش از ۶۰ نفر از ایران و اروپا سخنرانی خواهند کرد.
وی با بیان اینکه ایجاد زمینه برای شرکت های دو طرف به منظور ورود به تعامل 
تجاری- اقتصادی هدف اصلی برگزاری همایش است، خاطرنشان کرد: ایجاد زمینه 
برای تحولات جدید در این حوزه می تواند منتهی به بازیابی روابط تجاری شده و 
فرصت های زیادی را برای توسعه صادرات غیرنفتی ایران به همراه تامین واردات 
کالاهای سرمایه ای و واسطه ای از اروپا و زمینه سازی برای جذب سرمایه گذاری 
خارجی، افزایش صادرات و متنوع ســازی بازارهای صادراتی و نیز همکاری های 
مشــترک فراهم کند.برپایه این گزارش، علاوه بر همایش سه روزه، ۱۲ مبحث 
آموزشی مرتبط با تجارت بین الملل و نفوذ در بازارهای جهانی با کمک مدرسانی 
از ایران و اروپا ارایه می شــود که می تواند به ارتقای توان تخصصی شــرکت های 
ایرانی بــرای ورود به بازارهای جهانی کمک کند.برگزاری این رویداد تجاری به 
https://www. :صورت وبیناری و در وبســایت اختصاصی این رویــداد به آدرس

europeiranbusinessforum.com/ انجام می شود.تجارت خارجی ایران با اروپا 
در هفت ماه ســال جاری )فروردین تا مهرماه( افزون بر ۱۵ میلیون و ۹۱۰ هزار 
و ۸۱۶ تن به ارزش هشت میلیارد و ۸۰۷ میلیون و ۸۷۹ هزار و ۸۴۱ دلار بوده 
است. حجم صادرات ایران به اروپا در بازه زمانی هفت ماهه سال جاری بیش از 
پنــج میلیون و ۶۰۵ هــزار و ۸۹۱ تن بوده که ارزش آن برابر با ۲ میلیارد و ۶۶ 

میلیون و ۸۴۰ هزار و ۵۳۸ دلار بوده است.

 آخرین وضعیت واردات واکسن
عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی تهران می گوید دولت آمریکا با وجود تمام شعارهایی که می دهد، در مسیر واردات واکسن به ایران موانع جدی قرار داده است.

ناصر ریاحی اظهار کرد: برنامه جهانی واکسیناسیون سازمان بهداشت جهانی به نام کواکس، به این منظور تعریف شده که کشورهای مختلف جهان بر اساس بافت جمعیتی خود و میزان خطری که برای ابتلا دارند، سهمیه ای از واکسن های 
تولید شده برای کرونا را دریافت کنند و ایران نیز در این فهرست قرار دارد.وی ادامه داد: بر خلاف بسیاری از سایر داروهایی ها که به کشور وارد می شود و بخش خصوصی، نقش محوری را در آنها ایفا می کند، کواکس اعلام کرده که در 
این برنامه تنها با دولت ها همکاری خواهد کرد و همین موضوع کار را برای ایران دشوار کرده است. بخش خصوصی به هر حال در این سال ها راه هایی را برای کاهش فشار تحریم ها و واردات دارو به کشور پیدا کرده است اما کار برای دولت 

بسیار دشوار است. دولت ایران در جابجایی منابع مالی واقعا با محدودیت مواجه است و همین امر، کار را برای واریز ارز موردنیاز برای خرید واکسن دشوار کرده است.

هفته گذشته فعالیت بورس در حالی به پایان رسید که 
شاخص قرمزپوش بود اما با این حال بسیاری از کارشناسان 
پیش بینی رشد قابل توجه شاخص را در روزهای پیش رو 
دارند . برخی معتقدند عبور از پیچ بودجه می تواند سبب 

شود شاخص نفس راحتی را در روزهای آتی بکشد.
بررســی ها نشــان می دهد حقیقی ها امــروز حدود 
۶۳۰میلیــارد تومان وارد بازار ســهام کردند. ارزش کل 
معاملات خرد ۲۱هزار و ۳۰میلیارد تومان بود، افراد حقیقی 
۸۷ درصد یعنی ۱۸هزار و ۳۴۰میلیارد تومان سهام خریدند 

و مازاد خریدشان سه درصد از کل معاملات شد.
در عین حال بیشــترین ورود پول حقیقی به بورس 
و فرابورس در ســه گروه »فلزات اساسی«، »محصولات 
شــیمیایی« و »فعالیت های کمکی بــه نهادهای مالی 
واسط« رقم خورد در حالی که برآیند معاملات گروه های 
»بانک ها و مؤسسات اعتباری« و »فرآورده های نفتی« به 

نفع حقوقی ها تمام شد.
سه نماد فولاد، تملتح و فملی لقب بیشترین افزایش 
سهام حقیقی را به خود اختصاص دادند، توجه حقوقی ها 
نیز بیشتر به وتجارت، شستا و وملل معطوف بود.از سوی 
دیگر مالکیت حقیقی در ترکیب سهامداری شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان معادل ۲۵۰میلیارد تومان افزایش یافت و 
از ســوی دیگر سهامداران حقوقی بانک تجارت با برتری 

۹۵میلیارد تومانی ابتکار عمل را در دست گرفتند.
در عیــن حال افزایش ســهام حقیقی ها در ۱۶۹نماد 
و افزایش ســهام حقوقی ها در ۱۳۸نماد به بیش از یک 

میلیارد تومان رســید که جمع تغییر مالکیت دسته اول 
هــزار و ۵۷۰میلیارد تومان و تغییر مالکیت دســته دوم 

۹۴۰میلیارد تومان بود.

  گروکشی در راه است؟
بر این اساس بسیاری گروکشی در خصوص بورس را 
اتفاقی می داننــد که می تواند تاثیر منفی کوتاه مدتی بر 
شــاخص بازار سرمایه به جای بگذارد اما با این حال داده 

های اقتصادی از رشد بورس در ماه های پیش رو حکایت 
دارد و حتی برخی از فعالان و کارشناسان بازار می گویند 
شاخص بورس می تواند حتی سد دو میلیون واحد را بشکند 

و رکوردی تازه به جای بگذارد.
شاخص در شرایط کنونی در نیمه محدوده مقاومتی 
یک میلیــون و ۵۰۰ هزار واحدی قرار دارد و بســیاری 
می گویند شــاخص در این محدوده مقاومت نشــان می 
دهد اما این مقاومت به زودی شکسته خواهد شد چرا که 

گزارش های در حال انتشار ، گزارش های مثبتی از شرکت 
هاست  مصطفی صفاری، کارشناس بازار سرمایه در گفتگو 
با خبرگــزاری خبرآنلاین در تحلیل وضعیت بازار گفت: 
هرچه به انتهای ســال نزدیک شویم و شفافیت اطلاعات 
بیشتر شود، بازار مثبت تر خواهد شد.وی با اشاره به حجم 
مطلوب معاملات در بورس تاکید کرد: رقم معاملات یک 
روز بورس معادل حجم معاملات مسکن در یک ماه گذشته 
است. این نشان دهنده این است که امید به بازار برگشته و 
منابع حقیقی ها وراد بازار شده است. به نظرم هنوز چشم 
انداز مثبت است.وی با تاکید بر اینکه وضعیت زمانی نگران 
کننده می شود که حجم خرید و فروش حکاهش یابد. از 
ســوی دیگر باید توجه داشته باشید که هفته آینده سود 
و زیان شرکت ها روشن می شود و با توجه به تورم قابل 
توجه چند ماه اخیر، پیش بینی می کنیم که سود شرکت 
ها خیلی بالاست، مطمئن باشید مقایسه میزان سود امسال 
با سال بعد جریان تقاضا را به شدت بالا میبرد.او تاکید کرد: 
از طرفی در دیگر بازارهایی مثل ارز و طلا و مســکن هم 
خبر نیست. به همین دلیل هر چه به پایان سال نزدیک 

میشویم جذابیت بورس بیشتر می شود.
وی با اشاره به بررسی بودجه سال آینده در مجلس شورا 
اسلامی نیز گفت: خیلی بعید میدانم  مجلس دست به رد 
کلیات بزند. اما اگر کلیات بودجه رد بشود باید یک بودجه 
دو دوازدهم بدهند و دوباره بر اســاس سال قبل بودجه را 
بازنویسی کنند. ای اتفاق تاثیر کوتاه مدتی بر بورس به جا 

خواهد گذاشت.

شاخص به محدوده ۲ میلیون واحد بازمی گردد؟

 
 

جدیدترین آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت،   معدن و تجارت )صمت( 
نشان می دهد که در هشت ماهه امسال، از بین ۲۸ کالای منتخب صنعتی، 
تولید ۱۹ کالا نسبت به مدت مشابه سال قبل بین ۰.۵ تا ۳۱۲.۵ درصد افزایش 
یافته و بیشترین کاهش تولید مربوط به روغن ساخته شده نباتی بوده است.

بر اســاس این آمار در هشت ماهه امسال بیشترین افزایش تولید مربوط 
به الیاف اکریلیک اســت که با ۳۱۲.۵ درصد افزایش، تولید آن به ۳۱۰۰ تن 
رسیده است. کمترین افزایش تولید نیز مربوط به کارتن با ۰.۵ درصد افزایش 

تولید بوده است.
بعد از الیاف اکریلیک، بیشترین افزایش تولید مربوط به انواع تلویزیون و 
ماشین لباسشویی است که تولیدشان با ۶۲.۵ و ۵۸.۲ درصد در هشت ماهه 
امســال به ترتیب به ۸۰۱ هزار و ۶۰۰ دســتگاه و ۶۶۵ هزار و ۲۰۰ دستگاه 
رسیده است. تولید این دو محصول در مدت مشابه سال گذشته ۴۹۳ هزار و 

۲۰۰ دستگاه و ۴۲۰ هزار و ۴۰۰ دستگاه بوده است.

 انواع لوازم خانگی؛ رتبه دوم افزایش تولید
تولیــد یخچال و فریزر نیز در این مــدت با افزایش ۲۹.۲ درصدی از یک 
میلیون و ۳۲ هزار دســتگاه در هشت ماهه اول سال گذشته به یک بیش از 

میلیون و ۳۳۴ هزار دستگاه در مدت مشابه امسال رسیده است.
البته با وجود افزایش چشــمگیر تولید لوازم خانگی در ســال جاری، در 

بازار شاهد کاهش قیمت نیستیم و اواخر شهریور ماه مدیرکل صنایع برق و 
الکترونیک وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت(  در پاســخ به چرایی این 
روند گفته بود که برخی آمارها نشان می دهد میزان تولید با میزان نصب در 
منازل تطابق ندارد. وقتی میزان نصب کمتر است یعنی یا کالا در انبارها مانده 

یا افرادی لوازم خانگی را خریدند و در گوشه منازل احتکار کرده اند.
همچنین کمباین، لاستیک خودرو، انواع سواری و وانت  کالاهایی هستند 
که در این مدت بیش از ۲۰ درصد افزایش تولید داشــته اند و تولید آن ها با 
۴۱.۳، ۲۵، ۲۱.۳ و ۲۰.۴ درصد افزایش نسبت به هشت ماهه اول سال قبل 
به ۳۸۳ دســتگاه کمباین، ۱۷۷ هزار و ۷۰۰ تن لاستیک، ۵۴۲ هزار و ۶۰۰ 

دستگاه سواری و ۵۲ هزار و ۸۲۸ دستگاه وانت رسیده است.
در این میان تولید داروی انسانی که در بیشتر ماه های سال گذشته نسبت 
به سال ۱۳۹۷ بین ۲۰ تا ۳۰ درصد افزایش داشت، در هشت ماهه اول امسال 
فقط ۲.۵ درصد افزایش داشــته و از ۳۱ میلیارد و ۱۰۰ میلیون عدد در در 
هشت ماهه اول سال قبل به ۳۱ میلیارد و ۹۰۰ میلیون عدد در مدت مشابه 

امسال رسیده است.

 تولید کدام کالاها کاهش یافت؟
همچنین تولید ۹ کالا در مدت یاد شده کاهشی بوده که همانند ماه گذشته 
بیشترین کاهش تولید مربوط به روغن ساخته شده نباتی بوده که ۱۹.۸ درصد 

کاهش از حدود یک میلیون و ۱۶۸ هزار تن در هشــت ماهه اول ســال قبل 
به ۹۳۷ هزار و ۵۰۰ تن در مدت مشابه امسال رسیده است. کمترین کاهش 
تولید در مدت یاد شده نیز مربوط به انواع کاغذ بوده که تولید آن ۳.۸ درصد 

کمتر شده است.
اواخر شهریورماه بود که عرضه روغن جامد در فروشگاه ها کم شد و قیمت 
آن نیز افزایش یافت. کمتر از یک ماه بعد نیز روغن مایع در بازار کمیاب شد؛ 
به طوری که این کالا یا در مغازه ها و فروشگاه های بزرگ نبود یا به هر نفر تنها 
یک روغن فروخته می شد.  اگر چه بنا بر وعده مسئولان مربوطه قرار بود از 
هفته گذشته روغن در بازار توزیع و مشکل این کالای پرمصرف حل شود،  اما 
به نظر می رســد این وعده به ویژه در بخش روغن جامد هنوز به طور کامل 

عملیاتی نشده است.
همچنین در این مدت تولید چرم، کولر آبی و الکتروموتور با کاهش ۱۵.۷، 
۱۱.۲ و و ۱۱ درصدی مواجه شــده است، به طوری که تولید چرم در هشت 
ماهه اول سال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ به ترتیب ۲۹ میلیون و ۹۰۰ هزار فوت مربع 
و ۲۵ میلیون و ۲۰۰ هزار فوت مربع بوده است. همچنین تولید کولر آبی از 
۸۵۴ هزار و ۲۰۰ دستگاه در هشت ماهه اول سال ۱۳۹۸ به ۷۵۸ هزار و ۲۰۰ 

دستگاه در مدت مشابه امسال رسیده است.
البته آمارهای جدید در مواردی اختلافاتی با گزارش های منتشر شده قبلی 
داشت که علت آن افزایش جامعه آماری واحدهای منتخب عنوان شده است.

روغن نباتی همچنان در صدر کاهش تولید

ضرورت همکاری دستگاه قضایی و اتحادیه های صنفی 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/24

شماره : 975
 کدام بودجه موثرتر است؟

بودجه دولت بخشــی از تقاضای کل در اقتصاد را تشــکیل می دهد. در یک 
تقســیم بندی ســاده می توان بودجه دولت را به سه بخش تقسیم کرد: حقوق و 
دستمزد، هزینه های اداری و نهایتا بودجه عمرانی. در هر سه حالت دولت پولی را 
به بخشی از جامعه می دهد و آنها پول را برای مصارف شخصی خود خرج می کنند. 
وقتی حقوق و دستمزد می دهد پول نصیب کارکنان دولت می شود و آنها با این 

پول تقاضا برای کالا و خدمات جامعه ایجاد می کنند.
وقتی هزینه اداری می شود مثلا ادارات دولتی هزینه میز، صندلی، غذا و شیرینی 
یا بلیت هواپیما و اجاره هتل می پردازند ولی نهایتا پول به جیب فروشــندگان یا 
عرضه کنندگانی می رود که دولت از آنها کالا یا خدماتی را خریده است و آنها نیز 
به نوبه خود برای کالاها و خدمات موجود در جامعه تقاضا ایجاد می کنند. در حالت 
ســوم دولت دست به ساخت راه و مدرســه و پل می زند و برای این کار به ناچار 
به کارخانه های تولید ســیمان، آجر، آسفالت، فولاد و ... از طریق پیمانکاران پول 
می پردازد و در واقع آن پول نصیب کارکنان یا سهامداران شرکت های عرضه کننده 
سیمان، آجر، آسفالت یا خدمات فنی و مهندسی می شود. در هر سه صورت پولی 
که دولت خرج می کند در اختیار جامعه قرار می گیرد و مبنای ایجاد تقاضا برای 
کالاها و خدمات در جامعه می شود.حال سوال این است که خرج کردن به کدام 
شکل بیشترین فایده را برای اقتصاد به همراه دارد وقتی در نهایت پول به نحوی از 
انحا به جامعه می رسد؟ در حالت اول اگر در دولت بیکاری پنهان وجود نداشته باشد 
یعنی کارکنان دولت واقعا در حال ایجاد کالاهای عمومی )مثل امنیت، بهداشت 
عمومی و...( برای جامعه باشــند، خرج کردن مذکور قابل توجیه است؛ زیرا بنابه 
فرض وجود کالاهای عمومی برای رشــد اقتصادی و ارتقای مطلوبیت شهروندان 
ضروری است. اما اگر در دولت بیکاری پنهان وجود داشته باشد )شبیه وضع موجود( 
یعنی بخشــی از کارکنان دولت بود و نبودشان در کارکرد دولت در ارائه کالاهای 
عمومی بی تاثیر باشــد و دورکاری آنها تفاوتی با نزدیک کاری آنها نداشته باشد، 
آن گاه این شیوه هزینه کردن نسبت به دو روش دیگر اولویت پایین تری می یابد و 
برای اقتصاد غیرمفیدتر است. وقتی دولت از جامعه برای تامین هزینه های اداری 
کالا یا خدمت می خرد مثلا برای تامین غذای کارکنان از رستوران ها و مراکز تهیه 
غذا، غذا سفارش می دهد موجب یک فعالیت اقتصادی مثبت و ایجاد یک ارزش 
افزوده می شود. در این حالت هزینه کرد دولت رونق بیشتری به فعالیت اقتصادی 
می دهد؛ زیرا زمینه فعالیت بیشتر اقتصادی را فراهم می کند. وقتی که دولت پول 
را صرف بودجه عمرانی می کند، نه تنها در کارخانه های سیمان، فولاد، آسفالت و 
... رونق ایجاد می کند و به ایجاد ارزش افزوده در آن سال کمک می کند، بلکه با 

ایجاد زیرساخت زمینه رشد بالاتر در سال های بعد را فراهم می آورد.
با این توصیف اگر قرار بر رتبه بندی باشد صرف بودجه دولت در بودجه عمرانی 
اولویت اول، در هزینه اداری اولویت دوم و در افزایش حقوق کارکنان دولت اولویت 
سوم را پیدا می کند. نکته قابل توجه آن است که در ایران آنچه در عمل رخ می دهد 
کاملا معکوس اســت یعنی تنگنای بودجه در وهله اول موجب می شود تا بودجه 
عمرانی قطع شــود. در وهله دوم فشار ســازمان برنامه معطوف به آن می شود تا 
هزینه های اداری کم شود و صرفه جویی صورت گیرد. مثلا گفته می شود سمینارهای 
بی فایده و سفرهای مدیران را کم کنید تا هزینه های اداری کاسته شود؛ درحالی که 
فارغ از محتوای سمینارها و سفرها و به دردبخوربودن یا نبودن، باید توجه داشت 
که این هزینه ها زمینه رشــد ارزش افزوده در اقتصاد را فراهم می کند. اما چیزی 
که بالاترین اولویت را پیدا می کند و خط قرمز محسوب می شود حقوق و دستمزد 
کارکنان دولت است که نه تنها کاهش نمی یابد، بلکه سالانه افزایش پیدا می کند!

در اقتصاد کلان بحث مهمی مطرح است و آن این است که آینده هزینه های 
دولت ضریب فزاینده بالاتر از یک دارد یا ندارد یعنی آیا می ارزد که پول را از مردم 
به عنوان مالیات بگیریم و بدهیم دولت خرج کند یا بهتر است بگذاریم خود مردم 
خرج کنند و )در عالم نظر( واسطه دولت را حذف کنیم؟ بحث های نظری می گویند 
هزینــه دولت ضریب فزاینده بالاتر از یک دارد یعنی یک واحدی که دولت خرج 
می کنــد بیش از یک واحد تولید در اقتصاد ایجاد می کند؛ زیرا این پول یک دور 
بیشتر در اقتصاد می چرخد و رشد ارزش افزوده بیشتری ایجاد می کند. اما برخی 
اقتصادکلان دانان مانند بارو چند سال قبل نشان دادند که لااقل در اقتصاد آمریکا 
این ضریب کمتر از یک است و هزینه های دولت در آمریکا چنان کارکردی ندارد. 
حتما قابل بررســی است که وضعیت در ایران چگونه است خصوصا در شرایطی 

مثل تحریم که دولت از پول نفت نیز محروم است.
به باور اینجانب اصلاح بودجه دولت در سمت هزینه ها منوط به معکوس کردن 
اولویت بندی یادشده است. در غیر این صورت بودجه دولت نمی تواند به عنوان بخشی 

از پازل اقتصاد کلان نقش های مورد انتظار را ایفا کند.

مدیــرکل بازرســی ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان از ارســال ۷۰۸ پرونده 
قاچاق به ارزش بیش از ۴۸۲ میلیارد ریال 
به سازمان تعزیرات حکومتی طی آبان ماه 

سال جاری خبر داد.
داریــوش بهنــود قاســمی در مــورد 
وضعیت برخورد با قاچاق کالا در ســطح 
عرضه در آبان ماه ســال جــاری، اظهار 
داشــت: کارشناســان ســازمان حمایت 
و  تولیدکننــدگان  و  مصرف کننــدگان 
بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اســتان ها طی آبان ماه از ۴۵ هزار و ۱۰۵ 
مورد از مراکز خرد و کلان در سطح عرضه 

بازرسی به عمل آوردند.
مدیرکل بازرسی و امور قاچاق سازمان 
حمایت افــزود: در همین رابطه نیز برای 
۷۰۸ واحــد صنفــی متخلف نســبت به 
تنظیم صورتجلسه کشف و تشکیل پرونده 
اقدام کرده و پرونده های متشــکله جهت 
بررســی های بعدی به تعزیرات حکومتی 

استان ها ارجاع شده است.
به گفته وی ارزش پرونده های متشکله 
بیش از ۴۸۲ میلیارد ریال است.این مقام 
مسئول درباره مهمترین اقلام قاچاق کشف 

شــده گفت: مواد خوراکــی و محصولات 
صنایع غذایی، سوخت و روغن های معدنی، 
لوازم یدکی و غلات مهمترین اقلام قاچاقی 
هســتند که در این مدت کشف و پرونده 

آنها به تعزیرات ارجاع شــده است.قاسمی 
گفت: همچنین از ابتدای سال تا پایان آبان 
ماه، تعداد بازرسی های کشف کالای قاچاق 
انجام شــده ۲۹۶ هزار و ۱۱۲ مورد بوده 

که در همین مدت ۵ هزار و ۸۵۷ پرونده 
به ارزش بیــش از ۳ هزار و ۷۰۰ میلیارد 
ریال تشــکیل شده اســت.وی با تاکید بر 
اینکه با عرضــه کنندگان اقلام قاچاق در 

ســطح خرده فروشــی ها، تعارف نداریم، 
افــزود: ما به طور جدی با هر گونه قاچاق 
کالا در کشور مبارزه می کنیم که در همین 
رابطه شناسایی محل های دپو و انبارهای 
نگهداری کالاهای قاچاق و برخورد اساسی 
با آن در اولویــت برنامه های ما قرار دارد.

قاســمی ادامه داد: تلاش سازمان حمایت 
به عنوان دســتگاه نظارتــی حاکمیتی در 
حوزه نظارت بر بازار، شــفاف سازی بازار 
برای مصرف کننــده، بهبود زمینه عرضه 
کالاهــای داخلــی و عدم فــروش اقلام 
قاچــاق، با هدف حمایت از ســرمایه ملی 
و تولیدات داخلی است.مدیر کل بازرسی 
و امور قاچاق سازمان حمایت تاکید کرد: 
تمامــی اقدامات با هــدف حفظ و ارتقای 
سطح سلامت جامعه، جلوگیری از فعالیت 
ســودجویان و رونق اقتصادی در کشــور 
انجام می شود و امیدواریم مردم در صورت 
مشــاهده و یا مواجهه با هرگونه تخلف در 
حوزه قاچاق در ســطح عرضه با انعکاس 
اخبار و گزارش های خود به سامانه ۱۲۴، 
موضوع را به اطلاع سازمان حمایت مصرف 
و سازمان های  تولیدکنندگان  و  کنندگان 

صمت استان ها برسانند.

۷۰۰پرونده قاچاق به تعزیرات رفت

 
 

 
 

 خبر

 رونمایی از ۸۸ فناوری در نمایشگاه هفته پژوهش
معــاون پژوهش و فناوری وزیر علــوم، تحقیقات و فناوری از انتخاب ۸۸ 
طرح از میان ۲۶۰۰ فناوری برای رونمایی در بیســت و یکمین نمایشــگاه 
دســتاوردهای پژوهش، فناوری و فــن بازار خبر داد و گفت: در این دوره از 
نمایشگاه ۱۲۶ طرح از سوی شرکت های خصوصی، ۵۴۰ طرح از سوی پارک 

ها و ۳۸۶ طرح از ســوی مراکز رشد ارائه شده است.
دکتر عبدالحسین رحیمی در نشست خبری امروز برگزاری نمایشگاه های 
هفته پژوهش و فناوری را فعالیت مســتمر جمهوری اسلامی ایران در حوزه 
علم و فناوری دانســت و افزود: در این هفته ما کامیابی ها و توفیقات خود 
را در حــوزه های پژوهش، فنــاوری و نوآوری مورد ارزیابی قرار می دهیم و 
در صورت وجود ضعف آن را برای ســال های بعــد مرتفع خواهیم کرد.وی 
با تاکید بر اینکه بیســت و یکمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری 
و فــن بازار در وضعیت حاد کرونایی آغاز به کار کرده اســت، اظهار کرد: ما 
تصمیم بر برگزاری حضوری این نمایشــگاه را داشــتیم، ولی به دلیل شدت 
یافتــن این بیماری تصمیم گرفتیم کــه به صورت مجازی اقدام به برگزاری 
این دوره از نمایشــگاه دستاوردهای فناورانه کنیم.رحیمی با تاکید بر اینکه 
در این دوره تلاش شد که از رونق این هفته به دلیل مجازی بودن آن کاسته 
نشود، یادآور شد: در سامانه ای که برای هفته پژوهش و فناوری پیاده سازی 
شده است، ۲۶۰۰ فناوری در آن بارگذاری شد که پس از داوری های اولیه 
۱۴۰۰ طرح شایســته ارزیابی های دقیق تر شدند.معاون پژوهش و فناوری 
وزیر علوم یادآور شد: پس از ارزیابی ها در مرحله دوم از میان ۱۴۰۰ طرح، 

۸۸ طرح برای رونمایی انتخاب شدند
.به گفته وی، در این دوره از نمایشگاه هفته پژوهش و فناوری ۶۹ دانشگاه، 
۳۵ پارک علم و فناوری، ۱۸ پژوهشــگاه، ۱۵ مرکز رشــد و پنج موسســه 
تحقیقاتی وابســته به دســتگاه های اجرایی حضور دارند.وی اضافه کرد: در 
بیست و یکمین نمایشگاه هفته پژوهش و فناوری ۱۲۶ طرح از سوی شرکت 
های خصوصی، ۱۲۸۷ طرح از ســوی دانشگاه ها، ۵۴۰ طرح از سوی پارک 
های علم و فناوری، ۳۸۶ طرح از ســوی مراکز رشــد و ۲۴۸ طرح از سوی 
پژوهشگاه ها ارائه شده است.رحیمی اضافه کرد: بیشترین طرح های ارسال 
شده به این دوره از نمایشگاه، استان تهران با ۲۱۲ طرح و پس از آن استان 
مازندران با ۲۲۲ طرح و اســتان گیلان با ۲۱۴ طرح قرار دارند. استان های 
اصفهان، اردبیل، گلستان و خراسان رضوی در رتبه های بعدی قرار گرفتند.

معــاون پژوهش و فناوری وزیر علوم شناســایی و شناســاندن نخبگان و 
پژوهشــگرانی که بیشــترین اثرگذاری را در حوزه ارتباط دانشگاه با جامعه 
و صنعت داشــته انــد را از برنامه های جدید بیســت و یکمین نمایشــگاه 
دســتاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار نام برد و خاطرنشــان کرد: علاوه 
بر آن ما در هفته پژوهش و فناوری ســال جاری بیشترین توجه را به حوزه 
علوم انســانی داشتیم و برنامه های متعددی از پنجشــنبه هفته گذشته تا 
پنجشــنبه هفته جاری برگزار می شود.به گفته وی این نمایشگاه از روز ۲۷ 

تا ۳۰ آذر ماه به صورت مجازی برگزار خواهد شــد.

شفافیت و تحویل به موقع، دو ویژگی مهم لایحه بودجه ۱۴۰۰ است که 
باعث شده کارشناسان با فراغ بال و سهولت به نقد و بررسی آن بپردازند، 
در حالی که دولت دوازدهم بودجه سال آتی را زودتر از موعد قانونی تقدیم 
مجلس کرده، دولــت دهم آخرین لایحه بودجه خود را با چند ماه تاخیر 

به مجلس تحویل داد.
بیش از ۱۰ روز از ارائه سند دخل و خرج سال آینده کشور به مجلس 
شورای اسلامی می گذرد. سندی که پیش از موعد مقرر تعیین شده )۱۷ 
آذرماه( تحویل داده شــد و بلافاصله متن آن در ســایت سازمان برنامه و 

بودجه برای استفاده عموم بارگذاری شد.
از لایحه بودجه ۱۴۰۰ به عنوان آخرین سند قرن و آخرین بودجه دولت 
تدبیر و امید یاد می شــود و موضوع مهمی که در تدوین و ارائه آن مغفول 

مانده، تحویل به موقع و شفافیت این سند است.
در دولت گذشته بارها شاهد بودیم که دولت در ارائه لایحه بودجه تعلل 
می کرد و حتی آخرین سند )لایحه بودجه ۹۲( را با ۸۴ روز تأخیر به مجلس 
ارائه کرد. اما دولت تدبیر و امید از همان ابتدا به قول خود عمل کرد و در 
موعد تعیین شده و برای جلوگیری از بی نظمی سند دخل و خرج را تقدیم 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی می کرد.

موضوع مهم دیگر در تدوین لایحه بودجه شفافیت است و »علی ربیعی« 
ســخنگوی دولت نیز طی سخنانی در دفاع از لایحه بودجه ۱۴۰۰ عنوان 
کرد که دولت در سال های گذشته تلاش کرده که لایجه بودجه از اتاق ها و 
کمیسیون های دربسته خارج و در منظر افکار عمومی قرار گیرد و امروز شاهد 

هستیم که بودجه بیش از هر زمان دیگری در دسترس جامعه قرار دارد.
البته شفافیت بودجه ای تعابیر مختلفی دارد، براساس یکی از تعریف ها 
یعنی گزارش های مالی و عملیاتی بودجه که به مجلس ارائه می شود، باید 
کیفیت اجرا و عملکرد دولت را آشــکار کند، یا اینکه شفافیت بودجه ای، 

پاسخگویی را تقویت می کند.
»مژگان خانلو« ســخنگوی لایحه بودجه ۱۴۰۰ در گفت و گو با ایرنا 
درباره شفافیت لایحه بودجه سال آینده، گفت: انتشار اعداد و ارقام و مبانی 
محاسباتی لایحه بودجه توسط سازمان برنامه و بودجه برای رسانه ها و افکار 

عمومی یکی از مصادیق شفافیت لایحه بودجه ۱۴۰۰ است.
وی ادامه داد: همچنین اسناد و مدارک پیوست لایحه بودجه که در بیش 
از ۱۷ جلسه به صورت مبانی اقتصادی، اجتماعی و برنامه سالیانه دستگاه های 
اجرایی و گزارش عملکرد قانون برنامه، گزارش برنامه اشــتغال و گزارش 
برنامه مشارکت عمومی خصوصی در اختیار عموم برای تجزیه و تحلیل و 

اطلاع رسانی قرار می گیرد، نمونه دیگری از شفافیت لایحه بودجه است.
ســخنگوی لایحه بودجه ســال آینده دربــاره موارد شــفافی که در 
بودجه ۱۴۰۰ مور توجه قرار گرفته اســت، اظهارداشــت: شفاف ســازی 
 و ســامان دهی بودجه شــرکت های دولتــی و درج ارقــام واقعی بودجه

 شــرکت های ملی نفت و گاز و پخش و پالایش، اجرای برنامه پرداخت به 
ذینفع نهایی، پیاده سازی برنامه شناسه واحد دریافت و پرداخت در خزانه، 
توسعه دولت الکترونیک در گزارش وجوه و پرداخت و تخصیص الکترونیکی، 
اجرای نظام کدینگ واحد برای مدیریت یکپارچه مالی دولت و اجرای برنامه 
اسناد الکترونیک مالی دولت از جمله مواردی است که برای تحقق شفافیت 

در بودجه سال آینده لحاظ شده است.
براساس این گزارش منظور از برنامه پرداخت به ذینفع نهایی در بودجه 
۱۴۰۰ این است که تمام پرداخت های دولت از خزانه به دستگاه ها با پول نقد 
انجام نمی شود و پول وارد دستگاه ها، استانداری ها و شهرستان ها نمی شود 

بلکه به ذینفع نهایی پرداخت می شود.
 با تصویب این حکم پرداخت ها طبق یک شناسه به حساب دستگاه ها 
واریز می شود و بعد از آن به راحتی می توان به اطلاعات لازم در این مورد 

دست یافت.

یک کارشــناس اقتصادی با ارایه پیشنهادی برای تضمین سودآوری 
عرضه های اولیه شــرکت های دولتی در بــورس، گفت: به هر میزان که 
عرضه های اولیه ســهام در صندوق های دارا اول، دارا دوم و دارا سوم به 
فروش رفت، دولت به مدت ۶ و یا ۹ ماه این عرضه های اولیه را با ســود 

نرخ ۱۸ درصد سالانه از مردم خریداری کند.
»ســعید لیلاز« اظهارداشت: شاخص بورس، ازاین پس، رشد منطقی، 
تدریجی و آهســته و بدون شــتاب های عجیب خواهد داشت. قبلًا هم 
پیش بینی شــده بود که شــاخص بــورس در دوره ای بین یک میلیون و 
دویســت هزار واحد تا یک میلیون و پانصد هزار واحد در نوســان بوده و 

سپس به مسیر رشد آرام و طبیعی خود ادامه خواهد داد.
وی افزود: این پیش بینی من از روند رشــد بورس بر اساس مطالعات 
دقیقی است که انجام داده ام. بر اساس این مطالعات، ظرفیت تولید بخش 
واقعی اقتصاد از اول سال ۹۹ رشد مثبتی داشته و چنانچه اتفاق خاصی 
نیفتد در ادامه هم این روند مثبت رشــد تولید ادامه خواهد یافت و در 

نتیجه، شاخص بورس هم رشد خواهد کرد.
لیلاز ادامه داد: نشــانه دیگر هم، روند رو به رشد نقدینگی موجود در 
جامعه اســت که در گزارش های بانک مرکزی نیز تأیید شــده و طبیعی 

است، بخش زیادی از این نقدینگی به سمت بازار سرمایه حرکت خواهد 
کرد و محرک رشد شاخص خواهد شد.

این کارشــناس اقتصادی افزود: نکته مؤثر دیگر، اشباع و حباب زیاد 
موجود در بازارهای دیگر اســت. بازارهای ســکه، دلار، مسکن و خودرو، 
ظرفیتی برای رشد بیشتر از وضعیت فعلی ندارند، بنابراین، در مقایسه با 
آن ها، بازار ســرمایه و سهام جذابیت بسیار بیشتری برای سرمایه گذاری 

دارد و مردم نیز اقبال بیشتری به آن خواهند داشت.
لیلاز ضمن اشاره به اینکه بازار سهام طی یک سال اخیر در مسیر بلوغ 
افتاده، خطاب به سهام داران نیز توصیه کرد: در روند کنونی، سهامداران 
باید هم با فرآیندهای بازار ســرمایه آشنا شوند و آموزش لازم را ببینند 
و هم به دنبال ســودهای ناگهانی و شــکننده نباشند و ماهیت نوسانی 

بورس را بپذیرند.
وی ادامه داد: سهام داران باید توجه داشته باشند که اگر رشد شاخص 
روزی یک دهم درصد هم باشــد، اما باز، متوســط سالانه همین افزایش 
شاخص از مجموع تورم سالانه هم بالاتر خواهد رفت که رخدادی مثبت 
برای ثبات اقتصاد و متضمن سودی با ثبات برای سهامداران خواهد بود.

این کارشــناس اقتصادی تأکید کرد: اینکه انتظار داشته باشیم رشد 

شاخص روزانه بین ۲ تا ۵ درصد باشد، انتظاری غیرواقعی و مغایر کارکرد 
بورس است و  چنین رویکردی به ضرر خود سهام داران هم خواهد بود.

لیلاز ادامه داد: به دولت پیشنهاد می کنم که برای جلب اعتماد بیشتر 
مردم به بورس و بازار ســرمایه و همچنین جذب نقدینگی های جدید در 
ایــن بازار، عرضه های اولیه دولتی را تضمین کند. به این معنی که اعلام 
کند به هر میزان که عرضه های اولیه سهام در صندوق های دارا اول، دارا 
دوم و دارا سوم به فروش رفت، دولت به مدت ۶ و یا ۹ ماه این عرضه های 

اولیه را با سود نرخ ۱۸ درصد سالانه از مردم خواهد خرید.
وی توضیح داد: این بدین معنی است که اگر این سهام ها سود بیشتر 
از ۱۸ درصد طی مدت مذکور داشــت، ســهامدار سهام خود را به دولت 
نخواهد فروخت ولی اگر سود کمتر از ۱۸ درصد داشت، این سهام را به 

دولت می فروشد.
لیلاز خاطرنشان کرد: اجرای چنین تصمیمی موجب خواهد شد، هم 
اعتماد سهامداران جلب شود و از سرمایه گذاری خود سودمند شوند و هم 
بخش زیادی از نقدینگی ســرگردان در جامعه به صورت متوسط ماهی ۵ 
تا ۱۰ هزار میلیارد تومان به بازار سرمایه وارد شود. همچنین جذب این 

نقدینگی،  عامل کنترل تورم و ثبات بیشتر اقتصاد خواهد شد.

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی ایران 
به تمایل کشــتارگاه ها و خرده فروشان برای فروش مرغ 
سنگین اشاره کرد و گفت: خرده فروشان ترجیح می دهند 
برای دریافت پول بیشتر مرغ سنگین تر در ترازو بگذارند 

زیرا می توانند پول بیشتری از مردم دریافت کنند.
»محمدعلی کمالــی« درباره گلوگاه هــای تولید و 
عرضه مرغ ســایز افزود: پیــش از دوران دفاع مقدس، 
مردم ما نیز مرغ ســایز با وزن های ۱.۲ تا ۱.۴ کیلوگرم 
همانند کشورهای منطقه و دیگر کشورهای دنیا مصرف 
می کردند، امــا در دوران جنگ فرهنــگ مصرف مرغ 

درشت رایج شد.

 دوران کوپنی علت اقبال مردم به ســمت 
مصرف مرغ درشت

وی با بیان اینکه مصرف مرغ درشــت یک مســئله 
فرهنگی ناشــی از زمان جنگ و دوران ارائه مرغ کوپنی 
است، اظهارداشت: در آن زمان مرغداران یا کشتارگاه ها 
و آنهایی که مرغ از مرغداران خریداری و به دولت تحویل 
می دادند ســهمیه کوپنی و ســهمیه خود را ممکن بود 
مرغ های نامرغوب تحویل بدهند و مرغ های مرغوب را به 
اصطلاح در بازار آزاد به فروش برسانند، بنابراین از همان 

موقع در ذهن مردم مصرف مرغ های سنگین جا افتاد.

 منافع کشتارگاه ها و خرده فروشی ها در مرغ 
سنگین وزن است

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی تصریح 
کرد: البته عده ای به لحاظ اقتصادی منافعی در تولید و 
عرضه مرغ سنگین وزن دارند به طوری که مرغ سنگین 
برای کشــتارگاه های که مرغ را خریــداری می کنند و 
می فروشند، به دلیل کاهش ضایعات، سود بیشتری دارد.

وی اضافه کرد: البته کشــتار مرغ سنگین وزن برای 
کشــتارگاه هایی که حق العمل کاری فعالیت می کنند، 
ســود چندانی ندارد به طور مثال کشتار دو مرغ سبک 
وزن دو دل، دو جگر و دو ســر و ضایعات بیشتری دارد 
اما زمانی که مرغ سنگین کشتار می شود ضایعات کمتری 

را شامل می شود.
کمالی گفت: با توجه به اینکه مرغ ســنگین، قیمت 
گران تری نسبت به مرغ سبک دارد از لحاظ کشتارگاه ها 
نیز کشــتار یک مرغ سنگین از دو عدد مرغ سبک سود 

بیشتری دارد.
وی به تمایل خرده فروشان برای فروش مرغ سنگین 
اشاره کرد و افزود: از سوی دیگر چون مردم مرغ را عددی 
از خرده فروشی ها خریداری می کنند، خرده فروشان نیز 
ترجیح می دهند برای دریافت پول بیشتر مرغ سنگین تر 
در ترازو بگذارند زیرا می توانند پول بیشتری دریافت کند.

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی تصریح 
کرد: البته طبق قانون باید کشتارگاه ها مرغ سنگین وزن 
را برای قطعه بندی استفاده کنند اما تاکنون این موضوع 

عملیاتی نشده است.
وی یکــی دیگــر از عوامل مهــم در عرضه و فروش 

مرغ های سنگین وزن را ذهنیت و فرهنگ مردم دانست 
و اظهارداشت: ذهنیت اشتباه مصرف کنندگان باعث شده 
که تولید و فروش مرغ های سنگین وزن در کشور نهادینه 
شــود درحالی که مصرف مرغ سنگین علاوه بر ضایعات 
و چربی دارای باقیمانده آنتی بیوتیکی است که می تواند 

برای سلامت جامعه مضر باشد.
کمالی افزود: همچنین مدت زمان نگهداری مرغ های 
ســنگین به دلیل داشــتن چربی در بافت گوشــت و 
ماهیچه ها کمتر اســت زیرا این نوع گوشت مرغ زودتر 
اکســید می شــود و مصرف آن مطلوب نیست به طور 
مثال گوشت مرغی که از فریزر خارج می شود اگر دارای 
لکه های گرد سفید رنگ باشد، نشانه اکسیده شدن است.

وی گفــت: به طور قطع مصرف مرغ ســایز علاوه بر 
تولیدکننــده و مصرف کننده برای منافع ملی کشــور 
سودمند اســت زیرا تولیدکنندگان نیز از نهاده کمتری 

برای تولید مرغ کیفی استفاده می کنند.

 بازار مرغ کاملًا رقابتی است
مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران گوشــتی با 
بیان اینکه بازار مرغ یک بازار کاملًا رقابتی است، افزود: 
مرغداران به سمت شرکت ها و مجموعه ای که مدیریت 
جوجه ریزی دارد و خدمات بهتری ارائه می دهند، می روند 
اما مرغ آرین به دلیل اینکه در ساختار دولتی شکل گرفت 
نتوانست آن رقابتی که لازمه یک بازار رقابتی است را با 

شرکت های قدر خارجی انجام بدهند.
وی اظهارداشت: حتی نتوانستند ظرفیت های آن را 
آنگونه که مناسب است تبلیغ کنند، به طور طبیعی این 
مسائل باعث شد که مقداری مرغ آرین عقب بیفتد و نتواند 
جایگاه خود را در بازار حفظ کند و عملًا از بازار خارج شد.

کمالی تصریح کرد: اکنون که با تشــدید تحریم ها و 
مشکلات ارزی برای واردات نژادهای تجاری دیگر روبرو 
شــدیم، دولت به این نتیجه رسید که ما از این ظرفیت 
مرغ آرین اســتفاده کنیم که در مقابل تحریم ها بتوانیم 
مقاومت کنیم به همین دلیل دوباره به سمت احیای مرغ 

آرین گام برداشته اند.
وی گفــت: از زمانی که به طور جدی احیا و ارتقای 
مرغ آرین در دســتور کار قــرار گرفته، فضاهای خوبی 
ایجاد شده است.مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران 
گوشتی سیگنال های احیای مرغ آرین را امیدوار کننده 
دانســت و ادامه داد: امیدواریم کسانی که به این سمت 
می روند مورد حمایــت تحقیقاتی و اقتصادی لازم قرار 
بگیرند تا این مرغ بتواند در بازار رقابتی به جایگاه واقعی 

خود دست پیدا کند.
وی افزود: آزمایش ها و فعالیت های تحقیقاتی نشان 
می دهد مرغ آرین حداقل تا ۳۷ روزگی فاصله زیادی با 
نژادهای تجاری دیگر ندارد و به طور طبیعی می تواند در 

شرایط تحریم جایگزین نژادهای دیگر شود.
ســال گذشــته )۱۳۹۸( بیش از دو میلیون و ۷۰۰ 
هزار تن گوشــت مرغ در کشور تولید و به بازار داخلی و 

خارجی عرضه شد.

شفافیت و »ارایه به هنگام«، مولفه های مغفول بودجه ۱۴۰۰

عرضه اولیه سهام دولتی در بورس با سود ۱۸درصد تضمین شود

چرا مردم به مصرف مرغ های درشت و سنگین تمایل دارند؟
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/24

شماره : 975

رئیس اتحادیه ســواری کرایه از نوسازی 
سوارهای کرایه بین شهری خبر داد و گفت: 
تا پایان امســال حدود ۵۰۰ دستگاه سمند 
به رانندگان ســواری های کرایه بین شهری 
تحویل داده می شــود و تعداد آن ها در سال 

جاری به هزار دستگاه خواهد رسید.
رحمت حاج محمد علــی اظهار کرد: با 
دســتور وزیر راه و شهرســازی و همکاری 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای طرح 
نوسازی ناوگان سواری های کرایه بین شهری 
دوباره از سر گرفته شد چرا که پیش از این نه 
تنها ایران خودرو دیگر به ما خودرویی تحویل 
نمی داد بلکه دو سال پیش تسهیلات بانکی 

برای نوسازی نیز قطع شد.
وی افزود: از ابتدای امســال حدود ۵۰۰ 
راننده برای نوســازی خودروهای خود اقدام 
کردند که از این تعداد حدود ۲۰۰ دستگاه 
را تحویل داده ایم و مابقی آن ها نیز در حال 
ساخت و تحویل است و ۵۰۰ دستگاه دیگر 
را نیز ثبت نام کرده و تا پایان ســال جاری 

به رانندگان تحویل می دهیم. رئیس اتحادیه 
ســواری کرایه ادامه داد: البته از دو ســال 

پیش نیز حدود ۸۰۰ دستگاه سواری کرایه 
در دستور کار برای نوسازی قرار گرفته بود 

اما به دلیل مشــکلات مذکور متوقف شد و 
در صددیــم تا پرونده آن ها را تکمیل کنیم. 

پیگیری های بســیاری در این زمینه صورت 
داده ایم و نهایتا موفق شدیم دستورالعمل های 
آن را دریافــت کرده و بــه بانک های عامل 
معرفــی کنیم.حاج محمدعلی با اشــاره به 
اینکه تا بهار سال آینده ۸۰۰ دستگاه خودرو 
نوســازی شده را تحویل خواهیم داد، گفت: 
همه رانندگانی که قصد نوسازی را دارند باید 
خودرو خود را اســقاط کنند چرا که اصول 
نوسازی همین است و از طرف دیگر پتانسیل 
افزایش ظرفیت خودرو در ناوگان سواری های 

کرایه بین شهری را نداریم.
چندی پیش صدراله بمانا، مشاور رییس 
ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای نیز 
از نوســازی ســواری های کرایه بین شهری 
با قرارداد با ایــران خودرو خبر داد و گفت: 
پیش از این دو هزار دستگاه سمند و پژو به 
رانندگان تحویل داده شده و اگر این شرکت 
خودروســاز بتواند بقیه تعهدات خود را که 
۳۰۰۰ دستگاه خودرو است را تحویل دهد، 

تسهیلات آن آماده است.

آخرین جزئیات نوسازی سواری کرایه بین شهری

 حوزه  سیاسی ایران و کلان روندهای پیش رو
آینده پژوهان بر ســر چه ســناریوهای محتملی درباره آینده جهان توافق 
دارند؟ چه سناریویی منافعی بیشتر برای توسعه پایدار ایران دارد؟ برای تحقق 
چنین سناریویی، برنامه توسعه ایران چه نقشه راهی خواهد یافت؟ بر اساس این 
نقشه راه، دولت ایران با قدرت های برتر جهانی چه رابطه ای باید برقرار کند؟

این مسیری منطقی برای تعیین سیاست داخلی و خارجی دولت در ایران 
اســت که هنوز پاسخ هایی روشــن درباره آنها وجود ندارد. اما حوزه سیاسی 
ایران و به خصوص جناح افراطی آن، اســیر افسانه های خویش است و به جای 
ســاماندهی پژوهش و کمک گرفتــن از جامعه مدنی برای یافتن پاســخ، به 
بحث های ابتدایی و منفعلانه ای اکتفا کرده  است نظیر اینکه بایدن برای ایران 
خوب اســت یا ترامپ، برجام دام است، نباید در دام غرب می افتادیم، ترامپ 
مرد عمل اســت، بایدن گزینه ای بدتر از ترامپ اســت، ترامپ مرد سیاست و 
جنگ نیســت و... . این گفتارها، ابتدایی و منفعلانه اســت؛ ابتدایی اســت به 
این دلیل که اســیر ثنویت مانوی ســاده انگارانه خیر یا شــر دانستن رابطه با 
آمریکاســت و منفعلانه اســت چون با وجود شعارهای تند، نمی تواند رابطه با 
آمریکا را در متن برنامه توســعه ایران تعریف کند. در نتیجه به طور ســلبی یا 
ایجابی در میدانی بازی می کند که حریف می گشاید. حریف نیز که این را خوب 
دریافته، با ابزارهایی همچون تحریم و ترور، امکان تفکر و عمل اســتراتژیک 
را از حوزه سیاســی ایران ســلب می کند و آن را به نزاع و درشــت گویی در 
قبال تصویب یا لغو یک قانون درباره مذاکرات هســته ای و شــعار علیه دیگر 
کشــورها سوق می دهد تا مانند گذشته به تدریج جهان درباره مجازات ایران 
متفق القول شــود. در این میان، وزارت امور خارجه »تنش زدایی« را به عنوان 
شــرط مقدم یک سیاســت خارجی موفق، به درستی در دستور کار قرار داده 
است؛ اما مخالفان، »تنش زایی« را شرط موفقیت عنوان می کنند! حوزه سیاسی 
چون نمی تواند برنامه توســعه ایران را در مسیر پیچیده سناریوهای محتمل 
آینده جهان دریابد، نمی تواند تکلیف رابطه جهانی خود را در راستای توسعه 
خــود تعریف کرده و آمریکا را نیز در متن آن قرار دهد؛ در نتیجه به صورتی 
ابتدایی و منفعل، سیاســت خارجی خود را پیوســته بر اساس تقابل با آمریکا 
یــا عدم تقابل آمریکا با خود تعیین می کند. این درباره کشــورهای دیگر هم 
صادق اســت؛ برای مثال درســت به همین دلیل هرچند ایران با چین مودت 
سیاســی و نظامی دارد، اما وقتی پای بســتن یک قرارداد بلند مدت اقتصادی 
به میان می آید، شــعار آمریکای مردم خوار به چین آدم خوار تبدیل می شود! 
کلان روندهای اصلی پیش رو، بر اســاس نکات مشــترک در آینده پژوهی های 
معتبر جهان، به این شــرح اند: میزان موفقیت در توسعه اقتصاد دانش بنیان و 
نوآوری فنی، تعیین کننده قدرت و بقای جوامع خواهد بود. تا ســال ۲۰۳۰، 
چه آمادگی لازم را داشته باشیم و چه نداشته باشیم، به انقلاب چهارم صنعتی 
می رسیم و ناگزیر باید با ناسازواره ای از فرصت ها و چالش های آن مواجه شویم. 
این دگرگونی در داخل کشورها باعث از دست رفتن مشاغل و جابه جایی های 
طبقاتــی و منزلت های اجتماعی کنونی خواهد شــد و ناتوانی حکومت ها در 

برآوردن نیازهای مردم، اوضاع را به شــدت ناپایدار خواهد کرد. 
از این رو دولت هــا باید با کارفرمایان، اتحادیه هــای کارگری، انجمن های 
مدنی و تخصصی برای تدوین و اجرای توسعه اقتصادی دانش بنیان و سیاست 
اجتماعی پشــتیبان آن مشــارکت کنند. در غیر این صورت، در آینده شاهد  
بی اعتمادی فزاینده به دولت ها و افزایش تنش ها و پوپولیســمی خواهیم بود 
که هم اکنون نیز از ایالات متحده و ایتالیا گرفته تا برزیل، هند و ایران را در بر 
گرفته است. هرچند با اقتصادهای نوظهور و به خصوص چین، بساط تک هژمونی 
ایالات متحده برچیده و جهان به  ســوی چندقطبی شــدن و چندجانبه گرایی 
پیش می رود، اما این فرایند تا رسیدن به تعریف و اجماع درباره بلوک جدید 
هژمونی یا »جهانی شدن توافقی«، با ملی گرایی افراطی، الگوهای جدید نزاع، 
آثــار تغییرات اقلیم و... هم همراه خواهد بــود و می تواند به افزایش تنش و 
خطر جنگ میان کشــورها منجر شود که جنگ قره باغ و شعرخوانی اردوغان 

درباره تمامیت ارضی ایران نمونه هایی از آن است.
 از این رو تعریف هوشــمندانه و رســیدن به اجماع درباره قواعد حکمرانی 
جهانی، حتی بیش از گذشــته اهمیت می یابد. هرچند جهانی شــدن اقتصاد، 
فرایندی ناچار بوده و تداوم خواهد یافت، اما تجربه جهانی شــدن نولیبرال با 
رشد فزاینده نابرابری درآمدی، ازبین رفتن منابع طبیعی و تغییرات اقلیمی و 
بهره کشی از جوامع جنوب به دست شمال همراه بوده است. از آن سو هرگونه 
انزواجویی و جزیره سازی در نظام جهانی اقتصادی، به نزول اقتصاد و امتیازات 
نوفئودالی برای اقلیتی رانت جو و ازدیاد فقر و فســاد انجامیده است. از این رو 

تعریف سنجیده رابطه تعاملی و مثبت و
پیونــد هم افزا بین زنجیره ارزش تولید محلی با جهانی شــرط لازم برای 

توسعه پایدار جوامع شده است.
آنچه روشــن است، این اســت که نه تنها جهانی شدن نولیبرال، بلکه شیوه 
انتظام نولیبرالی یا مالی -راهبر )finance-led( ایالات متحده نیز که فاقد 
سیاســت اجتماعی فراگیر برای پشــتیبانی از نیروی کار است، برای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان کارآمد نیســت. تداوم بحران اقتصادی از ســال ۲۰۰۸ و 
تبدیل آن به بحران اجتماعی و سیاســی، دلیل کافی برای کنار گذاشتن این 
شیوه انتظام است. در مقابل آن، دو سرمشق نوین برای توسعه دانش بنیان سر 
برآورده؛ در کشورهای اروپا سرمشق نوهم گرایی )Neo-corporatism( و 
 )Neo-statism( در کشورهای آسیای شرقی و چین سرمشق نودولت گرا
یا دولت  توسعه بخش،که هر دو دانش -راهبر )knowledge-led( هستند. 
شــیوه نوهم گرا ازطریق اجماع اجتماعی بین کنشــگران اقتصادی، به صورت 

مســتقیم تری به ساماندهی توأمان نوآوری و سیاست بازار کار می پردازد.
دولت برای نوآوری می کوشــد بین رقابت و همکاری اقتصادی و اجتماعی، 

موازنه برقرار کند. 
شــیوه نودولت گرا درپی نوعی از سیاست ساختاری است که در آن دولت 
اهداف مربوط به فناوری های نوین، نظامات نوآوری، زیرساخت های سخت و نرم 
و دیگر عوامل مؤثر بر رقابت ساختاری در اقتصاد دانش را فراهم می آورد. در 
هر دو این شیوه های انتظام بخش نیز سیاست اجتماعی فراگیر برای پشتیبانی 

از توســعه دانش بنیان در دستور کار قرار گرفته است. 
اما در اروپا کشــورهایی همچون ایتالیا و یونان و بســیاری از کشــورهای 
اروپای شــرقی به دلیل ضعف در تعریف شــیوه انتظام نوهم گرا دچار بحران 
پایدار هســتند و به جز آسیای جنوب شــرقی، در تقریبا کل دیگر کشورهای 
جنوب )و از آن جمله ایران( به دلیل ضعف در تعریف شــیوه انتظامی مشابه 

نودولت گرا، دچار بحران دائم اقتصادی، اجتماعی و سیاســی شده اند.
آیا حوزه سیاســی ایران تا دیر نشــده از افسانه پردازی و دادن قطع نامه ها 
در سرســراهای مجلس و دولت و آنگاه مرد عمل نامیدن ترامپ یا پیروی از 
توصیه های چند رانت جو برای اعلام کردن بخش مســکن به عنوان لوکوموتیو 
اقتصاد، یا تبدیل منطقه نوآوری تهران )منطقه ۲۲( به مســتغلات مسکونی و 
تجاری دســت برمی دارد؟ آیا اهمیت تدوین الگوی توسعه دانش بینان و نحوه 
جهانی شــدن توافقی را برای تعریف نوع رابطه با هر دولت آمریکایی، اروپایی، 
چینــی، هندی و... در می یابد؟ آیا برای جلوگیــری از نابرابری های طبقاتی و 
جغرافیایی و تنش های اجتماعی، به تدوین سیاست اجتماعی پشتیبان توسعه 
دانش بنیان می پردازد؟ و آیا در یک محیط حداقلی دموکراتیک از کارفرمایان، 
اتحادیه های کارگری و دهقانی، انجمن های مدنی و تخصصی، در سطوح ملی و 
محلی، برای تدوین و اجرای توسعه اقتصادی دانش بنیان و سیاست اجتماعی 
پشــتیبان آن بهره خواهد گرفت؟ بــا توجه به کلان روندهای پیش   رو، فرصت 

برای جبران غفلت های گذشته زیاد نیست.

 
 

 
 

طبق جدیدترین آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت(، در هشــت 
ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، تعداد تمامی مجوزهای صادره 
معدنی و سرمایه گذاری برای صدور برای گواهی کشف افزایش یافته  است. ضمن 
اینکه میزان اشــتغال به واسطه صدور پروانه های معدنی نیز در این مدت که 
پیش از این کاهشی شده بود، مجدد در مدت مذکور سال جاری بهبود یافته 
و رشد ۲.۴ درصدی را نسبت به هشت ماه نخست سال ۱۳۹۸ نشان می دهد.

از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه، ۶۴۷ فقره پروانه اکتشاف صادر شده 
است که در مقایسه با ۵۷۵ فقره صادر شده در هشت ماهه ابتدایی سال ۱۳۹۸، 
رشد ۱۲.۵  درصدی داشته است که بیشترین رشد در صدور مجوزهای معدنی 

را به خود اختصاص داده است.بر اساس این آمار، در صدور پروانه بهره برداری 
نیز نســبت به مدت مشابه سال گذشته رشد ۵.۹ درصدی دیده می شود. در 
هشت ماهه امسال ۴۱۰ فقره پروانه بهره برداری صادر شده که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته میزان صدور این مجوز معدنی که ۳۸۷ فقره بوده، رشد 
داشته است.در مدت هشت ماهه ابتدایی سال ۱۳۹۸، معادل ۳۲۲ فقره گواهی 
کشــف صادر شد که در مدت مشابه امسال )۱۳۹۹( این تعداد به ۳۳۹ فقره 

افزایش یافته و رشد ۵.۳ درصدی را ثبت کرده است.
همچنین در این هشت ماه، سرمایه مجوزهای صادره برای گواهی کشف 
معادن که معادل هزینه صرف شده برای عملیات اکتشاف بوده است، رشد ۹ 

درصدی داشته است. در این مدت ۸۸۴ میلیارد ریال صرف عملیات اکتشاف 
شــده است؛ در صورتی که در مدت مشابه سال گذشته حدود ۷۷۴ میلیارد 
ریال صرف شــده بود.علاوه بر این میزان اشتغال به واسطه صدور پروانه های 
بهره برداری هم که طی هفت ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
کاهش میزان اشــتغال در این حوزه را نشان می داد، در مجموع هشت ماهه 
امسال مجدد تعداد شاغلان را افزایشی پیش برده است. از ابتدای سال جاری 
تا پایان آبان ماه ۳۳۶۵ نفر مشغول شده اند؛ در حالی که در مدت مشابه سال 
گذشــته، میزان اشــتغال در این حوزه ۳۲۸۷ نفر بوده است. بنابراین میزان 
اشتغال در این حوزه رشد ۲.۴ درصدی نسبت به سال گذشته روبرو شده است.

کارگروه مقابله با پیامدهای اقتصادی کرونا اســامی کســب وکارهایی که 
کارفرمایــان آنها می تواننــد از مزایای امهال حق بیمه دو ماه آذر و دی بهره 

مند شوند را اعلام کرد.
با تشخیص کارگروه مقابله با پیامدهای اقتصادی کرونا، ۱۲ رسته شغلی 
از مزایای امهال حق بیمه دو ماه آذر و دی ماه کارفرمایان بهرمند می شوند. 
این مشاغل و کسب وکارها بر اساس تعداد روزهای تعطیلی  و میزان و شدت 
آسیب پذیری از بحران اقتصادی کرونا طی یک سال گذشته اولویت  سنجی 
و تعیین شده اند. ۱۲ رسته شغلی مذکور شامل کسب وکارهای غیرتولیدی و 
شــدیدا آسیب دیده از کرونا هستند که به عنوان مشمولان امهال حق بیمه 

کارفرما در دو ماه آذر و دی معرفی شده اند.
اسامی کسب و کارها و رسته های شغلی که می توانند از مزایای امهال حق 

بیمه کارفرما استفاده کنند به این شرح است:
مراکز تفریحی، باغ وحش ها، شهربازی ها

شرکت های حمل و نقل مسافر برون شهری

مراکز عرضه گل و گیاهان زینتی و ماهیان زینتی
مراکز ورزشی، باشگاه ها و مراکز ورزشی آبی و استخرها

آرایشگاه های مردانه، آرایشگاه های زنانه و سالن های زیبایی
نمایشگاه  های تجاری اعم از عمومی، تخصصی و بین  المللی

قنادی ها، شیرینی پزی ها، مراکز عرضه آبمیوه و بستنی فروشی
مراکز فرهنگی، هنری و رسانه ای )غیردیجیتال(، موزه ها، سینماها و تئاترها

مراکز پذیرایی، تالارهای پذیرایی، رســتوران ها، قهوه خانه ها، چایخانه ها، 
مراکز تهیه و طبخ  غذا

مراکز آموزشی، آموزشگاه ها و مهد کودک ها )به غیر از مدارس، دانشگاه ها 
و موسسات آموزش عالی(

مراکز حوزه گردشــگری شــامل هتل ها، هتل آپارتمان ها، مسافرخانه ها، 
مهمانپذیرها، مهمانســراها، مراکز بوم گردی، مراکز اقامتی، مراکز پذیرایی، 
خدمات بین راهی، مجتمع های جهانگردی و گردشــگری، زائرســراها، دفاتر 

خدمات مسافرتی، گردشگری، زیارتی و آژانس های مسافرتی

مراکز فروش انواع پوشــاک، کیف و کفش، خرازی، خیاطی، مراکز فروش 
لوازم کادویی، لوازم آرایشی و بهداشتی، اسباب بازی، لوازم التحریر، مراکز توزیع 
صنایع دستی، مراکز فروش فرش و موکت، لوازم خانگی، پارچه، پرده، مبلمان 

و تزئینات داخلی ساختمان، آتلیه و عکاسی
پیش از این ستاد ملی مقابله با کرونا در چهل و هفتمین نشست خود در 
راستای حمایت از فعالان اقتصادی و کسب و کارهای به شدت آسیب دیده از 
کرونا،  استمهال حق بیمه دو ماه آذر و دی ماه کارفرمایان مشاغل غیردولتی 
آسیب دیده از کرونا یا به اجبار تعطیل شده توسط سازمان تامین اجتماعی 

و به تشخیص کارگروه مقابله با پیامدهای اقتصادی کرونا را تصویب کرد.
بر اســاس این مصوبه از محل منابع مربوط به کرونا، تســهیلات ویژه با 
بازپرداخت یکساله در اختیار سازمان تامین اجتماعی قرار می گیرد و میزان و 
شرایط تسهیلات مذکور توسط کارگروه مقابله با پیامدهای اقتصادی کرونا تعیین 
می شود. مصوبه مذکور به جز تولیدکنندگان شامل حال همه کسب وکارهای 

آسیب دیده یا تعطیل شده می شود.

رشد مجوزهای صادره و افزایش دوباره تعداد شاغلان معدنی طی ۸ ماهه امسال

کسب و کارهایی که مشمول امهال حق بیمه شدند

رییس اتاق اصناف ایران گفت: قنادی ها در گروه شغلی 
یک قرار گرفته اند و بر همین اساس می توانند در شهرهای 
وضعیت قرمز ناشــی از شیوع کرونا هم می توانند فعالیت 
داشته باشند.به گزارش اتاق اصناف ایران، سعید ممبینی 
افزود: براســاس رایزنی های انجام شده با وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی و کمیتــه امنیتی، اجتماعی و 
انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا ،صنف دارندگان 
قنادی-شیرینی فروشی و کافه قنادی در اولویت گروه شغلی 
یک قرار گرفته و در زمان تعطیلی های کرونایی می توانند 
فعالیت کنند.وی تصریح کرد: این مصوبه پس از بررســی 
مجدد بر جداول گروه های شــغلی انجام شد و فعالان این 
صنف مشروط بر نپذیرفتن حضوری مشتری در محل کسب، 
می توانند همچون مراکز تهیه و توزیع و عرضه مواد غذایی 

آماده و بیرون بر درمناطق قرمز نیز فعالیت کنند.
به گزارش ایرنا، ویروس کرونا از اســفندماه سال ۹۸ در 

ایران شــیوع یافت وهمسو با تعطیلی، محدودیت هایی را 
بدنبال داشت.

اکنون با توجه به مرحله سوم اوج گیری کرونا در کشور 
و افزایش قدرت انتقال آن به ۱۰ برابر، ستاد ملی مقابله با 
کرونا دستورالعمل های جدیدی را برای آن از آذرماه جاری 
اعلام کرده که شامل تعطیلی دو هفته ای در مناطق قرمز و 

اعمال محدودیت در شهرهای نارنجی و زرد است.
اصناف در این مدت در چهار گروه شغلی تقسیم شدند 
و اصنافی که نیازهای روزمره شهروندان را تامین می کنند 
در گروه نخست جای گرفته اند که اجازه فعالیت در مناطق 
قرمز را دارند و تغییراتی نیز  در دســته بندی های اصناف 

انجام شده است.
تعداد مشاغل گروه اول افزایش پیدا کرده که بر اساس 
آن، تعمیرات لوازم خانگی، یدکی و واحدهای خدماتی اجازه 

فعالیت در روزهایی اعمال محدودیت را دارند.

نایب رئیــس دوم اتاق اصناف تهران و رئیس اتحادیه 
تالارهای پذیرایی تهران اعلام کرد که بر اساس برآوردها 
حدود ۱۰۰ هزار نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در 

پی تعطیلی تالارها بیکار شده اند.
خســرو ابراهیمی نیا ، با اشاره وجود حدود هزار واحد 
تالار پذیرایی در شهر تهران اظهار کرد: علاوه بر افرادی که 
با تعطیلی تالارها به صورت مستقیم بیکار شدند، در بخش 
تجهیز مجالس برای هر مراسم، بسته به تعداد مهمان ها 
بین ۱۰ تا ۷۰ نفر فعالیت می کردند که حالا بیکار شده 
اند. همچنین ده ها شغل دیگر از جمله در حوزه چیدمان 
سفره عقد، حمل و نقل، عکاسی، آرایشگاه، نقاشی و دکور 
تالار و آشپزی به فعالیت تالارها وابسته اند، بنابراین برآوردها 
نشان می دهد از اسفندماه تاکنون حدود ۱۰۰ هزار نفر به 

واسطه تعطیلی تالارها بیکار شده اند.
وی با بیان اینکه اتحادیه تالارها ۱۰ ماه اســت که این 
موضوع را مکاتبه کرده، اما هنوز نتیجه ای نگرفته اســت، 
تصریح کرد: با برنامه ریزی درست در اسفند و فروردین و 
اردیبهشت و تعطیلی همه مراکز پذیرایی وضعیت خوبی 

در کشور ایجاد شد و تلفات انسانی نیز به پایین ترین عدد 
و رقم خود رسید اما از خرداد به بعد با تصمیم مسئولان، 
تالارهای پذیرایی تعطیل شدند، در حالی که دیگر مراکز 

پذیرایی مانند رستورانها و چلوکبابیها تعطیل نشدند.
رئیــس اتحادیه تالارهای پذیرایی تهران با بیان اینکه 
تالاهاری پذیرایی به عنوان متخصص برگزاری مراســم 

ها می توانند پروتکل های بهداشــتی را به صورت کامل 
رعایت و مراســم را با حداقل ظرفیت برگزار کنند، گفت: 
اما در حال حاضر مراسم مختلف در خانه ها، رستوران ها 
و حتی دفاتر ازدواج برگزار می شود. پیشنهاد ما این است 
که تالارها با دریافت کد بهداشتی و زیر نظر اتحادیه مجاز 

به فعالیت باشند.
این مقام صنفی پیش تر از از ورشکســتگی کامل این 
صنــف خبر داده و گفته بود که تســهیلات کرونایی هم 

نتوانسته به اعضای این صنف کمک کند.
همچنین اخیرا گزارش هایی منتشر شد که نشان می 
داد علیرغم شیوع گسترده ویروس کرونا و اوج گرفتن آمار 
فوتی ها و همچنین تعطیلــی چند ماهه تالارها به دلیل 
گسترش این ویروس، بعضی از محضرهای ثبت ازدواج در 
یک فضای نسبتاً کوچک و مسقف، ضمن برگزاری خطبۀ 
عقد، سور و سات پذیرایی ده ها مهمان را هم فراهم می کنند 
و  نائب رئیس کانون سردفتران ازدواج و طلاق نیز اغلام کرد 
که این مجموعه ها از حدود شش سال پیش بدون هیچ 
گونه مجوزی از هیچ صنف و ارگانی در حال فعالیت هستند.

قنادی ها در شهرهای وضعیت قرمز هم می توانند فعالیت کنند

تعطیلی تالارها ۱۰۰ هزار نفر را بیکار کرد

 
 

  تسهیلات ۷ هزار میلیارد ریالی برای شرکت های حوزه بهداشت و درمان
مدیر امور وصول مطالبات بانک صنعت و معدن اعلام کرد: شرکت های دارویی، مواد شوینده و ضدعفونی کننده امسال تاکنون بالغ بر هفت هزار میلیارد ریال تسهیلات دریافت کردند و علاوه براین حمایت از دانش بنیان ها هم در دستور کار است.

به گزارش روابط عمومی بانک یاد شده، »محمد حسن رهباریان« تأکید کرد: تعامل مناسب این بانک با صنعتگران و عارضه یابی مؤثر بخش وصول مطالبات جزو اولویت ها محسوب می شود و در این ارتباط از همه ظرفیت های قانونی 
برای حمایت از بخش تولید استفاده می شود.براساس این گزارش در حوزه تولید کشور با پرداخت ۳۹ هزار و ۱۹۸ میلیارد ریال از محل تبصره ۱۸ قانون بودجه امسال، بانک صنعت و معدن رتبه نخست را در تأمین مالی واحدهای صنعتی و 
معدنی در بین سایر بانک های کشور در ۲۰ ماهه گذشته به خود اختصاص داد.افزون بر آن در زمینه حمایت از شرکت های دانش بنیان که یکی از سیاست های اساسی این بانک برای حمایت از تولید با کیفیت و پیشرفت فناوری در کشور 
است و از سال ۹۷ تا پایان شهریورماه امسال بیش از ۲۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شد.به گفته مدیر امور وصول مطالبات بانک صنعت و معدن یکی از منابع بانک برای تداوم فرآیند تسهیلات دهی وصول مطالبات است که بانک 
در این ارتباط به دلیل نوع مأموریت و ماهیت تخصصی و توسعه ای خود برای وصول مطالبات با مشکلاتی روبرو است.وی تصریح کرد: این مشکلات در وهله نخست شامل تسهیلات ارزی است که به دلایلی وصول اندکی دارد؛ مهمترین این 

دلایل عبارتند از جهش نرخ ارز در سالهای اخیر که چند برابر حاشیه سود بوده و به تبع آن واحدهای تولیدی که درآمد ارزی ندارند قادر به باز پرداخت تسهیلات ارزی با نرخ بازار ثانویه نیستند.
رهباریان خاطرنشان کرد: برخورد چندگانه با گیرندگان تسهیلات ارزی که در زمان دریافت تسهیلات تقریباً دارای شرایط یکسانی بوده اند از جمله شمولیت ماده ۲۰ برای تسهیلات گیرندگان از محل منابع حساب ذخیره ارزی و بند ح 

تبصره ۷ معضل دیگری است که با وجود اینکه درقانون بودجه سال ۹۶ مصوب شده، موجب ایجاد سردرگمی و پذیرش نشدن نرخ آزاد برای باز پرداخت اقساط ارزی برای این گروه شده است.
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احترام به بزرگتر حلقه گمشده فوتبال ایران است

۳۵ هزار فرانک بدهی داریم
رئیس فدراسیون دوچرخه سواری در نشستی آخرین 
گزارش های مربوط به این رشته را تشریح کرد و گفت: ۳۵ 

هزار فرانک سوئیس بدهی داریم.
خسرو قمری رئیس فدراســیون دوچرخه سواری در 
نشست خبری گزارشی از هشت سال فعالیت خود در این 

رشته را ارائه داد.
قمری که هشــتم دی ماه ســال جاری دومین دوره 
ریاستش در این فدراســیون به پایان می رسد وضعیت 
بدهی های داخلی و بین المللی این رشته، تعیین تکلیف 
تنها نماینده دوچرخه ســواری ایران در المپیک، برنامه 
های توسعه ای انجام شده، ساختمان جدید فدراسیون و 

حضورش در انتخابات بعدی را تشریح کرد.
قمری با بیان اینکه ۱۶ سال است که از ابتدای فعالیتش 
در استان مرکزی در این رشته مدیریت کرده و از نزدیک 
با خانواده دوچرخه ســواری آشنا بوده است، گفت: روزی 
که آمدم در فاصله بین استان مرکزی و پایتخت اتفاقات 

خوبی افتاده، است.
وی ادامه داد: اتفاقات این هشت سال را اگر بررسی کنیم 
این رشته پر هزینه است و اگر کسی وارد آن می شود باید 
برای فعالیت عشق داشته باشد. جامعه دوچرخه سواری از 
ما انتظار این را داشــت تا در این چند سال در رشته های 
زیر مجموعــه فعالیت کنیم؛ دوچرخه ســواری BMX و 
کوهستان که المپیکی است اما قبلاً نبود. رشته کوهستان 
را از جایگاهی که در خور شایسته کشورمان نبود به جایی 
رساندیم که در سال گذشته مدال های خوبی گرفتیم. با بد 
شانسی در بازی های آسیایی جاکارتا و حوادثی که اتفاق 

افتاد نتوانستیم مدال بگیریم.
رئیس فدراسیون دوچرخه سواری خاطر نشان کرد: در 
تریال و BMX کارهای خوبی رقم خورد. در ترایال که رییس 
آسیا هستیم توقعات بیشتر است و امیدواریم در سالهای 
آینده این رشت به آسیا و المپیک و بازی های آسیایی بیاید.

وی در ادامه گزارشــی از مدال های کســب شده در 
هشت ســال قبل ارائه داد و گفت: مدال هایی که توسط 
تیم های ملی در هشت سال کسب مدال شده ۱۵۱ مدال 
)در بازی های آسیایی شامل ۳۷ طلا ،۶۰ نقره و ۵۴ برنز( 
بوده است. در بخش باشگاهی ۲۴۴ مدال کسب کرده ایم.

رئیس فدراسیون دوچرخه سواری به توسعه آموزشی در 
این رشته هم اشاره کرد و افزود: گسترش عرصه آموزش 
از نیازهای اساســی ما بوده است. نیاز به کلاس داوری و 
مربیگری که ۲۵۴ کلاس در سطوح مختلف مردان و زنان 
برگزار شده است. در بانوان نیازهای اولیه ما داشتن مربی 
و داور خوب است که در این چندسال خانم ها را در این 
بخش خودکفا کردیم. قبلًا برگزاری مسابقات این بخش 
زیر نظر داوران مرد بود و می تونیم ادعا کنیم الان بانوان 
می توانند در حد تیم ملی خودشان مربی داشته باشند و 

رقابت های خود را برگزار کنند.
قمــری به حضور نمایندگان ایران در کمپ های بین 
المللی اشــاره کرد و ادامه داد: در کمپ های بین المللی 
۵۰ نفر اعزام شامل مربی، داور و ورزشکار با ارتباطات خوبی 
که داشتیم اعزام شده اند که در سطح ارتقا مربی، داور و 

ورزشکار نخبه به نتایج خوبی رسیده ایم.
وی تصریح کرد: در بخش اعزام های تیم های ملی دو 
اتفاق ارزشمند برای بانوان در کوهستان و جاده و در بخش 
بانوان افتاد. یکی اینکه پرتو آذر اولین مدال آسیا را کسب 
کرد و دوم اینکه در جاده بعد از ۷۰ سال قدمت دوچرخه 
سمیه یزدانی مدال گرفت که این دو بسیار ارزشمند است. 
در کنار آن، سال گذشته در نسل قبلی پوست اندازی شد 
و نفرات قبل کنار رفتند. دوچرخه سواران خوبی معرفی 
شدند چه در جاده، چه در پیست و تریال و کوهستان به 
طوری که در رنکینگ ها جزو رنک اول باشیم و حتی در 
بخش های انفرادی هم در ارزیابی های جهانی و آسیایی 

شرایط خوبی داشتیم.رئیس فدراسیون دوچرخه سواری 
در خصوص بخش زیرساختی پیست یادآور شد: در بخش 
پیست، کشورهای دیگر به دلیل پیشرفت های که دارند و 
کارهای زیر بنابی، جلوتر هستند. علی رغم تمام مشکلات، با 
افتتاح دو پیست کرمان و رشت، تعداد پیست های خود را 
به ۵ پیست رساندیم وتعدادی دیگر در حال احداث است.

قمری در ادامه به بحث توسعه همگانی این رشته هم 
اشاره کرد و گفت: تفاهم نامه با آموزش و پرورش و وزارت 
کشور در ۱۴ بند و به شهرداری برای توسعه همگانی این 
رشته ابلاغ شد. پیشرفت خوبی در توجه مردم به دوچرخه 
داشتیم. نیاز است در این بخش در مسائل مالی و زیرساخت 
ها کمک کنند تا دوچرخه سواری را به سطح جامعه ببریم. 
در این ســالها بیش از ۱۱ هزار برنامه ورزش همگانی در 
هیات ها با همکاری دستگاه ها اجرا شد که عدد قابل قبولی 
برای توسعه دوچرخه سواری است. نیاز ما در حال حاضر 
همگانی کردن این رشته بین مردم و در کلانشهرهاست.

رئیس فدراسیون دوچرخه سواری پیرامون جایگاه های 
این رشته ها در سطح بین المللی و آسیایی گفت: هم اکنون 
نمایندگان ما پست هایی چون ریاست تریال آسیا جاده 
آســیا و عضو ACC و عضویت در فدراسیون جهانی را در 
اختیار دارند. همین طور نماینده ما در سیزم نیز عضویت 
دارد. همگام با فعالیت های دوچرخه ســواری در سیزم 
نیــز جایگاه خوبی داریم و مدال های خوبی نیز همراه با 
همکاری خوب مجموعه نیروهای مســلح برای دوچرخه 

سواری کشورمان به دست آمده است.
وی تصریح کرد: در رابطه با سیزم های نیمه تمام اتفاقات 
خوبی رقم خورده و تعدادی نیز افتتاح شده است. در این 
مدت رشــته های مختلفی به دو چرخه سواری همچون 

BMX، تریال و جانبازان و معلولین نیز اضافه شده است.
رئیس فدراســیون دوچرخه سواری تأکید کرد: ما در 
فضای اداری مشکلاتی داشتیم که توانستیم با تلاش فراوان 
سند قبلی را به نام فدراسیون تبدیل کنیم. آن مجموعه 
را فروخته و با پیگیری زیاد فضای اداری را روبروی پیست 
دوچرخه سواری آزادی به مساحت هزار و ۵۰ متر زیربنا 
دریافت کرده و کارهای ساخت آن را آغاز کنیم. در مسائل و 
مشکلات و هزینه های آن مشکلاتی داریم و در برآوردهای 

اولیه به دلیل افزایش قیمت مصالح دچار مشکل شدیم.
این مقام مسئول ادامه داد: دستورات لازم برای حل این 
مشکل از سوی وزارت ورزش داده شده است و امیدواریم 
مبلغ یک میلیارد تومان برای اتمام این پروژه به ما بدهند 
تــا بتوانیم در چند ماه آینده این پروژه را تکمیل کنیم و 
در اختیار بگیریم.رئیس فدراســیون دوچرخه سواری به 
بحث کرونا و کاهش فعالیت های ورزشــی در این رشته 

هم اشــاره و تصریح کرد: با وجود اینکه کرونا بسیاری از 
فعالیت های ما را کــم کرد با این وجود تلاش کردیم تا 
بتوانیم این نقصان را جبران کنیم. در این مدت ســاخت 
پیست BMX آغاز شده است و امیدواریم با توسعه این رشته 
در آینده در بخش قهرمانی آسیا و المپیک، موفقیت های 

خوبی به دست آوریم.
وی بیان کرد: برای تحویل این زمین خیلی تلاش شد 
و تقریباً شــش هزار متر زمین بــرای احداث آن دریافت 
کردیم. قرار اســت از این زمین بخشــی نیز به ســاخت 
پیســت تریال اختصاص یابد. همینطور مجوز احداث و 
اصلاح پیست کوهستان و مســیر دوچرخه سواری دور 
اســتادیوم آزادی را نیز دریافت کردیــم. امیدواریم تا در 
مسیر دور استادیوم آزادی بتوانیم مسیر ویژه ای را برای 
فعالیت دو چرخه سوارانمان در بحث قهرمانی آغاز کنیم 
و در بحث اعتبارات تکمیل آن را سرعت ببخشیم.رئیس 
فدراسیون دوچرخه سواری در ادامه خاطرنشان کرد: در 
مجامع بین المللی اتفاقات خوبی برای ما افتاده بود و قرار 
بود امســال میزبان مسابقات آسیایی تریال باشیم اما به 
دلیل کرونا این رقابت ها لغو شد و برگزار نگردید. ما پیگیر 
این هســتیم که دوچرخه سواران ما بتوانند در آینده در 
کمپ های جهانی حضورداشته باشند تا جایگاه دوچرخه 
ســواری ما رشد بهتری داشته باشد.این مقام مسئول در 
فدراسیون دوچرخه سواری اظهار داشت: در شرایطی که 
رئیس فدراسیون دوچرخه سواری تنها ۱۵ روز از فعالیت 
۴ ساله خود را پیش رو دارد، پیرامون هشت سال فعالیت 
خود گــزارش داد و گفت: اگر قصوری بوده حلالیت می 
طلبم. امیدوارم دوچرخه سواری با فضای مدیریتی بهتر و 
در شــرایطی که یکی از رشته های پرمدال محسوب می 
شود بتواند افتخارات خوبی را به دست آورد.وی ادامه داد: 
من از ســال ۶۹ که وارد دوچرخه سواری شدم و ورزش 
حرفه ای را شروع کردم تا الان عضوی از این خانواده بودم. 
قلبم برای دوچرخه سواری می تپد. هشت سال و نیم است 
که وارد مجموعه ریاست فدراسیون شدم. برای حضور در 
انتخابات بعدی باید ببینم چه افرادی می آیند و چه کسی 
رئیس می شود. اگر احساس کنم نفرات از من ضعیف تر 
باشند، ترجیح می دهم ادامه دهم نه اینکه ببینم این رشته 
دچار پسرفت بشود. باید عملکرد را در آن زمان ارزیابی کنم 
و افراد را ببینم. من کارمند وزارت ورزش هســتم. هشت 
دی ماه آخرین روز فعالیت قانونی بنده است. در آن زمان 
سرپرست می آید و ثبت نام برای انتخابات شروع می شود. 
باید ارزیابی کنم ببینم کسانی که می آیند به چه شکل است 
و وزارت ورزش چه دستوری برای ادامه فعالیتم می دهد.

رئیس فدراسیون دوچرخه سواری در ادامه در پاسخ به 

پرسشی پیرامون وضعیت حضور تنها نماینده کشورمان 
در المپیک توکیو اظهار داشت: با توجه به شرایطی که در 
مسابقات المپیک است، باید نفر مورد نظر نزدیک به زمان 
مسابقه اعلام شود. با توجه به مسیر مسابقه که بیش از ۲۰۰ 
کیلومتر است و مسیر سربالایی آن، فرد مورد نظر باید بتواند 
در این مسیر تبحر داشته باشد. انتخاب ورزشکار براساس 
پتانسیل بالا، باهوش بودن و نترس بودن و گزینه سربالا 
رو بودن ورزشکار معرفی می شود. شاید یکی از دو حالت 
این باشد که ما چرا یک سهمیه داریم در شرایطی که ما 
کشور دوم آسیا هستیم و می توانستیم مانند قبل دو سهمیه 
در بخش جاده و حتی در بخش کوهستان هم دو سهمیه 
داشته باشیم به دلیل تغییرات قوانین از سوی فدراسیون 
جهانی و محاسبه امتیازات در مجموع کشورهای جهان، تنها 
توانستیم در بخش جاده یک سهمیه بگیریم. هنوز سهمیه 
های کوهستان بسته نشده اما با توجه به شرایط کرونا و 
پیش رو که نمی توانیم در مســابقات بین المللی حاضر 
شویم، نمی توانیم روی کسب سهمیه حساب کنیم و تنها 
باید به همین یک سهمیه بسنده کنیم و برای انتخاب نفر 
نهایی ۲۰ روز مانده به مسابقات با توجه به شرایط آرمانی 

رکاب زنان نفر نهایی را معرفی نماییم.
وی در ادامه تصریح کرد: دو عامل برای عدم موفقیت 
دوچرخه سواری در سالهای قبل باعث شد تا در این سال 
دچار مشکلاتی شویم. سالهای قبل باشگاه های ما ۱۲ تا 
۱۵ اعزام برون مرزی داشتند که به دلیل مشکلات ارزی 
از ســال ۹۷ تا به الان، تیم های ورزشــی ما راهی رقابت 
های بین المللی نشده اند. در سال ۹۷ از نظر ارزی مشکل 
داشتیم و به خاطر مشکلات ارزی بحث دریافت ارز قطع 
شد. از آن سو در بازار آزاد هم نمی توانستیم ارز بگیریم. 
باشگاه ها نتوانستند در رقابت های مختلف شرکت کنند و 
رکاب زنان به سطح آمادگی خوبی نرسیدند. همین موضوع 
باعث شد در بازی های آسیایی جاکارتا، دوچرخه سواری 
ما آسیب بخورد.رئیس فدراسیون دوچرخه سواری گفت: 
همزمان با این رقابت ها بسیاری از رکابزنان ما بازنشسته 
شدند و خلا بزرگی در این بخش ایجاد شد. از آن سو بخشی 
از ورزشکاران به دلیل عدم حضور در میادین مختلف، تجربه 
کافی را نداشــتند و همین باعث شد با وجود چند مقام 

چهارمی و به وجود آمدن چند حادثه، روی سکو نرویم.
وی بیان کرد: در اینچئون شرایط اینگونه نبود. باشگاه ها 
کمک کردند و رکاب زنان در رقابت های مختلف حضور پیدا 
کردند اما در جاکارتا در جنگ اقتصادی به سر می بردیم 
و به دلیل فضای مالی حاکم در مسابقات مختلف حضور 
نداشتیم تا بتوانیم به نتیجه لازم برسیم. قبول کنیم که 
در این شرایط رقبا نایستاده اند و ما به دلیل شرایط مالی 

از آنها عقب افتاده ایم و آنها پیشرفت کرده اند.
وی در ادامه در پاســخ به سوالی درخصوص وضعیت 
استعداد یابی در این رشته ورزشی گفت: در این چند سال 
اقدامات خوبی در بخش استعداد یابی انجام شده است. عقبه 
خوبی ایجاده شده و به جایی رسیده ایم که استعدادهای 
خوبی را شناسایی کرده ایم. پتانسیل های خوبی وجود دارد. 
در ســالهای قبل دوچرخه سواران زن ما به آخر خط هم 
نمی رسیدند اما در حال حاضر مدال آوری می کنند. در 
رشته هایی همچون bmx و تریال هم شرایط خوبی ایجاد 
کرده ایم به طوری که در مسابقات اخیر در فراخوان آخر 
بیش از ۱۰۰ نفر در رقابت ها حضور پیدا کردند. در بخش 
جانبازان و معلولین نیز پتانسیل های خوبی وجود دارد اما 
ما دســت خالی این رشته را تحویل گرفتیم. حتی جزئی 
ترین لوازم در بخش جانبازان و معلولین تحویل ما نشد. از 
آن سو زیرساخت های فدراسیون نیز به جایی نرسیده که 
بتواند به این بخش کمک کند اما امیدواریم بتوانیم شرایط 
را برای فعالیت این رشــته فراهم کنیم تا بتواند انتظارات 

جامعه ورزش را برآورده کند.

سرمربی گل گهر سیرجان گفت: امیدوارم 
مسائل فرهنگی فوتبال ما حل شود.  احترام 
به بزرگتر وظیفه همه و این موضوع حلقه 

مفقوده فوتبال ایران است.
»امیــر قلعه نویی« در خصوص شــروع 
خوب تیم گل گهر در لیگ برتر و ۲ شکست 
متوالی این تیم، اظهار داشــت: فوتبال فراز 
و نشــیب دارد و شــانس نیز در این رشته 
دخیل است. تمرینات و یارگیری به موقعی 
داشــته و ثبات تیمی خوبی داریم. همیشه 
حق را گفته ام؛ در ۲ دیدار اخیر برابر پیکان 
و صنعت نفت آبادان نســبت به دیگر بازی 

عملکرد بهتری داشتیم.
وی افزود: آمار ما در دیدار نفت بســیار 
بهتر بود. ارزیابی یک مربی بر این است که 
تیم چقــدر موقعیت ایجاد می کند و اینکه 
تیم چقدر فرصت به حریف نمی دهد. در دو 
دیدار گذشته به خوبی این موضوع را رعایت 
کردیم. در دیدارهای قبلی فرصت های کمی 
به حریفــان دادیم اما بــا پنالتی که برای 
حریف گرفته شــد، تمرکز ما بهم ریخت. 
اگــر داور به تیمی ذهنیتی خاص داشــته 
 باشــد، روان آن تیــم به هــم می ریزد اما

 با این حــال به تیم صنعــت نفت آبادان 
تبریک می گویم.

قلعه نویی ادامه داد: باشگاه صنعت نفت 
برای ما ســنگ تمام گذاشــت و هواداران 
آن مــا را قبل و بعد از این دیدار تشــویق 
کردنــد. آن ها به ما زمیــن تمرین داده و 
لحظات زیبایی ایجاد کردند. فوتبال ما این 
چیزها را کم دارد. وی در خصوص وضعیت 

»گادوین منشأ« و »پیمان رنجبری« تصریح 
کرد: منشأ در زمین و هوا مهاجمی باکیفیت 
است اما در چند سال گذشته نتوانسته بود 
تمرینات پیش فصل را پشت سر بگذارد. اما 
امسال با منشأ صحبت کرده و به او انگیزه 
دادیم. رنجبری نیز یکی از اســتعدادهای 
فوتبال ایران اســت و کیفیت خوبی دارد. 
او به خوبی خــودش را در موقعیت گلزنی 
قرار می دهد. رنجبری در یک ۱، ۵ گذشته 
مصدومیت های متوالی داشــت که همین 

باعث شد از شــرایط خوبش فاصله داشته 
باشد. سرمربی گل گهر سیرجان همچنین 
گفت: در برگزاری لیگ تجربه ۲۰ ساله پیدا 
کردیم، اما نگرش، برنامه ریزی، زیرساخت ها 
و بســیاری از مسائل مدیریتی و مربیگری 
فوتبال ما در این ۲۰ سال پیشرفتی نداشته 
و فقط اسم حرفه ای را یدک می کشیم. بابت 
این حرف هم هزینه دادم و هم آسیب دیدم؛ 
در ایران از لحاظ نیروی انسانی قوی هستیم 
اما در زیرساخت و برنامه ریزی اصلًا خوب 

نبوده ایم. وی در خصوص نتایج پرسپولیس 
در لیگ قهرمانان آسیا، عنوان کرد: ایرانی ها 
در آســیا با کمترین امکانات نتایج خوبی 
بدســت می آورند. نمونه بــارز این موضوع 
پرســپولیس است که برای این تیم آرزوی 

موفقیت می کنم.
قلعه نویی در بخش دیگری از این گفت و 
گو به اتفاقات دو دیدار فصل گذشته سپاهان 
مقابل اســتقلال اشــاره داشت و گفت: در 
فصل گذشــته که در سپاهان بودم، »بیژن 

حیدری« یک پنالتی برای استقلال گرفت 
که باعث شد ما ســهمیه آسیا را از دست 
بدهیم. بعــد از آن هم »موعود بنیادی فر« 
یک پنالتی اشــتباه گرفت که باعث شد ما 
یــک جام را از دســت بدهیم. تا زمانی که 
VAR به ایران نیاید، این اتفاقات خواهد افتاد.

نیمکت  وی در خصــوص جنجال های 
تیم ها در لیگ برتر، خاطرنشان کرد: راه را 
اشــتباه می رویم. می دانیم چه کسی باعث 
و بانی این اتفاقات اســت. بعضی از تیم ها 
معتقدند که اگر این کارها را نکنند، نتیجه 
نمی گیرند. این طور کارها صد درصد غلط 
اســت. اما باید خود را جای سرمربی تیم ها 
بگذارید. سرنوشــت یک ســرمربی که ۴۰ 
ســال در فوتبال بوده با ۲ ســوت اشتباه 

تغییر می کند.
ســرمربی گل گهر ســیرجان در درباره 
چینش داوران، گفت: وقتی داور دیدار جام 
حذفی چنین اشتباه مهمی را مرتکب شده 
چرا فینال را بــه او می دهند. این موضوع 
چه ذهنیتی برای شــما ایجــاد می کند؟ 
همان داور روز گذشته هم اشتباه کرد. اگر 
زیرساخت ها فراهم باشد، اشتباهات داوران 

به حداقل می رسد.
وی در پایان، گفت: مربیان زحمت زیادی 
می کشند اما مزد آن را نمی گیرند. امیدوارم 
مسائل فرهنگی فوتبال ما حل شود. احترام 
به بزرگ تر وظیفه همه است و این موضوع 
حلقه مفقوده فوتبال ما اســت. در گذشته 
شــاهد اینگونه رفتارها نبودیم اما حالا این 

مسائل وجود دارد.

قهرمان آسیا شویم موهایم را می تراشم 

 دلیل توخل برای ندادن بازوبند کاپیتانی به نیمار
سرمربی پاری سن ژرمن از دلایل اصلی ندادن بازوبند کاپیتانی به نیمار سخن 

به میان آورد.
به گزارش اکیپ، نیمار چهارمین فصل حضورش در پاری ســن ژرمن را پشت 

سر می گذارد.
او در دو فصل اخیر در پاری ســن ژرمن حاشیه نداشته و همین باعث شده تا 

عملکرد بهتری از خود نشان دهد.
نیمار باوجود آن که بازیکن باتجربه ای در پاری ســن ژرمن اســت اما بازوبند 

کاپیتانی را بر بازو نمی بندد.
توخــل درباره این موضوع گفت: من زیاد با نیمار صحبت می کنم و همواره به 
او نزدیک هستم. این بسیار مهم است که بازیکنان به راحتی نظرات خود را با من 
درمیان بگذارند. نیمار آزادانه نظرات خود را به من منتقل می کند با این حال ترجیح 

می دهم که بازوبند کاپیتانی را به او ندهم.
او ادامه داد: نیمار جزو ۵ کاپیتان ما نیست. من عمدا بازوبند را به او نمی دهم چرا 
که دوست ندارم مسوولیت بیش تری در زمین به او داده شود. دوست دارم که نیمار 
تنها روی بازی تمرکز کند و به دیگر مسائل توجه ای نداشته باشد. یک کاپیتان در 
تیم مسوولیت سنگینی دارد که گاهی اوقات شرایط را برای او سخت می کند. من 
می خواهم که نیمار تنها روی بازی تمرکز کند و در دیگر مسائل دخالتی نداشته 

باشد و این به سود او است.
توخل درباره بازگشت ایکاردی گفت: ایکاردی به زودی نمی تواند به ترکیب تیم 
برگردد. او چهار بازی باقیمانده تا پایان ســال را هم از دســت خواهد داد و به این  
ترتیب او تا پایان سال ۲۰۲۰ نمی تواند برای پاری سن ژرمن به میدان رود. بله من 
نگران وضعیت ایکاردی هستم چرا که او بازیکن تاثیرگذاری است با این حال در 
شرایط کنونی باید به او آرامش داد تا هر چه سریع تر خود را به ترکیب تیم برساند.

توخل درباره دیدار حساس برابر لیون هم گفت: این بازی شبیه به لیگ قهرمانان 
اروپا است. لیون تیم بسیار خوبی است. این تیم ستاره ای مثل دپای را دارد که از 
کوچک ترین فضا استفاده می کند و یا حسام عوار که ستون اصلی تیم است. بازی 

سختی در انتظار ماست اما به دنبال پیروزی و کسب سه امتیاز هستیم.

 بارسلونا اجازه اشتباه ندارد
بارســلونا پس از دو شکست در هفت روز گذشته به دنبال پیروزی برابر لوانته 

است تا وضعیت خود را بهتر کند.
به گزارش بی ساکر، بارسلونا پس از شکست مقابل کادیس در لالیگا و از دست 
دادن جایگاه نخســت جدول لیگ قهرمانان اروپا با باخت مقابل یوونتوس اکنون 
به یک برد نیاز دارد تا شرایط را بهتر کند. آبی اناری ها یک شنبه به مصاف لوانته 
می روند، تیمی که منتظر است تا از وضعیت اضطراری میزبانش بهترین بهره را ببرد. 
برای تیم رونالد کومان تنها ســه امتیــاز ارزش دارد، نه فقط به این خاطر که 
فاصله اش را با اتلتیکومادرید و رئال مادرید کم کند بلکه نمی خواهد بدترین شروع 
فصل در ۳۳ ســال اخیر به ثبت برسد. بارسا از فصل ۱۹۹۵ تاکنون در ۱۰ هفته 
نخست به این اندازه امتیاز کم کسب نکرده بود. آبی اناری ها در ۱۰ بازی فقط ۱۴ 
امتیاز به دست آوردند و چهار پیروزی، چهار شکست و دو تساوی را به ثبت رساندند. 

آن ها از اتلتیکو صدرنشین ۱۲ امتیاز کم تر دارند. 
دیدار برابر لوانته، تیم هجدهم جدول، یکی از چهار بازی خانگی بارسا تا پایان 
سال ۲۰۲۰ خواهد بود. این تقابل فرصتی خواهد بود تا بازیکنان تیم کاتالانی ابهام 
را بر طرف کنند. زمانی که بارسا گلی دریافت می کند به سختی می تواند نتیجه را 
جبران کند. کومان به خاطر آسیب دیدگی عثمان دمبله، جرارد پیکه، آنسو فاتی و 
سرخی روبرتو انتخاب های کمی برای تغییر در ترکیب می تواند داشته باشد. به همین 
خاطر نمی تواند به بازیکنان جوانی همچون کونراد، فوئنته و ریکی پویگ بازی ندهد. 
لوانته در مقابل هفته گذشته پس از پیروزی مقابل ختافه جان دوباره گرفت و به 
هشت هفته بحران و ناکامی در کسب پیروزی پایان داد. این تیم می تواند با شکست 

بارسا اولین برد خارج از خانه اش را به دست آورد.

 تیم لمپارد فوتبال خوبی بازی می کند
سرمربی اورتون با خوشحالی از نتیجه کسب شده برابر چلسی عنوان کرد فرانک 

لمپارد عملکرد خوبی در این تیم داشته است.
به گزارش تلگراف، روند نتایج خوب فرانک لمپارد با چلسی به پایان رسید و این 
تیم برابر اورتون با یک گل شکست خورد. گیلفی سیگوردسون از روی نقطه پنالتی 

برای تافی ها گلزنی کرد و ۳ امتیاز بازی به شاگردان آنچلوتی رسید.
کارلو آنچلوتی، سرمربی اورتون بعد از این دیدار گفت: من واقعاً از نحوه بازی تیمم 
در این دیدار راضی هستم. برابر یک تیم مدعی قهرمانی بازی داشتیم و توانستیم 
برنده شویم. برای اولین بار در این فصل هواداران در ورزشگاه حضور داشتند و ما 
از این موضوع خوشحالیم. ما خیلی خوب دفاع کردیم و سپس از توانایی خود در 
ضد حمله استفاده کردیم و در آخر شایسته پیروزی بودیم. البته اعتماد به نفس 
خودمان را کمی از دست دادیم، اما بعد از بازی با منچستر یونایتد بازی ما بهتر شد 

و الان فوتبال خوبی بازی می کنیم.
این دیدار تقابل استاد و شاگرد نیز بود. آنچلوتی در چلسی توانست همراه فرانک 
لمپارد قهرمانی در لیگ برتر را به دســت بیاورد و اکنون بار دیگر مربی کارکشته 

ایتالیایی توانست شاگرد پیشین خود را شکست دهد. 
کارلتو در پایان گفت:  لمپارد بازیکن خوبی بود و مربی خارق العاده ای است  او 
کار بزرگی انجام می دهد ولی در نظر بگیرید که جوان است با این وجود در حال 

حاضر خوب است. من معتقدم که چلسی فوتبال خوبی بازی می کند.

 مندی مقصر پنالتی حریف نبود
سرمربی چلسی به دفاع از عملکرد دروازه بان خود در بازی برابر اورتون پرداخت.

به گزارش ســاکرنت، چلسی با قبول شکست برابر اورتون فرصت رسیدن به صدر 
جدول لیگ برتر انگلیس را از دست داد. فرانک لمپارد سرمربی آبی های لندن بعد 
از این دیدار گفت: کاملا قبول دارم این بهترین مســابقه ما نبود و در حد و اندازه 
های خودمان ظاهر نشدیم. ۲۰ دقیقه ابتدایی بازی کلیدی بود. من می دانستم که 
قرار اســت بازی ظاقت فرسایی برابر اورتون داشته باشیم ، مبارزه روی توپ های 
برگشتی خیلی زیاد بود زیرا حریف به پیروزی احتیاج داشت. اگر یک بر صفر عقب 
هســتید ، این با برنامه اورتون برای بازی مطابقت دارد و آنها بازی را دفاعی می 
کنند. ما نتوانستیم دفاع آنها را باز کنیم و نتیجه همانی شد که حریف می خواست.

او در ادامه گفت: ما دو ضربه به چارچوب زدیم ، اما برای سطح خود که اخیراً 
نشان داده ایم ، کافی نبود. فکر نمی کنم انرژی و اشتیاق کمی داشته باشیم. بچه 
ها ناراحت هستند ولی الان ناراحتی کافی نیست و باید سطح بازی خودمان را در 
بازی بعد بالا ببریم. لمپارد در پایان درباره پنالتی به ســود اورتون نیز گفت: فکر 
نمی کنم دروازه بان ما مقصر باشد. او اخیراً بسیار باورنکردنی بوده است ، بنابراین 

منتقصیری را متوجه او نمی دانم.

 خداحافظی هونتلار از فوتبال در پایان فصل 
مهاجم نام آشنای هلندی در پایان فصل از فوتبال خداحافظی خواهد کرد.

به گزارش تایمز، کلاس یان هونتلار مهاجم آژاکس بازنشســتگی خود را اعلام 
کرد. این مهاجم هلندی ۳۷ ساله آخرین فصل خود را سپری می کند.

او درباره خداحافظی خود از فوتبال گفت: بله ، من قصد دارم بازی خود را تمام 
کنم. من یک ماه گذشته کمی به آن فکر کردم. پایان نزدیک است و فکر می کنم 
این آخرین فصل من باشد. من تا پایان فصل با لذت بازی می کنم. بعد از فوتبال 
یک ســری برنامه دارم. اول ، اســتراحت می کنم ، چندین ماه در خانه می مانم 
و ســپس به دنبال کارهایم برای مربیگری خواهم کرد. پس فکر می کنم دیپلم 

مربی گری ام را می گیرم.

مدافع تیم فوتبال پرســپولیس گفت: ســر قولم با هواداران هستم و اگر 
قهرمان آسیا شویم موهایم را می تراشم.محمدحسین کنعانی زادگان درباره 
آخرین وضعیت پرســپولیس پیش از سفر به قطر و شرکت در فینال لیگ 
قهرمانان آســیا گفت: تمرینات خوبی را پشت سر گذاشتیم. تیم های شرق 
آسیا را آنالیز کردیم. تقابل دو قطب شرق و غرب سخت است. شرایط خوبی 
داریم. دیروز هم بازی درون تیمی خیلی خوبی انجام دادیم که از مسابقه با 

ذوب آهن هم ســخت تر بود چون ۹۰ دقیقه بازی کردیم. آماده هستیم که 
با جام از قطر برگردیم.

مدافع پرســپولیس درباره اینکه آیا سر قولش با هواداران برای تراشیدن 
موهایش در صورت قهرمانی در آسیا هست؟ تاکید کرد: این قولی است که 
به هواداران داده ام. ببینم چه می شــود. ان شــاءالله که ببریم و من هم به 

قولم عمل کنم.

کنعانی زادگان درباره اینکه پرســپولیس با شــجاع خلیل زاده به فینال 
آسیا رســید ولی این مدافع حالا در پرسپولیس حضور ندارد، گفت: شجاع 
خیلی برای پرسپولیس زحمت کشید. جای او خالی است. او در پرسپولیس 
نیســت ولی دعا می کند این تیم قهرمان آســیا شــود. بدون شــک اگر 
 قهرمان شــویم شجاع هم در آن سهیم اســت. الان هم فرقی نمی کند که 

چه کسی در ترکیب باشد.
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خوشحالی بابت غیبت آل کثیر

خط و نشان »بنا« برای حریفان در المپیک
»محمد بنا« ســرمربی تیم ملی کشتی فرنگی ضمن 
حمایت از ۲ نماینده کشــورمان در جام جهانی انفرادی و 
انتقاد به قضاوت ها برای حریفان اصلی و به نوعی روس ها 

در المپیک توکیو خط و نشان کشید.
بعد از لغو پیکارهای کشتی فرنگی و آزاد قهرمانی سال 
۲۰۲۰ به دلیل شیوع ویروس کرونا و انصراف بسیاری از 
تیم ها، اتحادیه جهانی کشتی تصمیم گرفت تا جام جهانی 
انفرادی را با در نظر گرفتن جوایز نقدی، جایگزین پیکارهای 
جهانی کند.برهمین اســاس و با نظر کادر فنی تیم ملی 
کشتی فرنگی، »حسین نوری« و »محمدهادی ساروی« در 
وزن های ۸۷ و ۹۷ کیلوگرم به همراه »بهروز حضرتی پور« 

مربی تیم ملی راهی صربستان شدند.
از سوی دیگر روسیه به عنوان قدرت بلامنازع جهان در 
کشتی فرنگی نیز تقریبا با ترکیب اصلی و با قهرمانان جهان 
و المپیک خود پای به این رقابت ها گذاشت و با کسب ۳ 
طلا و یک نقره در ۵ وزن نخست و ۵ فینالیست دیگر در 
۵ وزن دوم، یکبار دیگر قدرت خود را به رخ حریفان کشید. 
اما آنچه که مسلم است، قضاوت های پرحرف و حدیث 
چند روز گذشــته بود. به طوری که در مبارزه »حســین 
نوری« برابر »داوید چاکوتادزه« در حالی که نوری دارنده 
مدال برنز جهان برابر قهرمان المپیک ریو پرکارتر نشان 
میداد اما داور مسابقه پوئن اخطار را به چاکوتادزه داد و به 

نوعی تمرکز نوری در همان ابتدای مسابقه بهم ریخت و 
نتوانست مبارزه خوبی را داشته باشد.

نوری که چنــدی پیش به دلیل بیماری کرونا تا یک 
قدمــی مرگ نیز پیش رفته بود با حضور در این رقابت ها 

جانی تازه گرفت و مبــارزه پایاپای او با چاکوتادزه روس 
امید را در این وزن روشــن کرد. نوری شــب گذشته در 
دیدار رده نبدی مقابل حریف اوکراینی تمرکز نداشت و با 
اشتباهاتی مکرر با نتیجه ۱۲ بر ۴ مقابل »سمن نوویکوف« 

اوکراینی مغلوب شد.بعد از باخت نوری برابر حریف نامدار 
روسی، »محمد بنا« سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در 
صفحه شــخصی خود نوشت: حســین جان باختی ولی 
باختت برای من باخت نیســت. کاش اهمیت مسابقات 
شــما به اندازه مسابقات لیگ بود که صدا و سیما زحمت 
پخش را می کشید. تا همه مردم ببینند که چطور همان 
اول کار کشتی را از دستت بیرون کشیدند. همان اخطار 
ناحق باعث باخت تو شــد. نمی گویم که اشتباه نداشتی. 
نکته ها را برایت گفته بودم اما چون خوب جنگیدی و واقعا 
تنها بودی برای ما تو برنده هســتی.در ادامه این پیکارها، 
»محمدهادی ساروی« فرنگی کار وزن ۹۷ کیلوگرم نیز در 
دیدار نیمه نهایی مقابل موسی اولویف دارنده مدال طلای 
جهان قرار گرفت و مبارزه خوبی را با این روس قدرتمند 

داشت و در نهایت با نتیجه ۵ بر ۳ مغلوبش شد.
بنا در ادامه حمایت های خود از شاگردانش در صفحه 
شــخصی خود نوشت: ســرتان را بالا بگیرید و با افتخار 
برگردید به خانه خود در ایران. اوضاع که همیشه این طور 
نمیماند. ســروری کشتی ما در دنیا غده سرطانی شده و 
گلوی اینها را گرفته، این غده بزرگتر میشه با دلاوری های 
شما ولی از بین نمیره. دفعه دیگر داور، کشتی گیر و خلاصه 
هر رو با هم ضربه میکنین. ما خم میشیم اما نمی شکنیم و 

به زودی برمی گردیم. دیدار ما به المپیک.

یک ســایت کُره ای با اشاره به اتفاقات 
رخ داده برای پرسپولیس در راه صعود به 
فینال لیگ قهرمانان آســیا، غیبت عیسی 
آل کثیر در دیدار نهایی را خبر خوبی برای 

تیم اولسان دانست.
تیم فوتبال اولسان هیوندای کره جنوبی 
موفق شد تیم ویسل کوبه ژاپن را با نتیجه 
۲ بر یک شکســت بدهد و به فینال لیگ 
قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا راه یابد. دیدار فینال 
روز شنبه آینده در ورزشگاه الجنوب بین 
اولسان و پرسپولیس ایران برگزار می شود.

سایت»naver« کره جنوبی گزارشی 
درباره نحوه فینالیســت شدن پرسپولیس 
بــا محــور محرومیــت عیســی آل کثیر 
منتشر کرده اســت که به خاطر آنچه که 
کنفدراسیون آسیا رفتار »تبعیض نژادی« 
عنوان کرد، از فینال لیگ قهرمانان محروم 
شد. این سایت نوشت: »انتظار نمی رود آل 
کثیر مهاجم پرســپولیس در فینال لیگ 
قهرمانان بازی کنــد. این یک خبر خوب 
برای تیم اولســان، حریف پرسپولیس در 
فینال است.« ســایت کُره ای با اشاره به 
سفر پرسپولیس به کشــور قطر در ادامه 

گزارش خود آورد:
»پرسپولیس با سرمربیگری یحیی گل 
محمدی تنها باشگاهی بود که از سپتامبر 
تا اکتبر در لیگ قهرمانان آســیا از منطقه 
غرب باقی ماند. پرسپولیس بعد از نبردی 

سخت در مرحله نیمه نهایی مقابل النصر 
عربســتان و تســاوی در وقت قانونی، در 
ضربات پنالتی با نتیجه ۵ بر ۳ پیروز شد و 
به عنوان نخستین تیم به فینال صعود کرد.

پرسپولیس بعد از تیم پاس که در سال 
۱۹۹۳ از ایران قهرمان آســیا شد، انگیزه 
فوق العاده ای دارد که در ۲۷ سال گذشته 

به عنوان یک تیم ایرانی به قوی ترین تیم 
آسیا تبدیل شــود. با این حال این تیم از 

نظر قدرت هجومی، مشکلاتی دارد.
عیســی آل کثیر ۳۰ ساله تمام دوران 
حرفــه ای فوتبال خــود را در لیگ ایران 
بازی کرده اســت. او تا حــدودی بازیکن 
ناشناخته ای اســت و بازی ملی ندارد اما 

در لیگ قهرمانان آســیا فرق داشت. او به 
عنوان بازیکنی در نظر گرفته می شود که 
بیشترین سهم را در صعود پرسپولیس در 
لیگ قهرمانان داشته است. وی در دقیقه 
۴۳ نیمه دوم بازی با السد در مرحله یک 
هشــتم یک گل دراماتیک به ثمر رساند و 
باعث شد پرسپولیس به مرحله یک چهارم 

نهایی برســد. در مرحلــه یک چهارم هم 
مقابل پاختاکور تاشــکند پرسپولیس را به 
نیمه نهایی رســاند. او در این مسابقات ۶ 
بازی انجام داد و چهار گل به ثمر رســاند 
که بالاترین تعداد گل در پرسپولیس است. 
با این حال این بازیکن نمی تواند در دیدار 
با اولسان بازی کند. دلیل این محرومیت، 
رفتار نژادپرستانه است. آل کثیر در دیدار 
با پاختاکور نمایش قهرمانانه ای داشــت و 
بعد از گلزنی، با قرار دادن دو دســت کنار 
چشــمانش شــادی کرد. به نظر می رسد 
آل کثیــر بارها در لیــگ ایران این کار را 
انجــام داده بود اما او بــه دلیل یک رفتار 
نژادپرســتانه مورد انتقــاد قرار گرفت. در 
تاریــخ ۳ اکتبــر، کنفدراســیون فوتبال 
آســیا آل کثیر را ۶ ماه تعلیق و ۱۰ هزار 
 دلار جریمه کرد. او به شــدت جریمه شد 
و بــرای همین نمی توانــد در فینال برابر 

اولسان بازی کند.
خــلاء آل کثیر به احتمــال زیاد برای 

پرسپولیس دردناک است. 
پرســپولیس ابتدا تا حــدود زیادی به 
قدرت گلزنی علی علیپور مهاجم ۲۵ ساله 
خود متکی بــود. اما انتقال این بازیکن به 
باشگاه ماریتیمو پرتغال شکافی را در بخش 
تهاجمی این تیــم ایجاد کرد و در نتیجه 
عیســی آل کثیر کــه در تیم صنعت نفت 

بود، جایگزین شد.

 

 

بازبینی صحنه های مشکوک داوری در حین مسابقه 

کیانوش جدی تر تمرین کند می تواند سهمیه بگیرد

 آسیب دیدگی شدید نیمار اشک او را درآورد
ستاره برزیلی پاری سن ژرمن در دیدار برابر لیون به شدت آسیب دید و با چشمان 

اشک بار از میدان خارج شد.
به گزارش اکیپ، پاری سن ژرمن در حساس ترین بازی هفته چهاردهم رقابت های 

لیگ فرانسه به مصاف لیون رفت و با یک گل تن به شکست داد.
شکست در این دیدار خانگی تنها اتفاق تلخ برای پاری سن ژرمن نبود بلکه نیمار، 

گران ترین بازیکن تاریخ این باشگاه هم به شدت مصدوم شد.
در دقایق پایانی بازی تیاگو مندز، بازیکن برزیلی لیون خطای شدیدی را روی 

نیمار مرتکب شد که با کارت قرمز داور از بازی اخراج شد.
نیمار به خاطر این خطا به شدت مصدوم شد تا جایی که نتوانست به بازی ادامه 

دهد و با چشمان اشک بار از میدان خارج شد.
به نظر می رسد که آسیب دیدگی نیمار جدی است و او برای چند هفته نمی تواند 
تیم را همراهی کند که این خبر بســیار بدی برای پاری سن ژرمن است که فصل 
ســختی پیش رو دارد.شکست برابر لیون چهارمین شکست فصل پاری سن ژرمن 
در لیگ فرانســه به شــمار می آید و باعث شد تا این  تیم با ۲۸ امتیاز در رده سوم 
قرار گیرد البته این تیم با لیون و مارســی که در رده های اول و دوم هســتند تنها 

یک امتیاز اختلاف دارد.

 هیچ وقت تیم را این گونه ندیده بودم
سرمربی پاری سن ژرمن به انتقاد از عملکرد شاگردانش بعد از شکست برابر لیون 

پرداخت. او درباره آسیب دیدگی نیمار هم صحبت کرد.
به گزارش اکیپ، پاری سن ژرمن در حساس ترین بازی هفته چهاردهم رقابت های 

لیگ فرانسه به مصاف لیون رفت و با یک گل شکست خورد.
توماس توخل با شکســت در این بازی در شرایط سختی قرار گرفته است و به 
نظر می رســد که احتمال اخراج او زیاد باشد چرا که در ۱۴ هفته تیمش چهار بار 

تن به شکست داده است.
او در واکنش به این شکست گفت:من هیچ گاه تیم را این گونه ندیده بودم. بازیکنان 
اصلا از اعتماد به نفس لازم برخوردار نبودند و از نظر ذهنی در وضعیت خوبی قرار 
نداشتیم. من و بازیکنان مسوولیت این شکست را برعهده می گیریم. ما می توانیم 

دوباره به صدر جدول رده بندی برگردیم.
توخل ادامه داد: ما بازی خوبی را به نمایش نگذاشتیم و می توانم بگویم که اصلا 
شایسه پیروزی نبودیم. تیم خسته بود. کادر پزشکی به من توصیه کرد که ام باپه تنها 
۲۵ دقیقه می تواند بازی کند. این دیدار تمام شد و باید تلاش کنیم تا در دیدارهای 

بعدی به پیروزی دست پیدا کنیم و این شکست را جبران کنیم.
شکست در این دیدار خانگی تنها اتفاق تلخ برای پاری سن ژرمن نبود بلکه نیمار 

گران ترین بازیکن تاریخ این باشگاه هم به شدت مصدوم شد.
در دقایق پایانی بازی تیاگو مندز، بازیکن برزیلی لیون خطای شدیدی را روی 

نیمار مرتکب شد که با کارت قرمز داور از بازی اخراج شد.
توخل درباره آسیب دیدگی نیمار گفت: هیچ خبری درباره نیمار ندارم. او اکنون 

تحت نظر پزشک تیم است. باید تا فردا صبر کرد و منتظر نتیجه آزمایش او ماند.
به نظر می رسد که آسیب دیدگی نیمار جدی است و او برای چند هفته نمی تواند 
تیم را همراهی کند که این خبر بســیار بدی برای پاری سن ژرمن است که فصل 

سختی پیش رو دارد.
شکست برابر لیون چهارمین شکست فصل پاری سن ژرمن در لیگ فرانسه به 
شمار می آید و باعث شد تا این  تیم با ۲۸ امتیاز در رده سوم قرار گیرد البته این 
تیم با لیون و مارسی که در رده های اول و دوم هستند تنها یک امتیاز اختلاف دارد.

 وقتی آنری چشم دیدن کاپیتانی شاکا را نداشت
مدافع فرانسوی پیشین منچستر یونایتد فاش کرد که اسطوره توپچی ها بازوبند 

کاپیتانی این تیم را شایسته گرانیت شاکا نمی دانست.
به گزارش اسپورت، گرانیت شاکا بار دیگر در آرسنال حاشیه ساز شد.

شاکا در دیدار برابر برنلی که با شکست توپچی ها همراه بود در حرکت عجیب با 
بازیکن حریف درگیر شد و با کارت قرمز داور از بازی اخراج شد.

پاتریس اورا، بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال فرانسه و باشگاه منچستر یونایتد 
در تحلیل این حرکت شاکا گفت: من یک خاطره را برایتان نقل می کنم. یک روز 
آنری من را دعوت کرد تا به منزل او بروم. او تلویزیون را روشن کرد تا بازی آرسنال 

را نگاه کنیم.
او ادامه داد: به محض آن که تلویزیون را روشن کردیم تصویر شاکا را دیدیم که 
بازوبند کاپیتانی آرسنال را بر بازو بسته بود. آنری تاب این صحنه را نداشت و بلافاصله 
تلویزیون را خاموش کرد. از او پرسیدم که چه شد و او پاسخ داد که نمی تواند بازوبند 
کاپیتانی آرسنال را بر بازو شاکا ببیند. ما دیگر بازی را تماشا نکردیم و به صحبت 

درباره مسائل دیگر پرداختیم.
اورا در پایان گفت: این همه آن چیزی بود که من از اســطوره آرســنال دیدم. 
شاکا یک بار دیگر تیم را تحقیر کرد. ما از په په انتقاد می کنیم اما شاکا هم چنین 

حرکت هایی را انجام می دهد و این برای نخستین بار نیست.

 شکست سنگین اُ سالیوان در فینال
مارک ســلبی موفق شد قهرمانی مســابقات اسنوکر آزاد اسکاتلند ۲۰۲۰ را به 

نام خود کند.
یک شنبه شب فینال رقابت های اسنوکر آزاد اسکاتلند ۲۰۲۰ بین مارک سلبی 
نفر چهارم رنکینگ اسنوکر جهان و رونی اُ سالیوان نفر سوم جهان برگزار شد که 
در پایان ســلبی موفق شد با نتیجه قاطع ۹ بر ۳ به پیروزی برسد و جام قهرمانی 

را برای خود کند. 
این قهرمانی در حالی به دست آمد که سلبی در سال گذشته این رقابت ها نیز 
توانسته بود قهرمان شود. با این قهرمانی مرد شماره ۴ اسنوکر جهان ۷۰ هزار پوند را به 
خانه برد. هم چنین رونی اُ سالیوان با کسب مقام نایب قهرمانی ۳۰ هزار پوند برنده شد. 
این دیدار از حساسیت های بالایی برخوردار بود چرا که این دو اسنوکرباز در مرداد 
ماه در نیمه نهایی مسابقات قهرمانی جهان رو به روی یکدیگر قرار گرفته بودند و 
در آن بازی رونی اُ سالیوان با یک کامبک فوق العاده توانسته بود سلبی را شکست 

دهد و به فینال مسابقات قهرمانی جهان برسد.
مسابقات اسنوکر آزاد اسکاتلند ۲۰۲۰ برای اولین بار در سال ۱۹۶۱ برگزار شده 
و اســتیو دیویس اولین عنوان قهرمانی مسابقات آزاد اسکاتلند را به نام خود ثبت 

کرده است.
این رقابت ها در مارشال آرنا در میلتون کینز برگزار شد.

 در حال حاضر تنها کسب پیروزی های بیش تر برایم اهمیت دارد
سرمربی بارسلونا اعلام کرد تنها کسب پیروزی های بیش تر برایش اهمیت دارد 

و نحوه به دست آوردن سه امتیاز مهم نیست.
به گزارش آس، بارسلونا در هفته سیزدهم لالیگا به لطف گل لیونل مسی توانست 
لوانته را شکست دهد. رونالد کومان پس از بازی گفت: پیروزی با توجه به شرایطی که 
در جدول داشتیم مهم بود. دوباره موقعیت های زیادی داشتیم اما تنها توانستیم یک 
گل به ثمر برسانیم. به خاطر تیم خوشحالم چون توانستیم به هدف مان برسیم. نیمه 
دوم بهتر از نیمه اول بودیم و در پرس بهتر شدیم. سرمربی بارسلونا در ادامه اظهار 
کرد: پیروزی به تو اعتماد به نفس می دهد. امیدوارم این برد اعتماد به نفس مان را 

افزایش دهد. ما در این دیدار خیلی تلاش کردیم و شایسته پیروزی بودیم. 
ســرمربی هلندی درباره انتقادها گفت: زمانــی که در چهار، پنج بازی خارج از 
خانه شکســت می خورید انتقادها عادلانه هستند. فرصت های زیادی خلق کردیم 
امــا تاثیرگذاری مان کم بود. اکنون برایم پیروزی های بیش تر مهم اســت تا نحوه 

چگونه پیروز شدن. 

سرپرست کمیته برگزاری مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران شائبه مطرح 
شده در مورد بازبینی صحنه های مشکوک داوری از طریق تلویزیون و اعلام 

به داور در حین برگزاری مسابقات را رد کرد.
برای اولین بار در بیســتمین دوره لیگ برتر فوتبال ایران دیدار تیم های 
ذوب آهــن اصفهان و پیکان بــود که داور پس از مکثی چند دقیقه ای رای 
خود را در مورد پنالتی اعلام شده برای تیم پیکان رد کرد و از همان زمان با 
توجه به رفتارهای صورت گرفته از سوی داور وسط و داوران خط این شائبه 
به وجود آمد که بیرون از زمین مسابقه تصمیم درست به داور منتقل شده 
است! علاوه بر این در دیدار تیم های فوتبال استقلال و صنعت نفت آبادان 

بود که دو صحنه داوری و مکث های داور وسط پس از تصمیم اولیه و تایید 
آن موجب شــد تا به طرح این موارد دامن زده شــود ؛ موضوعی که واکنش 

های مثبت و منفی متفاوتی را به همراه داشت.
برخی معتقد بودند مهم این است که تصمیم درست اتخاذ شود و مشاهده 
صحنه های داوری از طریق تلویزیون با توجه به نبود کمک داور ویدیویی در 

فوتبال ایران کمترین اقدامی است که می توان انجام داد.
اما در نهایت مشخص شد که فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ فوتبال ایران 
اجازه چنین اقدامی را ندارند و تنها سیستم مورد قبول و مجاز برای فوتبال 
در دنیا استفاده از کمک داور ویدیویی است که توسط شرکت های معرفی 

و تایید شده از طریق فدراسیون جهانی فوتبال خریداری و نصب می شود و 
در صورتی که فیفا مطلع شود از رویه ای غیر از این استفاده شده، جریمه و 

برخورد را در دستور کار قرار می دهد.
سهیل مهدی، سرپرست کمیته برگزاری مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران 
در پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر اینکه آیا کسی بیرون از زمین با داوران در 
ارتباط اســت و پس از مشاهده صحنه های مشکوک از طریق گیرنده های 
تلویزیونی، تصمیم درست را به داوران اعلام می کند یا خیر، اظهار کرد: داوران 
درون زمین از طریق هدست با یکدیگر در ارتباط هستند اما مسائل و شائبه 

های مطرح شده صحت ندارد.

قهرمان وزنه برداری المپیک لندن گفت: کیانوش رستمی آنطور که باید 
و شاید نتوانسته بود برای لیگ تمرین کند و از آمادگی ایده ال دور بود.

بهداد ســلیمی درباره عملکرد خــود در دور رفت لیگ برتر وزنه برداری 
بیان کرد: با وجود اینکه تیم دیر بسته شد اما هفته اول توانستیم نتایج نسبتا 
خوبی بگیرم و از ۱۰ وزن در ۴ وزن قهرمانی به دســت آوردیم. به جز یکی، 
دو نفر که مصدوم بودند و نتوانستند وزنه های مد نظر ما را بزنند بقیه نفرات 

خوب کار کردند.
 ســرمربی تیم گهر زمین سیرجان در پاسخ به این پرسش که عملکرد 
کیانوش رســتمی را چگونه ارزیابی می کند، تصریح کرد: کیانوش مقداری 
ازآمادگی ایده آل دور بود. او اردوی تیم ملی هم نرفته بود و در کرمانشاه نیز 
به دلیل شیوع ویروس کرونا باشگاه ها تعطیل بود از این رو آنطور که باید و 
شاید، نتوانسته بود تمرین کند. کیانوش در رکورد گیری تیم ملی در یک ضرب 
روی وزنه ۱۶۵ کیلوگرم اوت کرد در دوضرب نیز درست است که انصراف داد 
اما در ســالن گرم کردن که با او تمرین می کردیم، خیلی آماده نبود. با این 
حال با یک هفته تمرین، آمادگی نسبی خوبی به دست آورد. کیانوش ورزشکار 
حرفه ای است و اگر تمرینات خود را جدی تر ادامه دهد مطمئنا می تواند به  

وزنه هایی برسد که بتواند سهمیه المپیک را به دست آورد.
سلیمی در پاسخ به این پرسش که از او انتظار دارد در دور برگشت متفاوت 
تر ظاهر شود، تاکید کرد: قطعا همین طور است و از کیانوش به عنوان قهرمان 
المپیک انتظار داریم همیشــه روی سکوی اول باشد.البته ایوب موسوی که 
در دور رفت اول شد ، قهرمان جهان و وزنه بردار با کیفیتی است. اما مردم و 

خانواده وزنه برداری از کیانوش همیشه انتظار قهرمانی دارند.
سلیمی در پاسخ به این پرسش که برای دور برگشت نگران نتیجه گیری 
در وزن خاصی است یا خیر؟گفت: در وزن ۸۱ کیلوگرم، محمد نیری را داریم 
که از وزنه برداران با ســابقه است اما دو، سه هفته قبل از لیگ مصدوم شد 
و نتوانســت نتیجه مد نظر ما را بگیرد .در این وزن، وزنه بردار جوانی به نام 
علیرضا معینی نیز داریم که  هفته اول از شــرایط ایده ال دوربود. برای دور 

برگشت امیدوارم محمد نیری به آمادگی کامل برسد و معینی را به صورت 
آماده در ترکیب تیم داشته باشیم.

قهرمان المپیک لندن در مورد اینکه  دو بار وزنه زدن کیانوش رســتمی 
برای لیگ وزنه برداری مورد انتقاد قرار گرفت، تاکید کرد: این قانون از قبل 
بوده است و قانون من درآوردی نیست که فقط برای کیانوش رستمی اجرا 
شده باشد. قبلا هم شرایط به همین شکل بود. از طرفی یک شرایط نا برابری 
هم وجود دارد و نفراتی که در تیم ملی هستند یک هفته تا ۱۰ روز، زودتر از 
نفراتی که بیرون اردو هستند، وزنه می زنند  بنابراین رکوردها مشخص است 
و کسانی که بیرون اردو هستند می توانند برنامه ریزی کنند که از نفرات ملی 
پوش پیش بیفتند و همین اتفاق در دسته ۸۱ کیلوگرم رخ داد. این فرصت 
برای همه بوده نه تنها کیانوش. اگر کســی که در رکورد گیری شرکت می 
کند دیگر نمی تواند در جریان لیگ وزنه بزند باید در آیین نامه لیگ نوشته 

شود اما چنین چیزی در آیین نامه نیست.
ســلیمی که عضو شورای عالی فنی اســت، در مورد انتخاب سعید علی 

حسینی به عنوان سرمربی تیم ملی جوانان با نظر شورای عالی فنی گفت:  به 
سعید علی حسینی تبریک می گویم، قطعا شایستگی بیشتر از این را دارد.  
من در خبرها دیدم که عنوان شده بود این تصمیم با نظر شورای عالی فنی 
بوده است اما در چند ماه گذشته شورا تشکیل جلسه نداده است. در جلسه 
قبلی قرار بود یک جلسه برای تیم جوانان برگزار شود اما این جلسه تشکیل 
نشد. این انتخاب هم تصمیم رییس فدراسیون بود که به تصمیم او به عنوان 
سکان دار وزنه برداری احترام می گذاریم و امیدوارم باعث خیر شود و اتفاقات 

خوبی برای وزنه برداری جوانان رخ دهد.
قهرمان سابق جهان در مورد کاهش اوزان وزنه برداری در المپیک پاریس 
نیز گفت: با توجه به اتفاقات چند سال اخیر، این اتفاق کمی قابل پیش بینی 
بود و حتی خطر حذف از المپیک وزنه برداری را تهدید می کرد. به نظرم اگر 
وضعیت وزنه برداری سروسامان پیدا نکند،خطر حذف از المپیک همچنان 
هست و اگر این اتفاق بیفتد لطمه بزرگی به بدنه ورزش ایران وارد می شود.

سلیمی در پاسخ به این پرسش که فکر می کند کدام اوزان وارد المپیک 
پاریس شوند، تصریح کرد:واقعا نمی دانم و هر اتفاقی ممکن است در جلسات 
تصمیم گیری بیفتد. افرادی که در هیات رییسه و هیات اجرایی هستند  قطعا 

تلاش می کنند وزن هایی که به نفع کشور خودشان است را حفظ کنند.
او در پاسخ به پرسش دیگری مبنی براینکه فکر می کند داشتن کرسی 
در فدراسیون جهانی می توانست در حفظ وزن هایی که به نفع ایران باشد 
کمک کند، گفت: به هر حال داشــتن کرسی بین المللی این مواقع به درد 
ورزش ما می خورد و کمک می کند که حداقل اتفاقات بدی برای کشور ما 

رقم نخورد اما الان که چنین کرسی نداریم.
سلیمی در باره ی اینکه فکر نمی کند انتخابات فدراسیون جهانی پیش رو 
بهترین فرصت است تا بتوانیم کرسی تاثیر گذار به دست بیاوریم، بیان کرد: 
قطعا همین طور است ونه تنها فدراسیون وزنه برداری بلکه متولیان ورزش ما 
باید تمام تلاش خود را کنند تا  حداقل یک کرسی تاثیر گذار در فدراسیون 

جهانی  و کنفدراسیون آسیا داشته باشیم.

 دختران وزنه بردار برای نخستین مرتبه به پیکارهای جوانان جهان می روند
نایب رییس زنان فدراسیون وزنه برداری گفت: تیم وزنه برداری جوانان دختر ایران برای نخستین مرتبه به پیکارهای جهانی در کشور عربستان اعزام خواهند.»مریم منظی« اظهار داشت: اکنون برای دو مسابقه آماده می شویم. ابتدا خود را برای 
رقابت های جهانی وزنه برداری جوانان جهان که از ۱۵ تا ۲۸ اسفند در عربستان برپا خواهد شد، آماده می کنیم. اردوی جوانان در کنار تیم بزرگسالان برپا خواهد شد. در این اردو نوجوانان هم حضور دارند و این وزنه برداران برای اولین بار راهی 
مسابقات جهانی می شوند.وی اضافه کرد: جوانان اولین بار به مسابقات برون مرزی می روند و در آنجا خود را محک می زنند. اطمینان دارم بهترین عملکرد خود را نشان می دهند تا به مدال برسند.  نایب رییس فدراسیون وزنه برداری افزود: بزرگسالان 
نیز باید تا اسفند در اردو باشند تا به مسابقات قهرمانی آسیا در کشور ازبکستان اعزام شوند. پیش از این فدراسیون جهانی اعلام کرده بود که این رقابت ها اوال امسال برگزار می شود اما طبق شنیده ها تاریخ این مسابقات تغییر کرده و به ۲۳ تا 
۲۵ فروردین موکول شده است.وی یادآور شد: اردوی تیم ملی خیلی خوب بود و »اکبر خورشیدی« مشاور فنی تیم از دختران راضی بود. اردوها کاملا در شرایط قرنطینه برگزار شد. تعداد کم وزنه برداران سبب شد تا رسیدگی بهتری به آنان 
شود و بازدهی آنان خیلی بهتر بود. وزنه برداران از لحاظ تکنیکی خیلی پیشرفت داشتند.منظمی در خصوص وضعیت »الهام حسینی« نخستین مدال آور وزنه برداری زنان گفت: حسینی یک دوره فشرده را زیر نظر پزشک به فیزیوتراپی پرداخت و 
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 پراید از پورشه مهمتر شد!

 پیش بینی آلزایمر با کمک یک مدل مبتنی بر هوش مصنوعی
پژوهشــگران آمریکایی، مدلی مبتنی بر هوش مصنوعی ابداع کرده اند که 

می تواند آلزایمر را به صورت غیرتهاجمی و با هزینه کمتر پیش بینی کند.
 )Duke University(»به نقل از ساینس دیلی، پژوهشگران »دانشگاه دوک
آمریکا، شــکلی از هوش مصنوعی را طراحی کرده اند که می تواند با بررســی 
تصاویر شــبکیه، بیماران مبتلا به آلزایمر را شناسایی کند. شاید این روش، 
روزی بتواند به یک ابزار پیش بینی بیماری تبدیل شود. این نرم افزار رایانه ای 
جدید، ساختار شبکیه و عروق خونی را در تصاویر داخل چشم که با تغییرات 
شناختی در ارتباط هستند، مورد بررسی قرار می دهد. یافته های این پژوهش 
نشان می دهند که تحلیل های یادگیری ماشینی از تصاویر شبکیه چشم، این 
قابلیت را دارد که روشــی غیرتهاجمی را برای شناســایی بیماری آلزایمر در 
 Sharon( »افراد دارای نشانه های این بیماری ارائه دهد. دکتر »شارون فکرت
Fekrat(، متخصص شــبکیه »مرکز چشم دوک«)Duke Eye Center( گفت: 
تشــخیص بیماری آلزایمر اغلب به آزمایش نشانه ها و شناخت وابسته است. 
انجام دادن آزمایش های بیشتر برای تایید تشخیص می تواند تهاجمی، پرهزینه 
و همراه با خطر باشد. داشتن روش هایی که بیشتر در دسترس قرار دارند، برای 
شناســایی آلزایمر می تواند از بسیاری جهات از جمله بهبود دقت تشخیص، 
امکان ورود به آزمایش های بالینی در ابتدای بیماری و برنامه ریزی برای تنظیم 
سبک زندگی کمک کند. فکرت، عضو یک گروه بینارشته ای در دانشگاه دوک 
اســت که مهندسان رشته های عصب شناسی، مهندسی کامپیوتر و برق، آمار 
زیستی و بیوانفورماتیک را شامل می شود. این بررسی جدید، براساس پژوهش 
پیشــین این گروه پژوهشی صورت گرفته که تغییر در تراکم رگ های خونی 
شــبکیه را که با تغییر در شناخت مرتبط است، شناسایی کرد. پژوهشگران، 
 )Macula(»کاهش تراکم شبکه مویرگی را در اطراف مرکز »لکه زرد« یا »ماکولا
مشاهده کردند. پژوهشگران براساس یافته های این پژوهش، یک مدل یادگیری 
 )convolutional neural network(»ماشینی موسوم به »شبکه  عصبی پیچشی
را با استفاده از چهار نوع اسکن شبکیه آموزش دادند تا تفاوت های تصاویر را 
تشخیص دهد. اسکن ها مربوط به ۱۵۹ نفر بود که ۱۲۳ نفر آنها از نظر شناختی 

سالم بودند و ۳۶ نفر مبتلا به آلزایمر تشخیص داده شدند.
»الیس وایزلی«)Ellis Wisely(، از پژوهشــگران این پروژه گفت: ما چندین 
روش متفاوت را شناسایی کردیم اما مدلی که بهترین عملکرد را دارد، تصاویر 
شــبکیه را با داده های بالینی بیماران ادغام کرد. مدل شبکه  عصبی پیچشی 
ما توانست بیماران دارای نشانه های آلزایمر را از بیمارانی که از نظر شناختی 
سالم بودند، تفکیک کند. وی افزود: این موضوع مهم است که گروه متنوع تری 
از بیماران را مورد بررسی قرار دهیم تا بتوانیم آلزایمر را علاوه بر افراد مبتلا به 

آب سیاه و دیابت، در همه گروه های نژادی پیش بینی کنیم.
»دیلراج گروال«)Dilraj Grewal(، از پژوهشــگران این پروژه گفت: ما باور 
داریم که آموزش های بیشتر با تصاویر مربوط به یک گروه بزرگتر و متنوع تر 
می تواند عملکرد مدل را بهبود ببخشد. وی افزود: پژوهش های بیشتر می توانند 
نشان دهند که چقدر عملکرد هوش مصنوعی در مقایسه با روش های کنونی 

تشخیص آلزایمر که پرهزینه و تهاجمی هستند، بهتر است.

 اســتفاده از پهپادها برای آزمایش های پیشــرفته سیستم 
لیزری جنگی

محققان مرکز »جنگ سطحی نیروی دریایی« یک سیستم لیزری جنگی 
را که برای ساقط کردن پهپادها و قایق های جنگی و موشک های کروز استفاده 

می شود، آزمایش کردند.
 به نقل از آی ای، محققان مرکز »جنگ سطحی نیروی دریایی« در بیانیه 
مطبوعاتی فرماندهی سیســتم های دریایی نیروی دریایی آزمایشاتی را برای 
پیشبرد استفاده از هواپیماهای بدون سرنشین یا همان پهپادها برای ارزیابی 

سلاح های لیزری جدید تعبیه شده در کشتی های جنگی انجام داده اند.
چندین سیستم جدید لیزری جنگی در کشتی ها در حال توسعه هستند که 
هدف آنها این است که شناورهای دریایی را قادر به ساقط کردن یا فرود آوردن 
پهپادها، از کار انداختن کشــتی های سبک، موشک های کروز و هواپیماهای 
سبک کنند. هزینه نسبتاً کم این سیستم های لیزری موجب خواهد شد که 
این سیستم ها احتمالاً جایگزین بسیاری از سیستم های توپخانه ای و موشکی 
سنتی شوند. محققان مرکز »جنگ سطحی نیروی دریایی« در این آزمایش، 
یک کوادکوپتر را بلند کردند و در کنار کشتی پرواز دادند و با موفقیت توسط 
سیســتم لیزری فرود آوردند. آنها با استفاده از این کوادکوپتر، چندین مانور 
مستقل را با استفاده از یک نرم افزار ویژه طراحی شده برای پهپادهای خودران 
انجام دادند. این کوادکوپتر ۲۵ کیلویی برای کمک به آزمایش سلاح های لیزری 
طراحی شده و توسط شرکت »Planck Aerosystems » مستقر در سن دیه گو 
کالیفرنیا ســاخته شده است. این پهپاد در حالی که تا سرعت ۱۰ گره پرواز 

می کند، می تواند همگام با کشتی حرکت کند.
»ایان ویلســون« محقق این پروژه گفت: این پهپاد ســرعت بسیار خوبی 
داشت و کار خود را به خوبی انجام داد. ما قبل از فرود آن وزش باد داشتیم، 
اما توانستیم آن را تثبیت کنیم و فرود بیاوریم که سخت ترین قسمت کار بود.

در آینده آزمایشــات بیشتری انجام خواهد شــد و از یک سیستم کاملًا 
دیجیتــال برای ارزیابی چندین پارامتــر لیزر رزمی از جمله دقت هدف قرار 

دادن و قدرت استفاده خواهد شد.

 دارویی که در مقابله با ویروس ها بهتر از واکسن عمل می کند
ویروس کرونا، بدترین ویروس ایجادکننده بیماری عفونی است که جهان از 
زمان شیوع آنفلوآنزای اسپانیایی تاکنون مشاهده کرده است اما مانند آنفلوآنزای 
اسپانیایی، کووید-۱۹ نیز سرانجام وضعیت همه گیری خود را از دست می دهد.

متخصصان بهداشــت عمومی مانند دکتر آنتونــی فائوچی معتقدند که 
ســارس-کوو-SARS-CoV( ۲-۲( ماننــد آنفلوآنزا به بیمــاری بومی تبدیل 
خواهد شــد. با واکسن ها و ســایر داروها از عفونت شدید کووید-۱۹ و شیوع 
طولانی مدت آن جلوگیری می شود و ما در حال حاضر اولین نتایج پیشرفت  
در این زمینه را مشاهده می کنیم. پس ازاین موفقیت، تعداد قربانیان ویروس 

به میزان قابل توجهی کاهش می یابد.
لازم به ذکر است، آنفلوآنزا هنوز سالانه هزاران نفر را به کام مرگ می کشاند 
و همین امر ممکن است در مورد سارس-کوو-۲ سال ها پس از همه گیری نیز 
وجود داشته باشد. علاوه بر این، ویروس های زیاد دیگری در اطراف ما وجود 
دارند که پتانسیل همه گیری دارند و امیدواریم که جهان برای دیگر بیماری های 
ویروســی آماده باشد. اولین خط دفاعی ما در برابر عوامل بیماری زای آینده 

می تواند دارویی با عملکرد موفق باشد که قابلیت از بین بردن فقط ویروس ها 
و ســلول های آلوده انسانی را داشته باشد. این مورد می تواند منجر به بهبود 
ســریع تر و حداقل عوارض جانبی شود. محققان قبلا چنین دارویی را برای 
مقابلــه با آنفلوآنزا ابداع کردند و ممکن اســت از همین فناوری برای ایجاد 
داروهایی استفاده شــود که ویروس های ایجادکننده کووید-۱۹، اچ آی وی و 

سایر عفونت های ویروسی را هدف قرار دهند.
محققان دانشگاه پردو ایالات متحده، داروی زانامیویر )zanamivir( دارویی 
که برای درمان آنفلوآنزا کاربرد دارد را با دینیتروفنیل )DNP( ترکیب کردند 
که سطح ویروس آزاد و سلول های آلوده را هدف قرار می دهد. ترکیب حاصل 
به نام zan-DNP می تواند جلوی انتشــار ویروس را گرفته و منجر به از بین 

بردن ویروس آزاد و سلول های آلوده به ویروس شود.
محقق این تحقیق، فیلیپ اس لو، اســتاد شــیمی دانشگاه پردو گفت: ما 
بر روی همه داروهای ضدویروســی تولیدشده برای مقابله با سلول های آلوده 
به ویروس تمرکز می کنیم. به این ترتیب، ما ســلول های بیمار را بدون آسیب 
رســاندن به سلول های ســالم درمان می کنیم. ما از این قابلیت برای انتقال 
داروهای فعال کننده سیســتم ایمنی به طور انتخابی به ســلول های آلوده به 
آنفلوآنزا استفاده کردیم. البته این احتمال وجود دارد که این روش درمانی در 

افراد آلوده به کووید-۱۹ نیزموثر واقع شود.
ویروس برای تصاحب سلول باید آن را آلوده و از آن برای تکثیر خود استفاده 
کند و با تکثیر خود سلول های بیشتری را آلوده می کند. سیستم ایمنی بدن 
هنگامی که هشدار داده می شود که یک عامل بیماری زا در حال گسترش است، 
فعال شده و از آن زمان مسابقه بین سیستم ایمنی بدن و ویروس آغاز می شود. 
این سیستم ایمنی، خواه داروها کمک کنند یا کمک نکنند با عامل بیماری 
مقابله می کند اما سیستم ایمنی همیشه پیروز جنگ نیست. در برخی موارد، 
پاســخ ایمنی از کنترل خارج شــده و می تواند منجر به عوارض و مرگ شود. 
این همان چیزی اســت که در بسیاری از موارد شدید ابتلا به کووید-۱۹ رخ 
می دهد. ویروس هنگام آلوده کردن سلول ها، با پروتئین های خود سلول های 
آسیب دیده را علامت گذاری می کند. این همان چیزی است که دارو پردو هدف 
قرار داده تا سلول های آلوده به آنفلوآنزا، شناسایی شوند. محققان دریافتند که 
این دارو به روش های مختلفی ازجمله داخل بینی، داخل صفاقی، زیر جلدی 

و وریدی قابل تجویز است.
برای اثبات اثربخشی دارو، محققان ۱۰۰ برابر دوز کشنده ویروس آنفلوآنزا 
به موش ها تزریق کردند و سپس سه روز پس از عفونت درمان را شروع کردند.

محققــان اظهار کردنــد: »درمان با zan-DNP حتی بــرای از بین بردن 
عفونت های ویروسی شدید کارایی دارد. با توجه به اینکه یک دوز داخل بینی 
یا داخل صفاقی از zan-DNP پاسخ کاملی به همراه دارد، پیشنهاد می کنیم 
توسعه بیشتر zan-DNP به عنوان یک درمان جهانی ضد آنفلوانزا تضمین شود. »

دانشمندان توضیح دادند که درمان zan-DNP همچنین یک مزیت اساسی 
نسبت به واکسن ها دارد. مولفه ایمنی درمان zan-DNP به توانایی پیش بینی 
اینکه کدام گونه ویروسی در فصل آینده آنفلوانزا ظهور می کند، نیازی ندارد 
زیرا این ترکیب همه زیرگروه های آنفلوآنزای A و B را هدف قرار خواهد داد. »

محققان همچنین اشــاره کردند: »با توجه به آنچه آن ها در مورد درمان 
ضدویروسی از این نوع و تحقیقات واکسن می دانستند، ریشه کن کردن موثر 
عفونت های پیشرفته با بار ویروسی بسیار زیاد توسط zan-DNP پیش بینی نشده 
بود. توانایی zan-DNP برای ارائه پاسخ کامل در موش های آلوده به ۱۰۰ برابر 
MLD۵۰ ویروس آنفلوانزا تا ۳ روز پس از تلقیح از داده های منفرد واکســینه 
شده که از زانامیویر سنتی غیر هدف استفاده کردند نیز پیش بینی نشده بود.

آزمایش های انســانی باید نشان دهند که این دارو قبل از استفاده در درمان 
آنفلوآنزا موثر و بی خطر است. لو گفت: »ما تصمیم گرفتیم آزمایش های خود 
را با ویروس آنفلوانزا آغاز کنیم زیرا نتایج اغلب در مورد ویروس های دیگر را 
نیز پوشش می دهد. این استاد دانشگاه توضیح داد که از همین روش درمانی 
می توان علیه هپاتیت، اچ آی وی، ویروس انســدادی تنفسی )RSV( و حتی 

کووید-۱۹ استفاده کرد.

 ارتباط درخشان ترین »منظومه دوگانه اشعه گاما« کهکشان 
راه شیری با یک »ستاره مگنتار«

»منظومه دوگانه اشعه گاما«)Gamma-ray binaries( سیستمی از ستارگان 
پرجرم و پرانرژی و ستاره های فشرده هستند. آنها هنگام مشاهده با نور مرئی 
همانند ستاره های سفید مایل به آبی درخشان به نظر می رسند. هنگام مشاهده 
آنها با اشعه ایکس و اشعه گاما، ویژگی های آنها به شدت با سایر منظومه های 
دوگانه متفاوت است. به نقل از تک اکسپلوریست، هنگامی که منظومه دوگانه 
اشــعه گاما به عنوان یک دسته اخترفیزیکی جدید شناخته شدند به سرعت 
مشــخص شــد که یک مکانیزم شتابدهی بســیار کارآمد باید در آنها باشد. 
مشخص شــده که برخی از منظومه های دوگانه اشعه گاما، پرتوهای گامای 
قوی را با انرژی چندین مگا الکترون ولت)MeV( منتشــر می کنند. مشاهده 
چنین اشــعه گامایی کاملًا چالش برانگیز است زیرا این اشعه ها تنها از میان 
حدود ۳۰ جرم آســمانی شناسایی شده اند. اما آنچه همانند معما است، این 
است که چنین منظومه های دوگانه)Binary system( حتی در این باند انرژی 
نیز تابش شدیدی منتشر می کنند. این بدان معنی است که یک فرآیند شتاب 
ذرات مفید باید در درون آنها جریان داشــته باشــد. در چند مطالعه گذشته 
مشخص شــد که منظومه دوگانه اشعه گاما به طور کلی از یک ستاره اولیه 
عظیم)massive primary star( که وزن آن ۲۰-۳۰ برابر جرم خورشید است 
و یک ستاره همراه که باید فشرده باشد ساخته شده است. اما هنوز مشخص 
نیست که آیا این ستاره نزدیک به یک سیاهچاله است یا یک ستاره نوترونی. 
 )Kavli IPMU(»حال دانشمندان دانشکده فیزیک و ریاضیات »موسسه کاولی
داده های جمع آوری شــده از مطالعات قبلی را برای اســتنباط ماهیت یک 
مگنتار که در مدار »LS ۵۰۳۹« که درخشان ترین منظومه دوگانه اشعه گاما 
در کهکشــان راه شیری در حال چرخش است، مطالعه کرده اند. دانشمندان 
بر روی »LS ۵۰۳۹« تمرکز کردند زیرا این منظومه به عنوان درخشان ترین 

منظومه دوگانه اشعه گاما در محدوده اشعه ایکس و اشعه گاما قرار دارد.
پیش از این تصور می شــد که LS ۵۰۳۹ به دلیل تابش اشــعه ایکس و 
»اشعه گامای TeV »پایدار، باید دارای یک ستاره نوترونی باشد.  با این حال، 
تاکنون تلاش برای شناسایی چنین پالس هایی با امواج رادیویی و اشعه ایکس 
نرم)soft X-rays(انجام شده بود و از آنجا که امواج رادیویی و اشعه ایکس نرم 
تحت تأثیر بادهای ستاره ای ستاره اولیه قرار دارند، تشخیص چنین پالس های 

دوره ای موفقیت آمیز نبوده است.

سرویس تحویل سفارش به وسیله ربات ال  جی به صورت آزمایشی راه  اندازی 
شده است و درحال حاضر، سفارش های کارمندان ال جی را تحویل می دهد.

ال جی ســرویس تحویل سفارش به وسیله ربات را آزمایش می کند. سرویس 
ربات این شرکت LG Colio Servebot نام دارد و می تواند سفارش های فروشگاه 
زنجیــره ای GS۲۵ را برای تمام کارمندان مرکز اصلی ال جی در ســئول بیاورد. 
البته این سرویس تحویل سفارش فعلا به صورت داخلی راه اندازی شده است و 

فقط به کارمندان ال جی سرویس می دهد.
این ربات های می توانند به تنهایی سوار آسانسور شوند و بین ۹ طبقه ساختمان 
ال جی در حرکت باشند و سفارش ناهار، ساندویچ ، نوشیدنی  کارمندان را تحویل 
دهند. این ربات ها دارای سه کشو هستند که هرکدام آن ها می تواند ۱۵ کیلو بار 
در خود جا دهد. مشتری ها  می توانند به واسطه اپلیکیشن KakaoTalk سفارش 
بدهند. پس از ثبت سفارش، کارمندان فروشگاه سفارش را داخل کشوهای این 

ربات ها قرار می دهند و مقصد را مشــخص می کنند. ربات که به شبکه بی سیم 
متصل اســت، خود را به نزدیک ترین آسانســور می رساند و زمانی که به مقصد 
رسید، به وسیله پیام کوتاه یا تماس تلفنی به مشتری اطلاع می دهد. تمام این 

روند پنج دقیق طول می کشد.
ال جی اعلام کرده اســت که این ربات ها مخصوصاً در دفاتر شلوغ ال جی در 
زمان صرفه جویی می کنند و ارتباط انسانی را کاهش می دهند. همچنین ال جی با 
شرکت GS که فروشگاه های GS۲۵ را اداره می کند، همکاری کرده است تا بتواند 

تجربه کاربری بهتری در زمینه ارسال سفارش با ربات خلق کند.
 National University در مــاه جولای شــرکت ال جی این ربات هــا را بــه
Hospital ســئول داده بود تا بتوانند داروها را حمل کنند. در ماه مارس ربات ها 
در رســتوران های مختلف به کار گرفته شدند تا سفارش مشتری ها را سر میز 

ببرند. در حال  حاضر ۵۰ رستوران از این ربات ها استفاده می کنند.

ال  جی سرویس تحویل سفارش با ربات را آزمایش می کند
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امام علی علیه السلام:
فاتَّقُوا اللَّ الَّذي نفََعَکُم بمَوعِظَتِهِ، 

وَ وَعَظَکُم برِسالتَِهِ، و امتَنَّ عَلَیکُم 
بنِعمَتِهِ، فَعَبِّدوا أنفُسَکُم لعِِبادَتهِِ، و 

اخْرُجوا إلیَهِ مِن حَقِّ طاعَتِه .
پس پروا کنید از خدایی که با 

پند خویش به شما سود رسانده 
و با رسالت ]رسولان[ خود شما 

را اندرز داده و با نعمتهایش 
بر شما منّت نهاده است. بنا بر 

این، نفْسهای ]سرکش [خود را 
برای عبادت او رام سازید و حقّ 

طاعتش را به جای آورید.
نهج البلاغة : الخطبة 19۸

 دلار                         256,0۳0 
 یورو                           ۳10,010 

 پوند انگلیس           ۳49,550  
 درهم امارات               ۷1,۳00   

 لیر ترکیه                    ۳۳,100
 سکه امامی        125,5۸0,000
 بهار آزادی          119,9۷0,000
 نیم سکه              6۳,۸00,000

 ربع سکه              4۳,500,000 
 سکه گرمی           24,100,000
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ارتش آمریکا در تلاش برای تولید هلیکوپتر بی صدا

ارتــش آمریکا بــا همکاری اوبر و دانشــگاه تگزاس در آســتین، در مورد 
هواپیماهــای عمودپــرواز الکترونیکی مطالعه می کند تــا به دانش لازم برای 
ســاخت هلیکوپتر بی صدا دست یابد. ارتش ایالات متحده ی آمریکا در تلاش 
اســت مشخصه های صوتی هواپیماهای عمودپرواز الکتریکی )eVTOL( و البته 
روتورهای هم محوره را مورد مطالعه قرار دهد تا برای ساخت هلیکوپترهایی که 
سروصدای کم تری ایجاد می کنند و می توانند مخفیانه تر پرواز کنند، قدم بردارد.

هلیکوپتر مزایای فراوانی دارد؛ بااین حال یکی از اشــکالاتی که به آن  وارد 
می شود، سروصدای زیادی است که به  هنگام پرواز کردن ایجاد می کند. 

این ســروصدا نتیجه ی آن  چیزی است که کارشناســان با نام اثر متقابل 
پرَه-ورتکس )Blade-Vortex Interaction یا BVI( خطاب می کنند؛ جایی که 
پره ی روتور به فعالیت درون ورتکســی )گردابه ای( که به  دلیل چرخش پره ی 

اصلی ایجاد شده است ادامه می دهد. 
آنچه در پاراگراف بالا گفتیم توضیح ســاده ی فرایند است و چیزی که در 

عمل اتفاق می افتد، پیچیدگی بسیار بیشتری دارد.
 هلیکوپتر تعدادی پره ی طویل، باریک و قابل انحناء دارد که در سرعت بالا 
و فاصله ی کم با یکدیگر به  چرخش درمی آیند؛ آیرودینامیکی که وضعیت هر 
یک از این پره ها نسبت  به پره ی دیگر را توضیح می دهد بسیار پیچیده است. 
فرماندهی توســعه ی توانایی های جنگی ارتــش ایالات متحده )DEVCOM( و 
آزمایشگاه تحقیقاتی ارتش ایالات متحده در همکاری با شرکت اوبر و دانشگاه 
تگزاس در آستین، در بیانیه ای مشترک اعلام کردند که از نگاه علم صوت شناسی 
مشغول مطالعه روی وسایل نقلیه ی عمودپرواز الکتریکی هستند؛ وسایلی که از 

چند روتور کوچک بهره می برند که در سیستمی واحد توزیع شده اند.
هدف ســازمان های اعلام شده این اســت که ازطریق نتایج حاصل از این 
مطالعه ها بتوانند هلیکوپتری کاملا بی صدا برای میدان نبرد بسازند. روتورهای 
کوچک تر نسبت  به روتورهای سنتی که طول بیشتری دارند، به  شکلی متفاوت 
صدا تولید می کنند؛ زیرا صدای ناشــی از حرکت پره های هلیکوپتر توســط 

مکانیسم های فیزیکی متفاوت خلق می شود.
صدای روتورهای ســنتی ترکیب چند صدای خاص اســت. اولین مورد که 
با نام صدای ضخامت روتور شــناخته می شود، از ضخامت آن حاصل می شود؛ 

زیرا این روتور حجم خاصی از هوا را جابه جا می کند. 
مورد دیگر، صدای بارگیری اســت که از حرکت هلیکوپتر به ســمت بالا و 
نیــروی مقاومت هوا به  هنگام جریان پیدا کردن روی روتور نشــأت می گیرد. 

این دو با یکدیگر صدایی می ســازند که با نام تونال )Tonal( شناخته می شود. 
ازطرفی دیگر روتورهای کوچک ترِ وسایل نقلیه ی عمودپرواز الکتریکی، سروصدا 

را ازطریق جریان توربولانس )Turbulence( ایجاد می کنند.
 مقیاس این صدا با مقیاس تونال تفاوت های محسوســی دارد و آن طور که 
محققان ادعا می کنند، صدای ناشــی از جریان توربولانس گاهی اوقات ممکن 

است بر تونال غلبه کند.  
مطالعه ی ارتش آمریکا شــامل چند آزمایش میدانی با استفاده از چند نوع 
روتورِ سفارشــی بود که روی پایه ای آزمایشــی با موتور الکتریکی قرار گرفته 
بودند. ارتش آمریکا به کمک نهادهای همکار از مدل های ســه بعدی نیز برای 

مطالعه ی خود استفاده کرد. 
پایه ها ازطریق ۹ عدد میکروفون سیم کشــی شــده بودند و صدا به  منظور 
مقایســه ی مدل ها با یکدیگر، ضبط می شد. مدل های مورد بحث ازطریق دو 
برنامه اجرا می شــدند: سیســتم تجریه و تحلیل فراگیر روتورکرافت )RCAS -ا

.PSU-WOPWOP و )Rotorcraft Comprehensive Analysis System
دکتر جــورج جیکوبلیز، یکی از مهندســان تحقیقاتی ارتــش آمریکا در 
تیم فناوری وســایل نقلیه ی آزمایشــگاه ارتش، می گویــد: »RCAS نیروهای 
آیرودینامیک واردشده بر پره ها و همچنین میزان خم  شدن و چرخیدن پره ها 
را به دفعات محاسبه می کند. این اطلاعات به عنوان داده ی ورودی برای نرم افزار 
PSU-WOPWOP کاربرد دارند؛ نرم افزاری که سروصدای ایجادشده بر اثر حرکت 

روتور را محاسبه می کند. 
برقراری ارتباط بین دو نرم افزارِ یادشده به تلاش زیادی نیاز داشت؛ کاری 

که گروه ما از پس انجام دادن آن برآمد.«
تیم متشکل  از ارتش آمریکا و دیگر نهادها افزون  بر مطالعه ی مشخصه های 
صوتی هلیکوپتر عمودپرواز الکتریکی، نگاهی به روتورهای هم محوره انداختند 
که با یکدیگر به  چرخش درمی آیند و با نام روتورهای انباشته شده نیز شناخته 
می شــوند. همان طور که می توان از نام برداشــت کرد، این روتورها در ارتفاع 

متفاوتی نسبت  به محور قرار می گیرند. 
جیکوبلیز می گوید: »البته معتقد هســتم روتور انباشته شده می تواند برای 
استفاده در هلیکوپترهای عمودپرواز الکتریکی پرمزیت باشد. آزادی بیشتر برای 
طراحی باعث افزایش میزان بهره وری و کنترل سروصدای ایجادشده می شود 
و این موضوع در نتایج مطالعه مشــاهده شــد. البته به  منظور تبدیل کردن 
وابستگی صدا و فاصله ی محوری به معیار کمی، تحقیقات بیشتر لازم است.«


